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Dumitru Şerban s-a născut la 23 octombrie 1981, originar 
fiind din satul Câmpeni, comuna Prăjeni, judeţul Boto-
şani. A făcut Liceul Teoretic Demostene Botez la Truşeşti, 
Botoşani, absolvindu-l în anul 2000. Este licenţiat al Fa-
cultăţii de Economie şi Administrarea Afacerilor (Secţia 
Tranzacţii Internaţionale) din cadrul Universităţii „Al.I. 
Cuza” Iaşi, promoţia 2000-2004. Urmează cursurile Facul-
tăţii de Litere – secţia română-rusă, Universitatea „Al.I. 
Cuza” Iaşi, în perioada 2002-2007. Are un master de Cul-
turologie slavă, absolvit în anul 2006. În perioada 2005-
2006, este redactor în cadrul departamentului Economie-
Administraţie al cotidianului „Flacăra Iaşului”. Din 2006 
până în prezent, este realizatorul emisiunii Viaţa Rromilor 
la Radio Iaşi. În perioada 2007-2009, lucrează la departa-
mentul de marketing al companiilor Publimedia Interna-
ţional şi Adevărul Holding. Din 2009 şi până în prezent, 
realizează emisiunea Tradiţii la Radio Iaşi. Din septem-
brie 2012 până în noiembrie 2013, este realizator al emisi-
unii Oamenii Moldovei. Din septembrie 2012 şi până în 
prezent, realizator al emisiunii Comunităţi Etnice/ Ruşi 
Lipoveni (Radio Iaşi). Din martie 2012 şi până în iunie 
2017, corespondent al săptămânalului „Viaţa Medicală”. 
Din 2015, este bibliograf la Biblioteca Judeţeană „Gh. 
Asachi” Iaşi.  
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Lucreţiu Bîrliba s-a născut la 27 ianuarie 1971 
în Piatra Neamţ. A finalizat studii universitare la 
Iaşi, Poitiers şi Paris. Este profesor universitar, doc-
tor în istorie, la Facultatea de Istorie a Universităţii 
„Al.I. Cuza” Iaşi.  

Are două doctorate la Universitatea „Babeş-
Bolyai” din Cluj-Napoca, primul susţinut în anul 
2001 şi la Ecole des Hautes Etudes en Sciences Soci-
ales Paris (2004), fiind specialist în istoria socială 
romană, demografia istorică a Antichităţii, epigrafia 
latină, migraţia şi aculturaţia în perioada romană. 
Lucreţiu Bîrliba este membru al European Associa-
tion of Archaeologists, al Groupe International de 
Recherche sur l'Esclavage dans l'Antiquité (GIREA) 
şi al Societăţii de Studii Clasice din România. 
Amintim cele mai semnificative volume: 
− Individu et société en Dacie romaine. Etude de démo-

graphie historique, Wiesbaden, Harrassowitz 
Verlag, 2004;  

− Sclavi şi liberţi imperiali în provinciile romane din 
Illyricum: Dalmaţia, Pannonia, Dacia şi Moe-
sia, Iaşi, Editura Universităţii „Al.I. Cuza, 
2004;  

− Les affranchis dans les provinces romaines de 
l'Illyricum, Wiesbaden, Harrrassowitz Ver-
lag, 2006;  

− Ex toto orbe Romano Immigration into Roman Dacia: 
with prosopographical observations on the po-
pulation of Dacia, Leuven-Paris-Walpole, Pe-
ters Publishers, 2011. 
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n anul Centenar şi mai târziu peste tot în ţară, 
dar şi în Iaşi, s-au organizat foarte multe eve-
nimente ştiinţifice, manifestări dedicate măre-

ţului act de la 1 decembrie 1918, atunci când au fost 
unite toate teritoriile locuite de români. La unele 
dintre acestea, fiind invitat, am avut prilejul să au-
diez câteva discursuri de înaltă ţinută academică. 
Unul dintre cei care m-au impresionat a fost profe-
sorul universitar, doctor în istorie, Lucreţiu Bîrliba. 

La manifestarea Centenarul Tratatului Minorită-
ţilor – Simpozionul „Minorităţile, de la Marea Unire la 
România Europeană”, organizată de către reprezen-
tanţii Primăriei Municipiului Iaşi, prin departamen-
tul Centenar şi de către cei ai Universităţii „Al.I. 
Cuza”, universitarul ieşean a fost cel care a ţinut 
discursul de deschidere, pentru ca, mai apoi, să facă 
introducerea pentru fiecare invitat în parte. După 
încheierea evenimentului, care a evidenţiat rolul 
minorităţilor în prima conflagraţie mondială, i-am 
propus profesorului Bîrliba realizarea unui interviu 
prin intermediul căruia să reliefăm importanţa isto-
riei din cele mai vechi timpuri până în prezent, dia-
log căruia îi dăm curs în paginile de mai jos.  

   
− Stimate domnule profesor, înainte de toate vă 

invităm să ne destăinuiţi când şi cum a început dragostea 
pentru cercetarea istoriei? 

 

Î 



10 
 

 
− Povestea îşi are originea în copilărie. Tatăl 

meu este numismat şi arheolog. Încă de când eram 
copil m-a luat pe şantierele arheologice pe care le 
desfăşura, dar pasiunea pentru istoria romană, pen-
tru că până la urmă aceasta este specializarea mea, a 
venit în urma stadiului de practică pe care l-am 
efectuat în timpul anilor de studii, împreună cu ma-
gistrul căruia îi port, şi astăzi, o amintire foarte fru-
moasă, fiind vorba de domnul profesorul Octavian 
Bounegru, trecut la cele veşnice nu demult, căruia îi 
pregătim, chiar în această perioadă, un volum in 
memoriam. Spuneam că această pasiune vine totuşi 
din familie pentru că, în afară de participarea pe 
şantierele arheologice, am avut în casă foarte multe 
cărţi de istorie şi la un moment dat era clar că voi 
urma o cale spre ştiinţele umaniste, singura dilemă 
fiind alegerea între literatură şi istorie. Am citit foar-
te mult în perioada liceului şi am citit tocmai pentru 
a lua această decizie – încotro mă îndrept? Şi, până 
la urmă, am ales istoria, iar pasiunea pentru arheo-
logie şi pentru studierea istoriei romane a venit în 
urma unor cercetări proprii pe care mi le-a încredin-
ţat profesorul Bounegru, în practica arheologică, la 
sfârşitul primului an de studiu. Atunci am mers 
într-o peşteră în care se aflau vestigii de epocă ro-
mană târzie şi chiar de epocă bizantină. Împreună 
cu un alt coleg am făcut măsurători, am făcut son-
daje arheologice şi rezultatele acestor cercetări, în-
curajat cum spuneam, fiind de profesorul Bounegru, 
le-am publicat în revista muzeului din Constanţa. 
Practic, de aici a început totul.  
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− Sunteţi absolvent al Facultăţii de Istorie a Uni-
versităţii „Al.I. Cuza” Iaşi. Creionaţi-ne un tablou al 
anilor de studenţie... aveţi câteva evenimente, săpături 
arheologice, stagii de pregătire care au avut rol determi-
nant în formarea istoricului Lucreţiu Bîrliba? 

 
− În primul rând trebuie să spun că am avut o 

generaţie excepţională de profesori care, iată, încep 
să ne părăsească, încetul cu încetul, şi-i amintesc aici 
pe cei care au plecat recent dintre noi – domnii pro-
fesori Ioan Caproşu şi Mihail Vasilescu. Dar, evi-
dent că au fost şi alţi profesori de care ne-am ataşat 
şi care ne-au insuflat dragostea pentru izvorul isto-
ric. Pentru că dincolo de specializările pe care le-am 
urmat fiecare dintre noi, studenţii – că am făcut isto-
rie veche, istorie modernă sau contemporană, până 
la urmă numitorul comun al cursurilor şi seminarii-
lor care ni s-au predat a fost acela de a respecta şi a 
controla, implicit, izvorul istoric. Ori, acest lucru nu 
se putea face decât prin studierea limbilor acelor 
izvoare, în momentul în care aveam de a face cu 
izvoare scrise.  

În afară de cursuri, mai erau organizate co-
municări studenţeşti în cadrul Zilelor Universităţii 
şi nu numai. Ţin minte că am organizat o sesiune 
studenţească a celor specializaţi în istorie veche şi 
arheologie din toată ţara, mai exact în noiembrie 
1994, sesiune care a fost dublată şi de o altă sesiune 
de comunicări a profesorilor însoţitori ai acelor stu-
denţi. Studenţii aveau însoţitori, nu se duceau fără 
ei, aceştia făcând parte din rândurile corpului di-
dactic al universităţilor respective. A fost o sesiune 
de amploare. De ce? Apăruseră şi universităţile din 
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Alba Iulia, Târgovişte, Suceava, Galaţi şi atunci erau 
deja studenţi colegi de-ai noştri, care urmau cursuri 
acolo şi care au răspuns acestei invitaţii. Cei mai 
mulţi au fost de la noi, de la Bucureşti şi Cluj, dar au 
participat şi studenţi din alte centre universitare. A 
fost o reuniune foarte plăcută, care a durat trei zile 
şi cu acest prilej am vizitat Cucuteniul şi muzeul de 
acolo, au mai fost întâlniri, să spunem, care au in-
clus vizite la monumentele din Iaşi, ceea ce a fost 
foarte frumos, legându-se prietenii care ţin şi astăzi, 
pentru că mulţi dintre studenţii de atunci au urmat 
diverse căi în cercetare, universităţi, muzee, institu-
te. 

 
− În anul 1994, la Poitiers (Faculté des Sciences 

Humaines), obţineţi diploma prin prezentarea temei - 
Esclaves et affranchis impériaux dans les provinces du 
Moyen et du Bas Danube (II e - III e s.). Conturaţi-ne o 
imagine a temei pe care aţi expus-o.  

 
− A fost un subiect pe care mi l-a propus 

domnul profesor Bounegru pentru lucrarea de li-
cenţă şi care a fost desfăşurat atât sub conducerea 
domniei sale, cât şi sub conducerea profesorului 
Vasilescu. Profesorul Bounegru era, pe atunci, asis-
tent şi avea dreptul să coordoneze lucrări de licenţă, 
dar, cumva, împreună cu alţi profesori care aveau 
rang academic mai mare. Tema care mi s-a propus 
mi s-a părut fascinantă. De ce? Pentru că trata o ca-
tegorie socială mai puţin abordată la noi, dar care 
constituia un exemplu foarte bun de mobilitate so-
cială şi dacă este să ne raportăm la un termen mo-
dern, e vorba despre ceea ce în America se cheamă 
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„self-made man” ai epocii antice. Oameni care ple-
caseră de la un statut foarte umil, de sclavi, care 
ajunseseră să fie eliberaţi, dar care aveau, unii dintre 
ei, nu toţi, nişte averi impresionante, comparabile cu 
cele ale unor senatori.  

Profesorul Bounegru îmi propusese să mă 
ocup de acest subiect pentru teza de licenţă. Şi pen-
tru că era o teză de dimensiuni mai mici, ar fi trebuit 
să mă limitez doar la liberţii din Dacia şi liberţii im-
periali, dar cercetările mele au dus la explorarea şi 
altor teritorii din spaţiul danubiano-balcanic şi am 
rămas pentru teza de la Poitiers doar pe Dacia. Mai 
târziu, s-a născut ideea unei teze de doctorat cu-
prinzând un spaţiu foarte mare, descriind nu numai 
liberţii imperiali. Cert este că, la Poitiers, a fost o 
bursă Tempus – astfel se chema pe atunci, fiind cea 
care a precedat programul Erasmus. Bursele Tempus, 
care se obţineau în urma unor interviuri – la fel ca 
astăzi, numai că, pe atunci, comisia fiind oarecum la 
început (eram în 1993 şi abia se făcuse deschiderea) 
era formată din profesori ai universităţilor care 
aveau parteneriate Tempus cu Universitatea „Al.I. 
Cuza”. Cu alte cuvinte, au venit atunci la interviu 
profesori, în cazul meu, din Franţa. Am simţit o 
imensă bucurie în momentul în care am fost anunţat 
că am obţinut această bursă şi, apoi, mergând la 
Poitiers, deşi nu era un oraş foarte mare, l-am per-
ceput ca fiind un centru cu tradiţie universitară. 
Aici, ca să dau un nume celebru, a studiat François 
Rabelais.  

Acest oraş universitar francez avea o bibliote-
că foarte bună, o bibliotecă de care am profitat din 
plin, pentru că în acele timpuri accesul la resursele 
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electronice era, practic, inexistent, chiar şi în Franţa. 
Doar bibliotecile reprezentau baza resurselor de 
informaţii. Ori, era clar că în momentul acela - indi-
ferent de subiectul pe care îl abordam, pentru că era 
vorba în ultimă instanţă de Imperiul Roman şi 
aveam nevoie de lucrări generale şi de izvoare mai 
ales - doar biblioteca franceză mi-a putut oferi ceea 
ce bibliotecile din Iaşi nu aveau încă posibilitatea să 
ofere. A fost un sejur extrem de fructuos, terminând 
cu bine această lucrare şi, evident, ea stând la baza 
lucrării de licenţă, dezvoltată un an mai târziu. 
Atunci când am venit din Franţa deja aveam strânse 
foarte multe surse, aveam baza viitoarei lucrări. 
Evident că au fost şi momente dificile, pentru că nu 
poţi să scrii o teză într-o limbă străină, dar acest 
stagiu de pregătire mi-a folosit foarte mult.  

 
− Subiectul v-a captat şi aţi aprofundat cercetarea, 

încât în anul 2001 aţi obţinut titlul de doctor în ştiinţe 
istorice – la Universitatea din Cluj – cu teza „Les 
affranchis en Dacie romaine”(sub conducerea prof. dr. 
Ioan Piso). Gândindu-ne la cercetările anterioare... ce 
aduce nou teza de doctorat?  

 
− Au fost, practic, două teze de doctorat. Iniţi-

al am vrut să fac una cu o tutelă. Eu mă înscrisesem 
în anul 1996, la Cluj, sub îndrumarea profesorului 
Ian Piso şi teza de doctorat de aici viza liberţii impe-
riali în provinciile balcano-dunărene. Acest spaţiu 
era unul foarte întins – chiar şi pentru ziua de astăzi 
– pentru că el cuprindea o mare parte din teritoriul 
României, apoi din fosta Iugoslavie, din Ungaria şi 
o parte din Austria. Dar era vorba doar de liberţi 
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imperiali. Ajungând în Franţa cu o bursă prin in-
termediul unei agenţii francofone, am avut şansa să 
lucrez sub îndrumarea profesorului Jean Andreau, 
fiind cumva şi alegerea mea. E adevărat, o alegere 
pentru care a trebuit să lupt, pentru că era concu-
renţă şi a trebuit să susţin un examen la acea şcoală 
doctorală. Erau de pe atunci şcoli doctorale în fran-
cofonie, iar pe profesorul Andreau îl ştiam din lite-
ratură, ştiind că se ocupase, printre altele, şi de li-
berţi. Şi, astfel, mi-am dorit să lucrez cu Domnia Sa 
şi, încă din primele momente, mi-a spus felul urmă-
tor – „Dar de ce să nu faci o teză mai cuprinzătoare, 
o teză care să vizeze toţi liberţii, nu numai liberţii 
imperiali din acest spaţiu?” 

 
– În contextul acestui subiect, vă invităm să ne 

spuneţi care este diferenţa dintre liberţii imperiali şi cea-
laltă categorie a liberţilor? 

 
− Liberţii imperiali erau foştii sclavi ai împăra-

ţilor care aveau o legătură personală şi specială cu 
împăratul, aveau o loialitate care a rămas cumva 
paradigmatică şi împăraţii au ţinut la un moment 
dat, în pofida statutului lor de liberţi, să le încredin-
ţeze posturi cheie în administraţie. Erau oameni 
care se pricepeau foarte bine la contabilitate, fiind şi 
foarte citiţi, cunoscători ai mai multor limbi în afara 
latinii şi de aceea le erau încredinţate inclusiv birou-
rile corespondenţei oficiale imperiale, ceea ce era 
foarte important pentru acele vremuri. În felul aces-
ta ei au ajuns să aibă o influenţă destul de mare şi cu 
o situaţie materială excepţională, situaţie care s-a 
ameliorat şi în urma, să spunem, a unui trafic de 
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influenţă pe care ei l-au făcut în baza posturilor ce 
le-au revenit.  

În ceea ce priveşte ceilalţi liberţi – şi aici mă 
refer la liberţii persoanelor care nu erau împăraţi – 
aceştia depindeau foarte mult de nivelul social al 
propriilor stăpâni. Cu cât stăpânul era cu un statut 
mai înalt, cu atât aveau şi ei de câştigat. Nu neapă-
rat în ascensiune socială, pentru că era destul de 
greu şi în sistemul roman (în pofida unei flexibilităţi 
teoretice era totuşi la nivel practic destul de inflexi-
bil), dar nivelul de atingere a unei situaţii materiale 
bune sau foarte bune era diferit de la un caz la altul. 
În cazul liberţilor imperiali era la fel.  

Din acest motiv, profesorul Andreau mi-a dat 
această sugestie, tocmai pentru a cerceta mai în 
amănunt aceste diferenţe, inclusiv la nivelul provin-
ciilor – şi, mai mult decât atât – cum apare situaţia 
în acest teritoriu, raportat la alte regiuni ale Impe-
riului Roman. Pentru că, deşi locul de care ne ocu-
păm este situat astăzi în partea de sud-est a Europei 
era totuşi, pe atunci, un spaţiu care era afectat neofi-
cial, evident, zonei vestice. De ce? Pentru că se vor-
bea limba latină. Zona vestică era zona latinofonă, 
în vreme ce zona orientală era cea elenofonă, chiar 
dacă se afla sub ocupaţie romană.  

Povestea a fost în felul următor: am vrut să fac 
o tutelă, dar hăţişurile sistemului administrativ, 
birocratic de atunci nu au facilitat acest lucru. 
Atunci hotărârea comună a celor doi profesori a fost 
să fac două teze, fără să simt vreo presiune în ceea 
ce priveşte timpul din partea dumnealor, una care 
să se refere la liberţii imperiali, cealaltă care să se 
refere la liberţii privaţi.  
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Cele două teze au fost susţinute în intervale 
diferite: anul 2001, prima, cu liberţii imperiali, pen-
tru că era mai puţin voluminoasă, la Cluj, iar cea cu 
liberţii privaţi, în 2004, la Paris, dar, în schimb, car-
tea care a fost publicată în străinătate le-a cuprins pe 
amândouă. Între timp, apăruse sub tipăritură şi o 
variantă românească a tezei de la Cluj, despre scla-
vii şi liberţii imperiali. Mai târziu, după ce am susţi-
nut teza de la Paris, iarăşi de comun acord cu cei doi 
profesori, am înglobat în limba franceză cele două 
teze într-o carte care a apărut în străinătate. 

 
− Care a fost reacţia dascălilor din străinătate 

abordând acest subiect?  
 
− În primul rând trebuie să spun că au avut o 

atitudine foarte deschisă, pentru că lucrau deja cu 
străinii. E adevărat, mai puţin cu cei veniţi din fos-
tul bloc comunist, însă trebuie menţionat faptul că 
relaţiile care existau între centrele universitare mari 
de la noi din ţară prin profesori − astăzi i-am numi 
de „şcoală veche”, foarte bună de altfel − se concre-
tizaseră în colaborări fructuoase cu cei din străinăta-
te. Deci, ei aveau anumite idei despre ceea ce se în-
tâmpla la noi, în schimb erau mai puţin ancoraţi în 
realităţile epocii romane din spaţiul nostru, Impe-
riul Roman fiind, însă, poate, primul imperiu care a 
reuşit să cuprindă un anume tip de globalizare − şi 
anume instituţiile, sistemul social, sistemul politic − 
era cumva la îndemâna tuturor de acolo şi ajutorul 
pe care l-am primit din partea lor a fost unul venit 
firesc.  
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Aveau o anumită tipologie de cursuri, care în-
că la noi nu apăruseră, pentru că sistemul nu permi-
sese până atunci să le avem, însă din fericire la înce-
putul anilor 90 au început a fi implementate si la noi 
în ţară. Şi aici vorbesc de cursuri care vizează nişele 
anumitor epoci şi anumitor tipuri de izvoare: epi-
grafii, paleografii ş.a.m.d. Ori, acolo am asistat, spre 
exemplu, la cursuri de epigrafie, care mi-au rămas şi 
astăzi ca modele în ceea ce priveşte transmiterea 
cunoştinţelor pentru insuflarea unui progres în cu-
noaştere pentru studenţi. Vreau să vă spun că indi-
ferent că aceste cursuri au fost acum 30 şi ceva de 
ani, sistemul pe care îl foloseam, îl aplic şi astăzi, 
fiind unul eficient. 

 
− Pentru că aţi amintit de studiul epigrafiei latine, 

vă invităm să ne spuneţi ce reprezintă aceasta şi când e 
cel mai plăcut sentiment că ceea ce realizaţi, că ceea ce 
întreprindeţi dumneavoastră, se reflectă − după muncă 
asiduă şi cercetare – într-o descoperire care durează şi, în 
timp, lasă urme.  

 
− Epigrafia, etimologic înseamnă a scrie pe un 

material. De la „grapheio”, care înseamnă „a scrie” 
în limba greacă şi „epi”... care înseamnă „pe” (dea-
supra). A scrie pe ceva! E adevărat că acum sunt 
convenţii prin care, să zicem, deşi există inscripţii şi 
pe monede, acestea ţin de domeniul numismaticii şi 
de epigrafie, dar tot ce înseamnă alt gen de material 
– piatră în primul rând – toate tipurile de piatră, 
cărămidă, metale, toate acestea ţin de inscripţii.  

M-am ocupat de epigrafia latină, pentru că 
acestea au fost cursurile pe care le-am urmat în fa-
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cultate şi, practic, cercetările mele au inclus, în pri-
mul rând, elemente de epigrafie latină. Un lucru 
trebuie spus... spre deosebire de alte izvoare istori-
ce, cum ar fi documentele medievale, care se găsesc 
într-un număr mult mai mare, inscripţiile nu apar 
aşa de des şi ca să ai acces la inscripţii inedite este 
un lucru care ţine de... noroc. Acesta ţi-l poţi face, 
măcar parţial, pentru că dacă devii un specialist 
recunoscut, atunci chiar dacă nu sapi într-un anumit 
sit, lumea apelează la tine şi atunci poţi să ai aceste 
inscripţii inedite. Ori, nu numai din inscripţiile ine-
dite se pot scoate lucruri noi, ca de exemplu teza 
mea: am cercetat inscripţii care au fost deja editate, 
dar care nu fuseseră interpretate într-un anumit fel. 

Munca mi-a făcut o aşa de mare plăcere, încât 
vreau să vă spun că dacă eram trezit la orice oră din 
noapte şi mi se dădea un personaj la întâmplare, vă 
puteam spune fără să greşesc, din prima încercare - 
numele izvorului istoric unde era menţionat persona-
jul respectiv. Cu alte cuvinte, îi visam şi noaptea, dar 
nu erau nişte coşmaruri, ci erau nişte vise plăcute.  

Apoi, de-a lungul carierei mele am fost con-
fruntat cu publicarea unor izvoare inedite, şi multe 
au venit tocmai prin faptul că mi s-au încredinţat 
materiale. Ele nu neapărat veneau din siturile în 
care săpasem, ci erau diferite – de exemplu: diplome 
militare care sunt din punct de vedere tehnic uşor 
de reconstituit, dar din punct de vedere practic – 
atunci când stai şi începi să descifrezi literele, fiind 
vorba de izvoare mici – este un efort, dar acest efort, 
credeţi-mă, merită pe deplin.  

Bunăoară, chiar în Slava Rusă – situl la care 
sap – am descoperit inscripţii, chiar diplome milita-
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re în ultimi ani. Purtând titlul oficial de „epigrafistul 
şantierului” mi-a revenit nobila misiune de a le des-
cifra.  

Una dintre cele mai mari satisfacţii este aceea 
când ai în mână o diplomă militară – care reprezintă 
practic două bucăţi de bronz, legate între ele, dar 
care... în 2000 de ani se rup, se sparg, o găseşti aşa 
ruptă, ca într-un puzzle – şi reuşeşti să pui aceste 
bucăţi cap la cap şi să scoţi aproape tot textul la 
iveală, chiar dacă ele nu sunt descoperite cu textul 
în întregime. La diplomele militare mai există un 
avantaj, faptul că au avut o formularistică comună, 
vreme de câteva decenii bune şi în felul acesta sunt 
foarte multe expresii care se pot reconstitui fără a 
avea textul la dispoziţie.  

 
− În cadrul Catedrei de Istorie Antică şi Arheolo-

gie, Facultatea de Istorie, predaţi disciplinele Epigrafie 
greco-latină şi Istorie antică universală. Dacă adineauri 
ne-aţi vorbit despre epigrafie, în cele ce urmează prezen-
taţi-ne o imagine a celeilalte discipline pe care o predaţi 
studenţilor – Istoria antică universală.  

 
− Este adevărat că sistemul Bologna a schim-

bat fundamental predarea acestei discipline. Eu ca 
student beneficiam pentru Istoria antică universală, 
practic – de două semestre care cuprindeau cursuri 
şi seminarii, fiecare a câte trei ore pe săptămână. 
Astăzi, din 2005 mai exact, acest curs se rezumă la 
un singur semestru şi vreau să vă spun că iniţial au 
fost două ore, apoi trei ore, două plus două şi acum 
sunt trei plus trei, ceea ce reprezintă un pas înainte. 
Dar, dacă înainte nouă ni se preda Istoria Egiptului, 
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având şi seminarii la această disciplină, Istoria Me-
sopotamiei, apoi a Greciei şi a Romei şi era extrem 
de puţin, dar pentru cei din anul întâi era bine, pen-
tru că a pus o temelie bună. Practic, a fost imposibil 
să mai adăugăm în predare Orientul antic. Deci, la 
Egipt şi Mesopotamia a trebuit să renunţăm şi am 
rămas la Grecia şi Roma, şi aşa este foarte puţin, un 
semestru, dar măcar am reuşit să menţinem această 
disciplină. Evident că şi sistemul de predare s-a 
schimbat. Atâta vreme cât nu abuzezi de mijloacele 
tehnice noi, deşi sunt foarte bune, putem spune că 
reprezintă o modalitate prin care studenţii sunt 
atraşi. Mai este ceva prin intermediul căruia îi 
atragi, fiind vorba despre şantierele arheologice. 
Stagiile de practică reprezintă pentru studenţi mo-
mente foarte frumoase în care ei, dincolo de ceea ce 
învaţă pe tărâmul ştiinţelor istorice, socializează şi 
se împrietenesc, închegând-se prietenii adevărate. 
Pe vremea noastră erau două grupe, astăzi sunt pa-
tru, dar trebuie să facem precizarea că, într-o peri-
oadă, au fost şi şase, fiind, astfel, mulţi studenţi, 
având posibilitatea de a se cunoaşte doar pe şantier. 
Nu poţi să fii istoric al antichităţii, chiar dacă nu 
devii arheolog, fără să fii pe un şantier arheologic, 
pentru că doar acolo vezi cum arată lucrurile cu 
adevărat, mai mult, poţi observa din ce erau con-
struite clădirile respective, vezi cum acţionau oa-
menii de atunci, ajutându-te să înţelegi mult mai 
bine epoca respectivă. Arheologia nu se învaţă doar 
din cărţi. Chiar dacă nu te specializezi pe arheologie 
şi nu devine aceasta, să zicem, preocuparea ta de 
bază ca istoric al antichităţii, trebuie să mergi, dar 
nu doar să vizitezi, ci să stai o bucată de timp pe 
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şantierele arheologice. Aşadar, cei care au ajuns 
istorici ai antichităţii au avut aceste stagii în pregăti-
rea lor.  

 
– Am constatat că de-a lungul anilor aţi fost impli-

cat în cercetarea a foarte multor ateliere arheologice. Până 
a ne vorbi, secvenţial, de câteva dintre acestea, vă invităm 
să ne oferiţi a imagine a momentului când eşti pus în faţa 
începerii unei astfel de cercetări. Care este metoda de 
lucru? Care sunt paşii pe care trebuie să-i întreprindeţi 
până a ajunge la rezultate viabile?  

 
− Trebuie să ai o anumită înclinare sufletească 

spre o astfel de pasiune, pentru că e nevoie de foarte 
multă răbdare. Fără ea nu se poate face nimic şi am 
să vă dau un singur exemplu. Am deschis o săpătu-
ră la Slava Rusă, pe un teren în care ştiam sigur că 
se află un turn, pentru că topografia indica foarte 
clar acest lucru. Mă aşteptam să dau de turn, nu era 
nici o surpriză. Cu toate acestea, pentru că încă de la 
sfârşitul antichităţii, acest turn fusese demantelat de 
diverse intervenţii artificiale, să spunem mai pe ro-
mâneşte, se furase piatră din el, fapt petrecut în toa-
te epocile istorice pentru a fi folosită. De ce se fura-
se? Pentru că poziţionarea lui era undeva în incinta 
cetăţii, mai jos, fiind mai accesibil, şi de aceasta fu-
sese victima mai multor demantelări de genul aces-
ta. Din cauza aceasta am săpat trei săptămâni şi nu 
s-a prefigurat nimic, însă... chiar în ultima săptămâ-
nă, când eram programat să plec acasă, în ultimele 
trei zile de fapt, atunci a apărut turnul şi o mulţime 
de material. Evident că trebuie să ai şi o doză de 
stoicism. Adică, în momentul în care eu aveam pro-
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gramul făcut şi ştiam că trebuie să plec, trebuie să-ţi 
stăpâneşti la un moment dat entuziasmul şi să ră-
mâi cumva calculat şi pragmatic. Mi-am zis: bine, 
nu-i nimic. Trebuie să plec şi nu e cazul să mă pre-
cipit foarte mult şi nici nu mai am oameni cu care să 
stau, rămânând ca cercetarea să aibă continuitate în 
anul următor, fapt şi realizat, de altfel.  

Mai întâlnim şi situaţii de genul acesta: în 
momentul în care se fac diverse secţiuni, şanţuri ca 
să fim într-un limbaj mai accesibil, evident că aceste 
şanţuri au nişte profile. Ei, uneori în profile pot apă-
rea diverse urme arheologice importante. Din punct 
de vedere tehnic este interzis să dărâmi un profil, 
să-l distrugi. Motivele sunt următoarele: primul este 
cel ştiinţific, pentru că un profil trebuie să fie foarte 
drept ca să poată consemna foarte clar pe unde se 
află succesiunea straturilor arheologice, pe de altă 
parte... din punct de vedere practic, dacă îl scobeşti 
într-un loc, rişti să se dărâme tot malul şi atunci 
există disfuncţionalităţi de ordin tehnic. Bunăoară, 
în momentul în care apare un obiect, regula este să 
stai şi să aştepţi până se termină acea secţiune şi 
după aceea să lărgeşti şanţul ca să scoţi la iveală 
obiectul respectiv. De aceea spuneam că această 
răbdare include şi un fel de stoicism, în sensul că 
trebuie să-ţi stăpâneşti entuziasmul, nerăbdarea de 
a găsi şi a face ceva bun, pentru că până la urmă aşa 
este corect şi bine să procedăm. Astfel, lucrul bun 
iese la iveală, chiar dacă după un anumit timp.  

 
− Despre Cetatea IBIDA ce ne puteţi spune? De ce 

se numeşte astfel şi când s-a amintit pentru prima data 
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de această cetate? Ştim că cercetarea acesteia v-a adus un 
premiu... 

 
− Este un premiu colectiv. Nu a fost un pre-

miu individual, ci a fost un premiu acordat întregu-
lui colectiv, în anul 2005, atunci când ne aflam încă 
la început. Cetatea este ca suprafaţă, pentru epoca 
romană târzie, cea mai mare din Dobrogea, având 
24 de hectare. Pentru epoca romană timpurie cea 
mai mare e cea de la Histria deocamdată documen-
tată, iar pentru epoca romană târzie, adică secolele 
IV-VI, chiar început de VII, ca să spunem mai clar, 
atunci Ibida, actuala aşezare Slava Rusă, este cea 
mai mare. Din nefericire, jumătate din suprafaţa 
cetăţii este acoperită de satul modern şi nu avem 
cum să efectuăm săpături în această parte, dar am 
beneficiat de legea din 2001 privind protecţia mo-
numentelor istorice şi , astfel, tot teritoriul este pro-
tejat. Cu alte cuvinte, şi localnicii - atunci când se fac 
sondaje sau le apare ceva în curte, în grădini – sunt 
obligaţi să ne anunţe. Însă, fiind o suprafaţă foarte 
mare şi după cum ştiţi... fondurile noastre fiind li-
mitate atât din punct de vedere financiar, cât şi 
uman, săpăturile se pot desfăşura maximum trei 
luni pe an, astfel încât ritmul cu care se înaintează 
nu este unul nemaipomenit. Dar din 2001, de când 
s-au reluat săpăturile, şi iată – anul acesta se împli-
nesc 20 de ani, eu venind în colectiv din 2002, cu 
alte cuvinte, la mine este a 20-a campanie anul aces-
ta – de atunci s-au descoperit o mare parte din zidu-
rile cetăţii, mai exact din zidurile de incintă ale cetă-
ţii, ilustrând monumentalitatea acestora, clădiri in-
teresante şi, evident, descoperiri de obiecte, dincolo 
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de ceramică, care atestă şi un caracter militar al 
acestei cetăţi.  

Ştiam încă de dinainte de a începe săpăturile 
că tot acolo se găsiseră şi elemente de epocă romană 
timpurie şi că această cetate a fiinţat încă din acea 
vreme. Însă, din punct de vedere arheologic, ea nu 
este documentată nemaipomenit, pentru că în urma 
distrugerilor şi a repetatelor încercări de refacere ale 
acestor ziduri ale cetăţii, straturile de epocă romană 
timpurie fie au dispărut, fie au rămas foarte slab 
documentate. Dar această epocă este documentată 
prin descoperiri şi ştiam că sunt şi inscripţii acolo, 
că există aceste niveluri.  

Ultimii ani au dus la descoperirea unor clă-
diri, chiar a unei clădiri foarte mari, probabil un 
siloz de epocă romană timpurie şi a unor inscripţii 
care încep să dea o imagine a aşezării din acea epo-
că. Un loc rural care se situa, foarte probabil, într-o 
zonă prosperă din punct de vedere agricol, care a 
atras mulţi veterani şi după terminarea serviciului 
s-au stabilit acolo.  

Dacă, ştiu eu, aceşti veterani s-ar fi constituit 
într-o organizaţie cu caracter asociativ, lucrul acesta 
nu este momentan documentat, dar în schimb ştim 
că au venit în număr mai mare, textele arătând că 
nu puţini colegi de unitate, după eliberare, au venit 
şi au rămas împreună cu familiile lor în acele zone.  

Dacă, mai târziu au existat, aşa cum am spus 
atât de mulţi, încât să se fi constituit într-o asociaţie, 
pentru că exista obiceiul pe vremea aceea, asta deo-
camdată nu putem decât bănui, dar ştim că a fost o 
aşezare care a fost locuită de veterani.  
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Mai târziu, în secolul al IV-lea, cetatea a avut 
de a face cu o distrugere din partea goţilor şi a ur-
mat o perioadă de reconstrucţie aproape din temelii 
a zidurilor cetăţii, dar mai mult decât atât a fost fă-
cută o fortificaţie cuprinzând 30 de turnuri şi care 
ne arată clar că acolo au staţionat trupe. O să mă 
întrebaţi: dar ce făceau aceste trupe acolo? Aveam, 
pe de o parte în Dobrogea, o linie a Dunării care era 
plină de fortificaţii, încă din vremea lui Traian, şi 
care păzea practic malul acesta drept al Dunării de 
populaţiile care se aflau pe malul stâng sau care 
puteau să vină dinspre malul stâng şi pe de altă 
parte aveam şi cetăţile de origine greacă de pe coas-
ta Mării Negre.  

Ibida (azi Slava Rusă) se află în interiorul Do-
brogei. Politica de atunci a imperiului a fost să con-
struiască o reţea, ce a făcut parte dintr-o reţea de 
cetăţi de interior, care aveau misiunea de a repre-
zenta puncte de sprijin pentru provincie, în cazul în 
care linia Dunării ceda sau în cazul în care unii in-
vadatori se puteau apropia şi dinspre mare, din 
zona maritimă, asta dacă reuşeau să străpungă 
această linie. 

 
– Domnule profesor, o perioadă aţi fost secretar de 

redacţie al publicaţiilor „Studia Antiqua et Archaeolo-
gica” şi „Strabon”. Prezentaţi-ne un scurt istoric al celor 
două publicaţii. Cui se adresează acestea? Cine semnează 
în paginile acestor reviste? De ce „Strabon”? 

 
− Din nefericire „Strabon” a dispărut, pentru 

că nu au mai existat sponsori. Ea a apărut dintr-o 
iniţiativă privată, dintr-o pasiune. Conţinea materia-
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le foarte scurte, dar descoperiri inedite, fiind o revis-
tă care viza nu numai descoperirile arheologice, ci 
erau descoperite monumentele inclusiv din epoca 
medievală, modernă şi chiar contemporană. Nemai-
existând sprijinul acesta financiar, revista s-a rezu-
mat la apariţia a două numere, pentru ca ulterior să 
nu mai vadă lumina tiparului.  

Pe de altă parte... „Studia Antiqua et Archae-
ologica”, care fusese iniţial concepută ca un volum 
omagial, memorial, de fapt, pentru profesorul Nico-
lae Gostar şi al cărui prim număr a apărut în anul 
1983, iar, apoi, din considerente în primul rând fi-
nanciare, la sfârşitul anilor 80 nu a mai apărut. În 
schimb, a existat o iniţiativă din partea profesorilor 
de la Istorie veche şi Arheologie din anii 90, profe-
sorul Nicolae Ursulescu, Attila László, Octavian 
Bounegru, care au zis că trebuie să revigorăm revis-
ta. Şi, chiar dacă primul număr a apărut în 1983, au 
scos al doilea număr în 1995. De atunci, revista a 
apărut an de an. Undeva în jurul anilor 2000, nu mai 
ştiu nici eu exact când, probabil spre final de 1990 şi 
început de 2000, am devenit secretar de redacţie al 
acestei reviste şi din 2006 am devenit redactorul şef.  

Sunt nişte chestiuni pe care, din păcate, noi le 
fetişizăm, dar care contează foarte mult în evaluarea 
activităţii noastre, fiind vorba de clasificarea reviste-
lor şi am continuat strădaniile profesorului Ursules-
cu care fusese până atunci redactorul şef, de a clasi-
fica această revistă cât mai bine. Ea a fost inclusă în 
baze de date internaţionale, fiind cea mai bună a 
ştiinţelor umaniste în ERIH (European Reference 
Index for Humanities), în Scopus, care este o bază 
de date importantă şi mai mult decât atât, a obţinut 
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clasificare B la evaluările de reviste, ceea ce este 
iarăşi un lucru foarte bun.  

Şi-a atras colaborări externe foarte multe, se 
publică numai în limbi străine şi evident suntem 
deschişi nu numai la colaboratorii din străinătate, 
dar evident şi la tinerii noştri pe care îi încurajăm să 
publice încă din perioada studiilor doctorale. A de-
venit o revistă cunoscută şi vreau să vă spun că 
acum... dacă înainte existau anumite strădanii în a 
strânge materiale, acum ofertele de publicare vin de 
la sine. Nu mai trebuie să dăm sfoară în ţară că apa-
re un număr, ci pur şi simplu lumea vine şi noi ofe-
rim acest spaţiu spre acceptare. Dar am fost nevoiţi 
să şi respingem unele materiale. Evident că facem o 
selecţie cu mult mai atentă, nu publicăm orice fel de 
material şi în felul acesta asigurăm şi o apariţie rit-
mică a revistei. De acest lucru profită şi potenţialii 
autori, de ce? Pentru că ştiu că apare repede. Ei dau 
anul acesta materialul şi cel târziu la anul va apărea. 
Şi atunci rapiditatea aceasta, inclusiv în variantă 
online a făcut ca cei care vor să publice, să vină în 
număr cu mult mai mare. 

 
− Studia historiae et religionis daco-romanae. In 

honorem Silviu Sanie, e un interesant volum pe care l-aţi 
coordonat împreună cu istoricul Octavian Bounegru, 
apărut la Editura Academiei Române din Bucureşti, în 
2006. Citind despre activitatea arheologului şi istoricului 
Silviu Sanie, constatăm că sunteţi unul dintre continua-
torii dascălului. Vă invităm să ne oferiţi un portret al 
Domniei Sale. Sunteţi un continuator al operei sale? 
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− Dintr-o anumită perspectivă, da. Este vorba 
de epigrafie. Profesorul Sanie a fost o personalitate 
cunoscută la nivel internaţional şi asta de foarte 
multă vreme, de mai bine de 50 de ani. A devenit o 
personalitate care a avut un contact foarte viu cu 
lumea ştiinţifică de atunci, în pofida restricţiilor 
legate de circulaţie, de comunicare ş.a.m.d.  

El era singurul care a căpătat târziu acest 
drept, singurul profesor de la Iaşi, de atunci, care 
putea să conducă teze pe istorie romană şi dacă îmi 
aduc bine aminte, nu chiar imediat după anii 1990 a 
căpătat acest privilegiu, această onoare de a condu-
ce doctorate. De aceea în momentul în care Domnia 
Sa - ţin minte şi acum - a împlinit 70 de ani, am de-
cis împreună cu profesorul Octavian Bounegru, care 
îi fusese, dacă nu mă înşel, chiar primul doctorand 
sau în orice caz unul dintre primii doctoranzi sau 
chiar dintre primii care susţinuseră tezele de docto-
rat – să îi dedicăm un volum omagial. Bineînţeles, 
respectul de care se bucura în lumea ştiinţifică s-a 
văzut nu numai din acest volum omagial. Au fost 
contribuţii numeroase şi din afara ţării şi aici mă 
refer la contribuţii ale unor oameni importanţi din 
punct de vedere ştiinţific, dar şi din ţara noastră. A 
fost un volum care a însumat mai mult de 400 de 
pagini şi nu a fost doar un volum de circumstanţă, 
având materiale inedite care s-au bucurat de recen-
zii bune şi în străinătate, dar şi în ţară. Domnia Sa 
rămâne, oricum, un reper al cercetării ştiinţifice de 
la noi din ţară. Vorbesc de epigrafie latină, dar s-a 
ocupat şi de epoca dacică, a iniţiat săpăturile de la 
Barboşi, unde a găsit o mulţime de vestigii de epocă 
dacică, a studiat şi materiale de epocă dacică, dar 
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aici eu nu am căderea de a mă pronunţa, întrucât nu 
sunt cel mai în măsură să o fac. Însă, din punctul 
meu de vedere rămâne un reper al epigrafiei de la 
noi din ţară şi, mai mult decât atât, îl consider pri-
mul specialist în ceea ce priveşte cultele orientale în 
epoca romană de la noi din ţară.  

 
− În anul 2004, la Editura Otto Harrassowitz din 

Wiesbaden, publicaţi lucrarea – Individu et société en 
Dacie romaine. Études de démographie historique. Creio-
naţi-ne o imagine a subiectului pe care îl trataţi în pagi-
nile acestui interesant volum. 

 
− Este vorba despre un studiu de demografie 

istorică nerealizat până atunci la noi în ţară, cu atât 
mai mult cu cât, pentru a face demografie istorică, 
epoca antică reprezintă mai mult decât o provocare. 
De ce? Demografia istorică nu înseamnă numai a 
calcula populaţia, ci a studia şi alţi parametri demo-
grafici. Mă refer la speranţa de viaţă, mortalitate, 
structura de vârstă. Ori, pentru epoca antică infor-
maţiile sunt nu numai rare, dar în acelaşi timp ne-
reprezentative din perspectiva eşantionului social 
pe care îl ilustrează. Şi atunci datele sunt evident 
supuse la rafinări, la perfecţionări, iar rezultatele pe 
care le obţinem în urma analizei pure a acestor in-
formaţii sunt doar de natură ipotetică, ele pretându-
se şi la alte interpretări. Mai mult decât atât, ceea ce 
era, să zicem, revoluţionar pentru ştiinţa istorică a 
antichităţii de la noi era faptul că am început să cal-
culăm pentru prima dată prin metode ştiinţifice 
aceşti parametri. Făceam cum spun francezii, ma-
tematici sociale, dar din punct de vedere istoric tre-
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buia realizată şi prelucrarea acestor date. Eu am 
făcut studiul pe Dacia Romană, pe mai mult de 500 
de personaje pe care le-am avut, ceea ce, vă daţi 
seama că este mai puţin decât irelevant numărul ca 
atare. Tocmai pentru a ilustra ideea că speranţa de 
viaţă era una mică chiar şi pentru categoriile sociale 
mai înstărite care nu aveau acces la condiţii mai 
bune de viaţă şi implicit la posibilitatea de a trăi mai 
mult decât ceilalţi. Practic aceasta a fost ideea cărţii, 
ea s-a conturat în perioada finală de realizare a te-
zei, mă aflam la un ultim stagiu de cercetare la Uni-
versitatea din Köln şi biblioteca fiind una extraordi-
nară, am găsit foarte multe lucrări pe antichitate, pe 
demografie, în care m-am familiarizat cu metodolo-
gia, cu modul de a lucra pe izvoare şi mi-am zis: de 
ce să nu fac pe Dacia? Pentru că este o provocare 
generală a omului de ştiinţă. Eu am făcut teza pe 
istorie socială. Ideea e să nu te rezumi ca toată viaţa 
să cercetezi o singură direcţie, e foarte bine că o faci, 
dar sunt foarte multe provocări. A fost aceasta cu 
demografia, după care am ajuns la o altă provocare: 
fenomenul acesta al colonizării, al aculturaţiei, al 
mobilităţii persoanelor din diverse regiuni geografi-
ce, al romanizării în ultimă instanţă.  

Am publicat tot felul de izvoare care m-au 
familiarizat şi cu alte aspecte, cu viaţa militarilor, a 
veteranilor ş.a.m.d. Cumva într-o meserie trebuie să 
te şi extinzi. E foarte bine că îţi păstrezi o anumită 
specializare, e normal, şi astăzi dacă primesc un text 
cu liberţi îl pot studia fără nici o problemă, totdeau-
na oamenii se întorc la primele amoruri. Dar, în me-
seria noastră trebuie să ne aplecăm şi să cunoaştem 
până la urmă tot felul de izvoare, pentru că mie mi 
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se pare că învăţând continuu, pentru că este totuşi o 
învăţare continuă, ne menţinem într-o anumită for-
mă ştiinţifică.  

 
− În anul 2012, împreună cu Iulia Dumitrache, la 

Editura Universităţii „Al. I. Cuza” din Iaşi, publicaţi 
volumul - La colonisation dans le milieu civil et le milieu 
militaire de Troesmis. Prezentaţi-ne un tablou al volu-
mului de faţă.  

 
− Este vorba de o colonizare în mediul civil şi 

militar de la Troesmis. Troesmisul reprezintă un caz 
excepţional pentru istoria Meoziei Inferioare, a Do-
brogei noastre, pentru că a fost sediul de legiune ce 
a dezvoltat în jurul său aşezări civile, dintre care 
una a devenit municipiu, mai târziu. Cu alte cuvin-
te, încă de când s-au instalat militari acolo am avut 
alături şi o aşezare civilă, la nivelul de sat. Dar este 
foarte important faptul că cei mai mulţi veterani ai 
Legiunii a V-a Macedonica, pentru că ea este cea 
care i-a găzduit, au rămas acolo, nu s-au mai întors 
la locurile de baştină. Ce am mai constatat? Am 
constatat faptul că ei vin din toată lumea romană, 
inclusiv din cea orientală, dar toţi sunt latinofoni, 
toţi vorbesc latina. Pentru că în legiune nu aveai nici 
o şansă dacă nu vorbeai latină. Dar au fost colonişti 
militari, care au rămas acolo, veniţi din diferite zone 
ale Asiei Mici, din Italia, din provinciile galice, au 
venit, practic, de peste tot şi mai mult decât atât, 
acesta a fost un caz care clar a ieşit din tipare, chiar 
în raport cu istoria imperiului. Dacă în alte provincii 
ale imperiului veteranii, cei de legiune în special, nu 
se implicau foarte mult în viaţa politică, aici la 
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Troesmis avem o excepţie. Au fost implicaţi de la 
început în viaţa politică, chiar şi la nivel mic. Deci, 
inclusiv în sate, în aşezările civile, aceştia ajung să 
devină echivalentul primarilor de astăzi. După care, 
în timpul municipiului, aceşti veterani continuă să 
aibă funcţii importante şi ceea ce este mai important 
este faptul că urmaşii acestora, urmaşii primilor 
veterani, devin la rândul lor membrii ai elitei politi-
ce de la Troesmis.  

 
– Stimate Domnule Profesor, în anul Centenar, v-

am văzut implicat în foarte multe evenimente în care s-a 
vorbit despre importanţa acestuia în istoria românilor. 
Propun să încheiem dialogul nostru, mulţumindu-vă 
pentru deschiderea de care aţi dat dovadă răspunzându-
ne întrebărilor, prin a vă adresa întrebarea – Cum a fost 
în sufletul dumneavoastră Centenarul?  

  
− În primul rând manifestările prilejuite de 

centenar trebuiau organizate. Trebuie spus de la 
bun început faptul că eu am participat la doar o 
parte dintre evenimente, însă din facultate, au fost 
colegi care s-au implicat şi mai mult şi asta datorită 
specializării lor. Eu atunci făceam parte, să zicem, 
din structurile de conducere ale facultăţii şi evident 
că acest lucru nu mă putea lăsa indiferent. Dar a 
intervenit şi un alt motiv. Aici antichitatea te ajută 
foarte mult, pentru că antichitatea de fapt este cea 
care a valorizat prima trecutul şi este epoca în care 
s-a arătat pentru prima dată importanţa istoriei, 
importanţa istoriei pentru o etnie, pentru un neam, 
pentru o familie, mai târziu pentru o naţiune. Uni-
rea de la 1918 a fost un eveniment cu atât mai demn 
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de celebrat, cu cât el s-a obţinut prin multe sacrificii. 
Istoria ne învaţă şi alte lucruri. Întotdeauna lucrurile 
frumoase sunt greu de obţinut şi necesită foarte 
multe sacrificii, dar ne mai arată ceva şi iarăşi anti-
chitatea este cea care a spus-o prima dată: faptul că 
interesul comun trebuie să fie extrem de bine armo-
nizat cu interesul personal. Şi unde interesul comun 
primează în faţa interesului personal, atunci intere-
sul comun este cel care trebuie să fie cumva valori-
zat şi aplicat. Să ştiţi că nici anticii nu erau chiar atât 
de idealişti. Aveau şi ei pragmatismul lor. Ei nu 
susţin de la început că interesul personal trebuie 
sacrificat în dauna interesului comun, dar au susţi-
nut de la început o armonizare în aşa fel încât inte-
resul comun să nu afecteze pe cel personal şi de 
asemenea cel personal să nu afecteze pe cel comun. 
Ori, anul 1918 vine şi ne arată şi acest lucru. Şi mai 
este ceva. Este până la urmă un moment care se 
poate constitui într-un exemplu. Trecutul este pre-
sărat cu exemple. E important să vedem şi cum s-a 
realizat această unire, dar nu trebuie uitat nici un 
moment rezultatul final. Şi este acest rezultat final, 
pentru o anumită etapă, anul 1918, care a făcut do-
vada unei generaţii excepţionale de politicieni, care 
au stat la masa marilor tratative, reuşind să obţină 
aproape maximum care se putea pentru statul ro-
mân în momentul acela. De aceea trebuie considerat 
cumva un exemplu. Este lăudabil că în colaborările 
pe care le-am avut cu Primăria Municipiului Iaşi şi 
cu Programul Centenar, aceste manifestări nu s-au 
desfăşurat numai într-un an, acesta este iarăşi un 
lucru foarte bun. A început de fapt dinainte, a con-
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tinuat şi în 2019 şi chiar şi în 2020, atât cât s-a putut. 
Erau ultimele programe care finanţau acest lucru.  

La facultate momentul cel mai important a 
fost acela al organizării în martie 2018, la Iaşi, a unui 
congres internaţional legat de acest eveniment. Toa-
te universităţile mari voiau să celebreze acest mo-
ment şi noi am zis, bun, oricum este loc pentru fie-
care, nu este o problemă din punctul acesta de ve-
dere. Am ales momentul lunii martie, de ce? Pentru 
că aflându-ne în Moldova se armoniza foarte bine 
din punct de vedere al aniversării cu ceea ce se în-
tâmplase în Basarabia (27 Martie 1918). Şi atunci 
evident că a fost şi o secţiune specială, au fost invi-
taţi mulţi istorici de peste Prut care ne-au onorat, 
evident, dar au participat şi specialişti excepţionali 
în istorie românească, din străinătate, din Italia, oa-
meni care ştiau româneşte foarte bine. A fost o ma-
nifestare extrem de reuşită şi care s-a concretizat 
printr-un volum, într-un număr special din Analele 
Universităţii, Seria Istorie, un volum care a cuprins 
aceste manifestări, nefiind doar un eveniment pur 
festivist, ci conţinând lucrări foarte bune din punct 
de vedere ştiinţific.  
  





TRECUTUL ÎNCĂRCAT DE ISTORIE, 
AMPRENTĂ DEFINITORIE MARCANTĂ 

PENTRU ISTORICUL IONEL CÂNDEA 
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Ionel Cândea s-a născut în 1949, fiind mem-

bru corespondent al Academiei Române din anul 
2016. Este specializat în Istoria evului mediu în 
nord-estul Munteniei şi la Dunărea de Jos, Istoria şi 
cultura aşezării medievale şi moderne Brăila, Istoria 
Bisericii Ortodoxe Române la Dunărea de Jos, Isto-
ria aşezărilor fortificate în nord-vestul Mării Negre 
şi la Dunărea de Jos (cercetări arheologice la Cetatea 
Albă, Ucraina, 1997-1998 şi Orheiul Vechi, Republi-
ca Moldova, 1999). 
Amintim volumele semnificative: 
− Brăila. Origini şi evoluţie până la jumătatea secolului 

al XVI-lea, Brăila, Editura Istros, 1995;  
− Mănăstirea Măxineni, Brăila, Editura Istros şi Edi-

tura Episcopiei Dunării de Jos, 1996;  
− Comunitatea greacă de la Brăila. Din cele mai vechi 

timpuri până în secolul al XIX-lea, Brăila, Edi-
tura Istros, 2004; 

− The Greek Community of Brăila. From ancient times to 
the 19th century, trad. Anca Popoacă-Giu-
ran, Brăila, Editura Istros, 2004; 

− Ionel Cândea, V. Sîrbu, Istoricul oraşului Brăila de la 
origini la ocupaţia otomană, Brăila, Editura Is-
tros, 1993, 94p.+ XLI planşe;  

− Ionel Cândea, Valeriu Sîrbu, Stănică Pandrea, Isto-
ria Românilor, I, Editura Independenţa Eco-
nomică, 2001. 
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n Brăila am ajuns cu prilejul realizării câtorva 
înregistrări despre viaţa staroverilor de pe 
aceste meleaguri, atras fiind şi de faptul că aici 

activează Mitropolia Bisericii Ortodoxe de Rit 
Vechi, în comunitate fiind şi o unitate de învăţă-
mânt care poartă numele geniului poeziei ruse, 
Aleksandr Sergheevici Puşkin. 

Înainte de a păşi înspre Comunitatea Ruşilor 
Lipoveni din Brăila, am vizitat Biserica Sfinţii Ar-
hangheli Mihail şi Gavril, impresionat fiind de pic-
tura acesteia, dar şi de trecutul tumultuos. Apoi, la 
câţiva paşi mi s-a arătat privirii Muzeul Brăilei „Ca-
rol I”, prestigioasă instituţie de cultură a neamului 
nostru. Curios din fire, am intrat, cu emoţie, căutân-
du-l pe cel care a coordonat zeci de ani activitatea 
acestei instituţii. Imediat am fost invitat în biroul 
Domniei Sale, impresionat fiind de imensa bibliote-
că pe care o avea, iar, apoi, ne-am aşezat la vorbă.  

Dialogul a fost presărat de emoţii, nelinişti, 
dar, astfel, am putut afla din urcuşurile şi coborâşu-
rile oamenilor din Brăila, port, care spre sfârşitul 
secolului al XIX-lea era „cel mai cosmopolit şi mai 
prosper oraş al ţării”, de foarte multe ori, în perioa-
da la care facem referire, fiind cel care stabilea pre-
ţul grâului în lume. 

Despre trecutul oamenilor din aceste ţinuturi, 
ancoraţi în credinţa străbunilor, surprins în cercetări 

Î 
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de înaltă ţinută academică, dar şi despre copilărie şi 
maturitate, cu accent pe mărcile identitare ale zonei, 
l-am invitat la dialog pe istoricul Ionel Cândea, in-
terviu pe care-l redăm în paginile următoare.  

 
− Stimate domnule profesor, înainte de toate vă 

invităm să ne conturaţi o imagine a copilăriei dumnea-
voastră. Au fost, poate, în perioada copilăriei, evenimente 
care v-au apropiat de cercetarea istoriei? Când şi cum s-a 
stârnit interesul pentru cercetarea trecutului istoric al 
oamenilor din aceste ţinuturi? 

 
− M-am născut vizavi de Brăila, la Măcin, la 

25 februarie 1949 într-o familie modestă. Tatăl, Ale-
xandru I. Cândea, era grefier la Judecătoria Măcin, 
iar mama, Elena, casnică. 

Tatăl meu se născuse la Sulina la 30 august 
1906 şi era fiul lui Ion Cândea, directorul de atunci 
al Pescăriilor Statului din oraşul de capăt al Dunării. 
Este sigur că a venit în Dobrogea – cum mulţi au 
făcut-o – din zona din apropierea Buzăului, unde 
există o aşezare Cândeşti. 

Mama, Elena, născută Glugă, la Turcoaia, la 9 
septembrie 1906, era fiica lui Neculai şi Maria Glugă 
(n. 1886) din Turcoaia. Ramura dinspre mamă era 
venită, cu siguranţă, din Blăgeşti – judeţul Bacău – 
puţin după 1878/79, când a început colonizarea 
Dobrogei. 

Acum, trebuie să spun că cei doi fraţi mai mici 
ai tatălui meu, Atanasie şi Mihai Cândea s-au stabi-
lit la Tulcea, în vreme ce tatăl meu a trebuit să se 
mute succesiv de la Tulcea, la Măcin, Cerna şi Horia 
– până în 1950. 
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Noua orânduire a epurat justiţia burgheză, 
„atât de strâmbă” şi tatăl meu a trebuit să accepte şi 
slujba de paznic la Zagna Vădeni (la Fabrica de con-
serve) evident, după ce, din 1951 părinţii mei s-au 
stabilit la Brăila, pe str. Unirii, nr. 115.  

La rândul său, tatăl meu a avut doi fraţi pe ca-
re i-am amintit deja, în vreme ce mama a avut o 
soră, Florica, şi doi fraţi: Constantin şi Vasile Glugă. 
Florica s-a stins foarte devreme, de tânără, în schimb 
unchiul Costică (Constantin) a făcut o frumoasă cari-
eră, mai întâi la Uzinele Franco-Române din Brăila, 
apoi la Bucureşti, la Oţelăriile Malaxa, ajungând 
şeful oţelăriilor şi, din această pricină, pe care o voi 
explica ceva mai jos, va fi condamnat la muncă sil-
nică pe Canalul Dunăre-Marea Neagră, între 1949 şi 
1953. Unchiul celălalt, Vasile, a fost unul dintre ma-
eştrii în mobilă de lux la Bacău până prin anii ʼ70-
ʼ80. 

Pe parcursul evocării Brăilei copilăriei mele, 
unii dintre membrii familiei vor fi amintiţi. Evident, 
mai întâi, fraţii mei – Cândea Romeo (născut la 
16.01.1937, apoi Cândea Florian, (născut la 
15.12.1944) şi, cel din urmă, Tudorel (născut la 
3.11.1950), la fel şi verii primari dinspre tată cu care 
m-am întâlnit destul de târziu, după 1962-1963, pre-
cum şi vărul Nicolae Glugă, fiul lui Constantin Glu-
gă. 

Primele secvenţe ale copilăriei care mi-au ră-
mas în memorie sunt de pe str. Unirii, nr. 115, unde 
locuiam în camerele din fundul curţii, care aveau în 
faţă o prispă cu geamlâc. Casa din faţă era ocupată 
de o doamnă rusoaică, care avea doi copii – Ştefan şi 
Foti. 
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Cu Ştefan, mai mic, ne jucam în curtea care se 
lărgea spre fundul ei, unde străjuia un vişin uriaş de 
care m-am atârnat pe o creangă, mai jos şi, după 
câteva legănări mi-am dat drumul pe verticală, fără 
să mă las „pe vine” cum se spune (şi cum se face). 
Aveam să constat cât e de dureros un astfel de 
„exerciţiu” şi multă vreme am ezitat să mai urc în 
copaci până când, la Cerna, într-o vacanţă prin clasa 
a VI-a sau a VII-a mi-am dat drumul dintr-un tei, la 
pădure, ţinându-l destul de strâns în braţe – altă 
greşeală cu consecinţe dintre cele mai rele pe trupul 
meu, care n-a mai fost niciodată mai zgâriat pe mâini 
şi pe picioare, tricoul salvând, oarecum, restul. 

Revenind în curtea din str. Unirii, nr.115, îmi 
amintesc un fel de cărucior pentru copii cu care, pe 
rând, ne plimbam cu toţii, doi câte doi. 

Tragedia acestui timp s-a chemat Foti, fiul cel 
mare al doamnei ce locuia în casele din faţă. A mers 
în armată la graniţa cu Iugoslavia de atunci, aflată 
în conflict cu noi, datorită lui Stalin care se supărase 
pe Iosif Broz Tito. Aveau loc incidente, foarte pro-
babil provocări, în urma cărora, iată, se ajungea şi la 
astfel de tragedii. Foti s-a întors într-un coşciug sigi-
lat şi îmi aduc aminte (să fi fost în 1952 sau 1953) 
ţipetele şi plânsetele mamei lui. 

Dar, în martie 1953, după moartea lui Stalin, la 
o zi-două după anunţul morţii marelui conducător, 
bunica m-a luat de mână să mă ducă la cămin (Că-
minul nr. 3 aflat pe Bulevardul Carol – atunci Karl 
Marx), lângă Şcoala Energetică – o clădire care a fost 
între timp tot şcoală, inclusiv Liceul forestier „Con-
stantin Brâncuşi”. Prin urmare, ne-am îndreptat 
spre strada Regală (atunci Republicii) şi în dreptul 



45 
 

clădirii Băncii Brăila (care tocmai în aceste zile a fost 
meremetisită (eram în iunie 2021) ne-am oprit, fi-
indcă urma să traversăm pe celălalt trotuar şi, prin 
faţa unei frumoase faţade de farmacie şi a librăriei 
aflată pe colţ (astăzi, spre dezamăgirea mea, locul a 
fost cucerit de Farmacia „Catena”) urma să intrăm 
pe Bulevardul Carol spre cămin. 

Întorcând privirea spre stânga – aşa cum este 
normal la traversarea unei străzi pe care se circulă 
în ambele sensuri – şi fără zebre pentru trecere de 
pietoni – am fost uimit de un şuvoi de oameni ce 
venea spre noi dinspre centru, adică se apropia de 
bulevardul Cuza. Aveau în faţă un imens portret al 
lui Stalin cu chenar roşu şi un doliu negru pe colţul 
din dreapta jos, cărat pe un suport din care am văzut 
– doar pe cei din faţă – ducând cele două mânere. 

Am zăbovit o clipă mai mult, poate şi bunica 
era curioasă şi bucuroasă de ce vedea (voi explica 
mai departe de ce). Apoi, am traversat şi pe drumul 
amintit am ajuns la cămin. Aici, în curte, copii şi 
părinţii aşteptau sosirea directoarei care n-a întârzi-
at şi ne-a comunicat tuturor că „o mare nenorocire a 
lovit omenirea, tovarăşul Iosif Vissarionovici Stalin 
a încetat din viaţă”. Sigur, în faţa acestei tragedii 
fără seamăn, eu am început să plâng, crezând că îmi 
fac datoria, la cei patru ani şi o lună cât aveam 
atunci. Oricum ni s-a spus că o săptămână vom sta 
acasă în semn de doliu. Bucuroasă de acest doliu, 
bunica a făcut stânga împrejur şi am pornit spre 
casă. 

La scurtă vreme după aceea, a aflat cu bucurie 
că fiul ei, unchiul meu Constantin Glugă s-a întors 
de pe Canal unde a executat o pedeapsă de patru 
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ani, patru luni şi patru zile din cei cinci pe care îi 
primise în 1949. Despre proces şi pedeapsă voi vorbi 
atunci când, student fiind la Bucureşti la Istorie, în 
1970, unchiul Costică mi-a relatat el însuşi cum a 
ajuns duşman al poporului şi, mai ales, cum „a făcut 
bombe contra Armatei Roşii”. 

Întorcându-mă la acele vremuri şi la „cariera” 
mea preşcolară, voi spune că pe 20 aprilie 1953, în 
curtea Căminului 3 s-a dispus o fotografie a copiilor 
de la grupa mică pe treptele intrării principale, 
având alături pe domnişoara Olga Parizescu, astăzi 
doamna Olga Ludmar, sora generalului şi colecţio-
narului Vasile Parizescu. Aveam să devin coleg cu 
domnia sa în Comisia Naţională de Muzee şi Colec-
ţii, între 2000-2004. 

De ce pe 20 aprilie 1953? Simplu, durerea fără 
margini pricinuită de moartea lui Stalin era, cu sigu-
ranţă, ostoită de aniversarea naşterii lui Vladimir 
Ilici Lenin. Am păstrat această fotografie cu data 
scrisă chiar de Olga Parizescu şi am prezentat-o la 
Muzeu, acum câţiva ani, la un eveniment la care au 
participat ambii – Vasile Parizescu şi sora sa, Olga 
Ludmar. De voi mai avea timp şi dispoziţie, voi 
relata câte ceva din această întâlnire care, cred, se 
păstrează şi azi în arhiva Muzeului Brăilei „Carol I” 
de astăzi. 

Mă simt obligat să revin şi la locul unde cu 67 
de ani în urmă am văzut pe Stalin într-un portret 
uriaş, din fericire îndoliat. 

Din cele patru colţuri ale intersecţiei străzii 
Unirii cu Regala (Republicii), astăzi a rămas doar 
Banca Brăilei, imobil impozant ce îmbracă colţul de 
pe Regala şi Unirii, în timp ce fostul magazin impo-
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zant „Tractorul” a fost demolat în anii ʼ70 şi a deve-
nit „Dunărea”, apoi „Winmarkt”, colţul de vis-a-vis 
de Dunărea spre Unirii a fost ocupat de un bloc cu 
12 nivele, iar vis-a-vis de Banca Brăila, pe celălalt 
colţ Unirii – Regala, au fost demolate două modeste 
case P+1 şi construită o oroare din beton şi sticlă de 
către un domn Paraschiv care, mi-a explicat cu ani 
în urmă (să tot fie şapte-opt), că a plătit amenda la 
Primărie şi se socotea „în drept” să clădească mas-
todontul din beton şi sticlă. Voi reveni asupra sub-
iectului de suprem interes pentru Brăila. 

Acum... mă întorc la anii 1954 sau 1955 când 
încă „şcolar” la grădiniţă – Căminul 3 din vecinăta-
tea Şcolii energetice, cum i se spunea, am fost mar-
torul ocular – evident, împreună cu bunica mea – la 
un accident teribil. Ne aflam pe bulevard, pe mijlo-
cul lui, în dreptul şcolii cu pricina, când, un Gaz 
decapotabil cu doi ostaşi ruşi, venind dinspre Rega-
la, rulând cu mare viteză spre strada Şcolilor, a făcut 
brusc la dreapta, practic la 90 de grade cu sensul de 
mers şi s-a izbit violent de parapetul din beton sau 
cărămidă din faţa şcolii. Cred că vechii brăileni îşi 
amintesc acest element din vechea înfăţişare a şcolii, 
mai mult pentru decor (cred că la partea superioară 
avea gazon şi flori). 

Oricum, am văzut parbrizul roşu, desigur 
pentru că la acea vreme nu cred că existau centuri 
de siguranţă la maşini, iar impactul a fost devasta-
tor pentru cei doi. Evident, am început să plâng şi 
cred că am făcut cale întoarsă cu bunica, pentru că a 
fost imposibil să mă convingă să mai merg la cămin, 
care era la doi paşi de locul accidentului.  
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Îmi vin în minte, apropos de ulicioara dintre 
Şcoala energetică şi Căminul 3, doi dintre colegii de 
grădiniţă, Rudi şi Izu Gruber, care locuiau între bu-
levardul Carol şi str. Plevnei într-o casă modestă, 
tatăl lor fiind electrician. Am mers în câteva rânduri 
la ei acasă evident, ca să ne jucăm, împreună cu 
mama care rămânea de vorbă cu doamna Gruber. 

Trebuie să spun câteva lucruri şi despre cămin 
– astăzi nu mai este – locul fiind luat de un bloc cu 
patru etaje care a desfiinţat, împreună cu altele, pâ-
nă la colţul cu strada Sf. Constantin, – respectiv 
strada Şcolilor de astăzi – un mare număr de case, 
inclusiv casele din vecinătatea căminului, locuite la 
faţă, parcă, de o familie Silberman, apoi casa lui 
Vasile Pântecan, în fundul căreia locuia doamna 
Ştefăniţi, o grecoaică din vechii greci ai oraşului. 
Urma casa avocatului Jecu cu parter şi etaj, încheiată 
cu un geamlâc la etaj, înăuntrul căruia se aflau încă 
patru-cinci încăperi din acest corp secundar atât la 
etaj, cât şi la parter. Aici aveam să ne mutăm în 1956 
în preajma intrării mele la şcoală, având ca vecini la 
etaj pe doamna Filoti şi pe Ianis Morachis, mare 
rapidist. 

Voi reveni însă la cămin cu o altă întâmplare 
teribilă. Să fi fost în toamna anului 1955, atunci când 
doi - trei elevi mai mari de la şcoala energetică au 
fost chemaţi de directoarea căminului pentru a scu-
tura nucul uriaş din curte aflat imediat după clădi-
rea principală. Evident, s-au urcat în el, tot mai sus, 
până când unul dintre ei a căzut, fiind chemată sal-
varea. Atunci, am auzit prima dată cuvintele „he-
moragie internă” şi am priceput, după tonul grav cu 
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care au fost rostite că, într-adevăr, era ceva cu totul 
deosebit. 

Casele avocatului Jecu, în care am locuit până 
în 1967 când ne-am mutat la blocul turn din str. Ga-
laţi (clădirea a fost demolată împreună cu altele, 
până la colţul cu strada Sf. Constantin/Şcolilor de 
astăzi). Îmi amintesc de faptul că era deosebit de 
lungă, curtea mergând până în calcanul unei clădiri 
din str. Plevnei,iar în acel imobil se aflau familiile 
Alexa la parter, în faţă, apoi familia Popa, urmând 
pe porţiunea mai îngustă, cu geamlâc, familia Nea-
gu şi o chiriaşă, singură, dacă îmi aduc bine aminte, 
Stela. 

La etaj, cu geamurile la stradă (la bulevard) 
locuia doamna Jecu, văduva avocatului, apoi noi, în 
trei camere şi o bucătărie pe zona cu geamlâc, 
doamna Filoti cu mama sa, foarte în vârstă, după 
care două camere avea şi domnul Ianis Morachis 
care se ocupa cu vânzarea de zarzavat. Atunci am 
auzit cuvântul „speculă” în gura unor oameni din 
curte şi am înţeles că nu era un lucru frumos „să faci 
speculă”. Apoi, în locul doamnei Filoti s-a mutat 
domnul Cărbunaru cu soţia. Când clădirea din bu-
levardul Carol, nr. 85 a fost demolată, ei s-au mutat, 
cumpărând o casă pe strada Bastionului, între stra-
da Sf. Nicolae şi strada Frumoasă, Bastionului mer-
gând până la bulevardul Al.I. Cuza. 

Ţin minte foarte bine că doamna Alexa îmi 
spunea Coreea, – era un subiect politic la modă, iar 
dânsei i se părea că am trăsături de coreean. Oricum 
la cămin îmi amintesc şi acum, învăţasem cântecul 
„Micului Coreean – Micul Wu-Wing”... 

„Vezi c-am căzut şi nu mai pot  
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Şi nu mă strângi la piept 
E vânt şi ninge câmpu-i alb... 
Stau jos şi te aştept 
Eu sunt Wu-Wing al tău cel mic 
Mi-e foame şi mi-e frig.” 

 Curtea din bulevardul Carol, nr. 85 (Casele 
Jecu) avea o splendidă alee cu flori pe lângă gardul 
din lemn, ce o despărţea de casele lui Vasile 
Pântecan – zorele, regina nopţii, iasomie – au rămas 
foarte frumoase amintirile serilor de vară când cur-
tea se umplea de mirosul lor, iar - mai în spate - pe 
dreapta, în dreptul unde locuia doamna Stefaniţi, se 
afla o boltă de viţă-de-vie şi o bancă pe care se în-
cingeau partide de table între Ianis Morachis şi 
Dumitru Popa – fost poliţai se spunea – la care câ-
teodată căscam gura. Unul, mai totdeauna bucuros, 
pentru că „ştia să joace”, celălalt înjurând groaznic 
zarurile. 

Băiatul cel mare al familiei Neagu, Nelu Nea-
gu, avea un extraordinar talent la desen, pentru care 
şi el şi părinţii lui – tatăl şofer şi mama casnică – 
primeau toate laudele din lume. După 1967 nu mai 
ştiu încotro a mers cu acest har. Am însă pe retina 
ochilor mei splendide desene, pe coli mari de bloc a 
unor statui greceşti ori romane. Oricum, fără să 
vreau, în timpul şcolii generale, după ce am devenit 
pionier, am mers şi eu la cercul de desen de la Casa 
Pionierilor de pe bulevardul Cuza, unde se află şi 
astăzi. Ceva talent? Păstrez şi astăzi înrămate chiar, 
câteva portrete, mai ales după personaje celebre, 
realizate în timpul liceului şi al studenţiei. Aşa, de 
pildă, un Isus Hristos purtându-şi crucea, după El 
Greco, realizat în carioca, în 1970, sau portretele lui 
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Napoleon (pe podul de la Arcoli), Hegel, Dante 
Aligheri etc. (prin anii ʼ60). 

Am reprodus cu mare plăcere chipul Mariei 
din celebra Pieta, astăzi la Sf. Petru din Roma (Vati-
can), pe care am văzut-o în 2005 sau Sibila din 
Cume, a aceluiaşi Michelangelo Buonaroti, după 
acele albume ale clasicilor Renaşterii apărute în anii 
ʼ70: Rafael, Leonardo da Vinci, Michelangelo etc. 

Dar, cred că nu am spus un lucru important 
legat de mutarea noastră în bulevardul Carol (Karl 
Marx), nr. 85 şi anume că acolo locuia, cu familia, un 
ofiţer sovietic, care urma să se repatrieze. Ştiu de la 
părinţi că nu a avut nimic împotrivă ca noi să adu-
cem bagajele, mobila şi să o depozităm pe geamlâ-
cul din faţa intrării în prima cameră (de fapt, o bu-
cătărie cum nu se vor mai construi la bloc). Plecarea 
ruşilor din Brăila a survenit ceva mai târziu şi am 
văzut detaşamente îndreptându-se spre Regala, ve-
nind deci dinspre Sf. Constantin/Şcolilor, având 
armamentul pe ei şi chiar câinii lupi ţinuţi de zgar-
dă (1958/59). 

La puţină vreme după aceea, carosabilul din 
piatră a fost înlocuit cu asfalt, iar pe mijlocul Bule-
vardului, pe ambele laturi, au apărut felinarele cu 
neon.  

Aşadar, ca elev la Şcoala Generală nr. 7 din 
Brăila, aflată deopotrivă pe B-dul Cuza, nr. 63, dar şi 
pe str. Unirii (probabil la nr. 34), unde directoare era 
doamna Elena Tudor, am avut în clasele I-IV ca în-
văţătoare pe doamna Aurora Eftimie. Iată că orizon-
tul se lărgea, trecea dincolo de bulevardul Carol şi, 
nu departe de intersecţia Str. Sf. Constantin (Şcoli-
lor) cu Unirii şi Cuza mergeam, pentru prima dată, 
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la şcoală. Sigur, mi-a plăcut. Mai ales faptul că am 
prins scrierea şi pe tăbliţe cu condei. Acum tăbliţele 
de atunci au devenit tablete. Este adevărat că tăbliţe 
se găseau pentru toţi elevii mici, într-un sistem obli-
gatoriu şi gratuit. Astăzi există o crasă discriminare 
a celor săraci şi de la ţară, care nu au acces la table-
tele de astăzi, la învăţământul zis on-line. 

În acelaşi an, 1956, a început şcoala primară şi 
Doru Bădără, ce locuia în casele părinţilor lui, pe str. 
Unirii, nr. 46, între Regala şi Sf. Constantin/Şcolilor. 
El îl avea ca dascăl (învăţător) pe domnul Tudoran. 
Am mers apoi umăr la umăr până în clasa a VII-a, 
după care eu am dat admiterea la Liceul nr. 3 (azi 
„N. Iorga”), iar el la Liceul nr. 1 (azi Colegiul „Gh. 
Munteanu Murgoci”). 

Este perioada în care clasele I-VII mi-au adus 
primele prietenii cu colegi din apropiere sau mai de 
departe. Aşa au fost Ştefănescu Raul, Manolescu 
Octavian, care locuiau pe Bulevardul Carol de la 
colţul cu Sf. Constantin spre mine, adică spre casele 
Jecu. Evident s-au legat prietenii şi cu colegi mai 
mari sau mai mici de pe str. Plevnei, aşa cum a fost 
cu Petrescu Mircea. Curând s-a adăugat şi Nicolae 
Naum, fiul cel mic al pictorului Gheorghe N. Naum, 
despre care voi vorbi în mod special. 

În curte la fiecare sau, cel mai adesea, pe băn-
cile bulevardului plin de trandafiri ne adunam în 
jur de şapte-opt sau chiar zece, discutând diverse 
subiecte sau încingeam partide de fotbal pe unde se 
putea. Cel mai adesea curtea bisericii Sf. Constantin 
şi Elena oferea cel mai prielnic loc, dat fiind dimen-
siunile acesteia dar, mai ales, protecţia oferită de 
gardul din metal cu suport din piatră. Astăzi, locul 
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este unul mutilat, dat fiind dispariţia curţii împrej-
muitoare. Puţini brăileni ştiu – doar dacă au trăit în 
zonă – că biserica Sf. Constantin şi Elena se afla într-
o piaţă frumos gândită şi realizată, astfel încât ve-
nind dinspre cimitir sau dinspre bulevardul Carol 
înconjurai curtea pe după blocurile de astăzi care 
flanchează lăcaşul pe latura de nord şi de sud. La fel 
s-a întâmplat şi cu cealaltă biserică, Sf. Gheorghe, 
aflată pe acelaşi arc de cerc – stradă – cu Sf. Con-
stantin şi Elena. Splendidă gândire de arhitect al 
Brăilei. Da, astfel, de lucruri au fost cu putinţă în 
vremurile în care arhitecţii oraşului Brăila ajungeau 
arhitecţii Capitalei, a Bucureştilor. 

Evident, cele două intervenţii de care am vor-
bit, mutilând curţile celor două biserici, s-au petre-
cut în anii ʼ60-ʼ70, când au fost dărâmate şi biserici, 
nu numai garduri de curţi de biserici. 

 
− În perioada 1968-1972 vă găsim student al Fa-

cultăţii de Istorie din cadrul Universităţii Bucureşti. Vă 
invităm să ne vorbiţi despre dascălii care au jucat un rol 
important în formarea viitorului istoric Ionel Cândea. Vă 
amintiţi, pentru cei care citesc dialogul nostru, câteva 
evenimente (săpături arheologice, conferinţe, evenimente 
etc.) importante din viaţa de student? Bineînţeles legate 
de fascinantul domeniu al istoriei. 

 
− Da, în 1968, după încercarea ratată din anul 

precedent, când tatăl meu a murit în preajma exa-
menului, am reuşit să ajung student la Facultatea de 
Istorie a Universităţii Bucureşti, pe primul loc, cu 
media 8,33, o imensă bucurie pentru mine şi pentru 
ai mei, mama, în primul rând. 
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La vremea respectivă la Istorie eram 12 pe loc 
şi îmi amintesc faptul că la teza scrisă de Istoria 
României aşa i se spunea pe atunci) am scris şapte 
foi duble, format A4, deci 14 pagini la tema Lupta 
poporului român pentru independenţă sec. XIV-XIX. 
Am încheiat cu cuvintele lui Nicolae Iorga pe care le 
memorasem de curând: „Diamantul scânteiază şi 
când îl calci sub picioare”. 

Am primit condica de prezenţă la grupa în ca-
re fusesem repartizat din mâinile profesorului uni-
versitar doctor Dumitru Berciu, decanul facultăţii, 
conf. univ. dr. Gheorghiu fiind atunci prodecan. 

Dacă îmi amintesc bine, noi, cei de la istoria 
României eram două grupe, a câte 20 de studenţi în 
vreme ce pentru Istoria universală erau o grupă de 
25 în fruntea căreia se afla cu aceeaşi medie doamna 
Rădoi. 

În privinţa profesorilor pot să spun că am fost 
fascinat de domnul conferenţiar Gh. T. Ionescu, cu 
care am făcut ştiinţe auxiliare ale istoriei cu atâtea 
domenii fascinante ale metodelor de căutare a ade-
vărului în istorie, dar mai ales cu câmpul vast al 
arhivisticii, arheologiei, cronologiei, diplomaticii, 
sigilografiei, cronologiei, sigilografiei, numismaticii, 
paleografiei limbilor vechi, filigranologiei etc. 

Istoric total, Gh.T. Ionescu, fost asistent nedo-
rit de Constantin C. Giurescu, într-un concurs din 
1944 cu Dumitru Bodin, m-a vrăjit pur şi simplu cu 
erudiţia sa. 

Am rămas credincios domeniului său şi chiar 
dacă prin anul III am făcut şi istoria medie a Româ-
niei, am luat la licenţă o lucrare nu uşoară – Manu-
scrisul 256 al mănăstirii Radu Vodă din Bucureşti – 
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conţinut şi descriere arhivistică – 425 pagini plus 19 
anexe. Am obţinut nota maximă, şeful comisiei fiind 
unul din marii noştri istorici – Mihai Berza, care m-a 
felicitat. 

În 2016 am avut bucuria şi onoarea să mă în-
tâlnesc la Academia Română cu fiul domniei sale, 
Tudor Berza, geolog, membru corespondent al Aca-
demiei Române. Am colaborat în 2019 şi 2020 la 
adunarea materialelor părintelui Domniei Sale 
strânse şi îngrijite într-un admirabil volum de către 
academicianul Andrei Pippidi, De la Mediterranée à 
la Mer Noire, Editura Istros a Muzeului Brăilei „Ca-
rol I”, sub egida Institutului de studii avansate pen-
tru cultura şi civilizaţia Levantului.  

Tot din primul an două alte nume de seamă 
ale istoricilor români de atunci m-au impresionat: 
Ion Nestor (Istoria veche a României şi a Orientului 
Antic) şi lectorul univ. Achim Popescu, fascinant la 
cursul Egiptului Antic. Arunca pardesiul şi pălăria 
pe catedră şi pornea să picteze pe tablă cartuşe cu 
hieroglife în scrierea egipteană veche. Un mare eru-
dit, singurul român de până astăzi, egiptolog în 
adevăratul sens al cuvântului, un om de o bunătate 
extraordinară. Mult după 1968/69, în 1978, Achim 
Popescu a reuşit să reconstituie Codul lui Bocchoris 
şi a prezentat studiul ca teză de doctorat la Univer-
sitatea din Cairo în faţa unor reputaţi specialişti în 
frunte cu Sami Gabra (86 de ani), care au recunoscut 
munca şi rezultatul ei ca fiind excepţionale.  

În ţară, acest prestigios succes nu s-a bucurat 
de atenţia cuvenită şi în 1980, la numai 53 de ani 
egiptologul Achim Popescu ne-a părăsit fără a-şi 
vedea contribuţia uriaşă la istoria Egiptului antic 
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publicată. Abia în 2007 editura Monitorul Oficial a 
realizat acest act reparator publicând, aşa cum ne-a 
obişnuit, în condiţii grafice deosebite: Achim Popes-
cu, Reformele lui Bocchoris. 

Profesorul Emil Condurachi, titularul cursului 
de Istoria Imperiului Roman ce se desfăşura pe do-
uă semestre, înregistra cursul pe bandă de magneto-
fon şi era frecvent înlocuit de către profesorul Du-
mitru Tudor atunci când pleca în străinătate. 

Fiica sa, doamna Zoe Petre Condurachi se nu-
măra printre asistenţii deosebit de bine pregătiţi şi 
dumneaei era cea care ne însoţea, mergând cu noi, 
cu cei din primul an, când eram obligaţi să facem 
practică în producţie pe un şantier de construcţii din 
preajma Bucureştilor, vremuri din care am păstrat o 
fotografie „istorică”. Foarte interesante discuţiile 
din seminarul de Istoria Greciei Antice la care se 
putea participa, dat fiind întâi de toate izvoarele 
publicate de la Herodot la Xenofon, Plutarh sau 
Tucidide, astfel încât permiţându-ne prezenţa la 
seminar „cu cafeaua”, discuţiile erau plăcute mai 
ales că doamna Zoe Petre Condurachi ni se adresa 
nouă, studenţilor, cu „domnule”. Mai târziu am 
aflat că, între doamna Zoe Petre Condurachi şi 
Achim Popescu a existat o rivalitate, domnul Gh. T. 
Ionescu vorbindu-mi cu multă căldură, cu binemeri-
tată admiraţie, pentru Achim Popescu la sfârşitul 
anilor 70 din secolul trecut. 

Din anii următori (II-IV) am fost prima serie 
care a absolvit Facultatea de Istorie cu 4 (patru) ani 
şi am reţinut pe asistentul Mihai Maxim (viitorul 
mare turcolog, succesorul profesorului Mihail Gu-
boglu, la Universitatea din Bucureşti). 
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Dar voi spune mai întâi că, în 1969, viitorul 
academician Constantin C. Giurescu s-a întors din 
SUA şi în Sala 1 de la etajul ultim al Facultăţii de 
Istorie, cu sediul în str. Edgar Quinet, a prezentat o 
conferinţă în care a povestit periplul său la mai mul-
te Universităţi americane unde a fost primit ca „cel 
mai mare istoric român în viaţă”. 

Atunci am văzut clasa unui savant despre ca-
re, evident, cu anii, aveam să aflu mai multe.  

Un alt episod interesant, petrecut în 1971, deci 
acum jumătate de veac, se leagă de stăruinţele unui 
coleg mai mare ca an de studiu, Alexandru Cerna-
toni, de a mobiliza studenţii de la istorie pentru a 
merge în vară la Mănăstirea Putna, pentru a celebra 
100 de ani de la Adunarea de la Putna din 1871, la 
care au fost între alţii şi Mihai Eminescu şi Ciprian 
Porumbescu prezenţi. Alexandru Cernatoni era un 
tânăr care semăna oarecum cu Eminescu şi se spu-
nea, mai târziu, că a avut probleme cu organele sta-
tului socialist, cu toate că în 1970-1971 ne aflam într-
o vreme de maximă deschidere a regimului Ceau-
şescu.  

Ne aflăm la jumătate de veac de la acest timp! 
Ce se va face în vara aceasta la Putna? Vom celebra, 
după cuviinţă, un secol şi jumătate de la acel mo-
ment de trezire naţională?! 

Evident, din anii de studenţie îmi vin în minte 
tot felul de amintiri între care şi începutul colaboră-
rii cu regretatul profesor Mihai Maxim care, mai 
târziu, între 2006-2016 a reuşit să publice la Editura 
Istros a Muzeului Brăilei „Carol I” zece volume de 
documente otomane privind Ţările Române sau 
Brăila otomană.Ca director al Institutului Cultural 
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Român de la Istanbul, am colaborat la realizarea 
Muzeului „Dimitrie Cantemir”, inaugurat în 2007 
de preşedintele României de atunci. 

Nu pot trece peste această vârstă a pregătirii 
mele fără să amintesc de alţi bine pregătiţi şi destoi-
nici dascăli, cu frumoase cariere universitare mai 
târziu: Stelian Brezeanu (cu toate aspectele reproba-
bile recente care l-au compromis) şi Gheorghe Zbu-
chea la Istoria Bizanţului (ca asistenţi), apoi Mircea 
Popa şi Ioan Scurtu (ca asistenţi de istoria universa-
lă modernă şi respectiv istoria modernă a Români-
ei). 

Dacă am amintit aceste câteva nume din rân-
dul dascălilor Facultăţii de istorie de atunci (1968-
1972), mai ales asistenţi, e pentru faptul că am reuşit 
în timp să achiziţionez pentru muzeul brăilean bi-
blioteca lui Gh.T. Ionescu (decembrie 1981), apoi pe 
cea a lui Mihail Guboglu, a lui Radu Manolescu, 
reputatul profesor de istorie medie universală, pro-
decan al Facultăţii de Istorie Bucureşti, împreună cu 
D. Berciu - decan şi, în sfârşit, biblioteca profesoru-
lui Mihai Maxim, donată de soţia sa, doamna 
Teofana Maxim, după moartea prematură a profe-
sorului în 2017. Mai mult, reputatul osmanist a do-
nat Muzeului Brăilei „Carol I” câteva zeci de CD-
uri, conţinând documente extrem de interesante, 
inedite, privind Brăila otomană şi, mai ales unele 
privitoare la Mitropolia Brăilei sub turci (Berayl) sau 
Proilaviei (cca. 1580-1829), ce formează astăzi Fondul 
de documente otomane Mihai Maxim (descoperite şi 
copiate la Başbakanlî Osmanlî Arşivî de la Istanbul. 
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Iată cum, raporturile student, asistent sau pro-
fesor au evoluat după mai bine de patru decenii de 
la absolvire (1972).  

 
− Constatăm că sunteţi specialist în muzeologie. 

De unde impulsul de a vă apropia de această ştiinţă? 
 
− Despre muzeu, mai bine zis despre muzeul 

brăilean, am aflat încă din liceu (Liceul nr. 3 astăzi 
N. Iorga) de la profesorul de istorie Nicolae Harţu-
che, prieten cu familia pictorului Gheorghe N. Na-
um, care locuia pe str. Unirii, nr. 38. Aici în această 
casă, cu o admirabilă curte, am petrecut clipe minu-
nate alături de domnul Naum şi soţia sa, doamna 
Ligia Naum, de fiul cel mare al acestora, Gheorghe 
Gh. Naum şi el un foarte bun pictor şi, în sfârşit, 
Nicolae Naum, fiul cel mic cu care eram coleg de 
clasă la liceu (1963-1967). 

Aşadar, domnul profesor N. Harţuche, la un 
moment dat, la jumătatea anilor 50 din secolul tre-
cut, fiind şi director al muzeului, era firesc să se 
apropie de acest mare artist care, deşi brăilean, era 
preşedintele UAP din regiunea Galaţi. Familia Na-
um, doamna Ligia Naum i-a vorbit de mine pentru 
că, împreună cu colegul şi prietenul Doru Bădără ne 
manifestam ca viitori pretendenţi la calitatea de 
studenţi la istorie. 

Ceva din aplecarea spre istorie aveam din 
Şcoala Generală 7. Aceasta avea intrarea principală 
prin Bulevardul Al.I. Cuza şi cea pentru elevi prin 
str. Unirii, 42, la două case (curţi) distanţă de casa 
Gh. Naum. Aici, pe de o parte, în clasele V-VII l-am 
avut profesor de istorie pe Ion Satnoianu, admirabil 
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dascăl, cu talent pedagogic excepţional, în timp ce 
liceul şi domnul Nicolae Harţuche m-au atras către 
arheologie şi muzeu. 

După anii de facultate şi primii ani de profe-
sorat la Cireşu (1972-1975, judeţul Brăila), post pen-
tru care am optat în detrimentul unuia de muzeo-
graf la Muzeul din Slatina (judeţul Olt), am ţinut 
legătura cu profesorul Nicolae Harţuche, căruia i-
am adus „cioburi” dintr-o periegheză făcută pe o 
popină dintre Cireşu şi Scărlăteşti. Venind anul III 
de „dascăl de istorie” la ţară, unde m-a trimis repar-
tiţia din 1972, am rugat organele de partid să îngă-
duie transferul meu de la Şcoala generală Cireşu la 
Muzeul Brăilei. 

Cu multe peripeţii, pe care le voi istorisi în lu-
crarea pe care o pregătesc, Din amintirile unui direc-
tor de muzeu, am ajuns muzeograf la Muzeul Brăilei, 
din Piaţa Lenin nr. 3, la 1 septembrie 1975. 

 
− Cu siguranţă, de-a lungul carierei dumneavoas-

tră aţi vizitat foarte multe muzee. Care dintre muzeele 
cărora le-aţi trecut pragul v-a captat? Când se întâmpla? 
Prin ce v-a prins şi surprins? 

 
− Începând cu 1978 şi continuând cu anii de 

după 1989 am avut posibilitatea să văd câteva mu-
zee dintre cele mai importante atât din vestul, cât şi 
din răsăritul Europei. 

În 1978, fără prea multă speranţă m-am înscris 
şi eu la o excursie în R.D. Germană, de 16 zile, cu 
trenul, având patru mari staţionări în Berlinul de 
Est, Dresda, Gotha şi Potsdam. Evident excursia 
viza pe tinerii utecişti de la uzinele „Progresul” din 
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Brăila şi cu ceva noroc, nu eram căsătorit, dar eram 
membru de partid din 1973 (de la Şcoala Generală 
Cireşu, jud. Brăila, unde predam istoria şi geografia) 
am fost admis. 

Cu puţin timp înainte de plecarea trenului 
(îmi pregăteam valiza), am fost sunat de pe str. Eli-
berării (azi Ana Aslan) de unde mi s-a spus: veţi 
ajunge în Berlinul de Est, vecin cu Berlinul de Vest 
şi atenţie, între ele se află un zid. Să nu încercaţi să 
treceţi dincolo! 

Nu voi uita niciodată această excursie în care 
drumul a fost o zi şi jumătate la dus şi, la fel, o zi şi 
jumătate la întors. A meritat, însă efortul călătoriei 
la clasa a II-a cu CFR-ul care, atunci, funcţiona rezo-
nabil. 

Am văzut la Berlin (pe lângă panorama din 
turnul de televiziune de 200 m, din care se vedea 
bine şi Berlinul Occidental) şi Muzeul de Istorie, 
unde secţiunea de antichităţi m-a cucerit. 

Am privit uluit aici, adusă de departe, din 
Asia, Calea triumfală din Palatul de la Ninive care 
însemna şi Poarta zeiţei Iştar, aproape completă ca 
ansamblu! Tehnica smălţuirii ceramicii atinsese deja 
cote dintre cele mai înalte în vechea Mesopotamie. 

Un alt ansamblu celebru, Altarul de la Per-
gam, îmi aduce aminte, în acelaşi timp de păţania 
petrecută chiar la Pergam în 2009, când, am avut 
inspiraţia nu tocmai fericită de a mă fotografia în 
spatele unei statui a lui Traian, fără cap, după care 
am intrat în templul consacrat acestuia şi am avut 
parte de o zdravănă căzătură pe spate. Retrăgându-
mă mereu pentru fotografii, pas cu pas, înapoi, până 
am călcat în gol şi am căzut cam 1,5 m în gol, prote-
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jând aparatul foto şi lovind puternic cu dreptul ge-
nunchiul stâng. M-am ridicat cu greu şi am coborât, 
apoi am urcat amfiteatrul pentru a mă convinge că 
nu am nimic... 

Dar, să ne întoarcem la Berlin (est) în 1978 la 
Pergamon Museum şi să spun că la acea dată, voit 
sau nu, urmele bombardării Berlinului în 1944-1945 
de către Aliaţi se puteau citi încă pe unele clădiri. 

E greu să evoc astăzi, după atâta vreme (sunt 
43 de ani) impresia pe care mi-a produs-o celebrul 
monument antic din Pergam adus şi reconstituit în 
capitala Germaniei care, în acel moment se găsea în 
Berlinul de Est şi îmi dădea posibilitatea să văd o 
astfel de minune. 

Construcţia datează din domnia regelui Eu-
menes al II-lea (prima jumătate a sec. II î.Hr.) şi a 
fost descoperită în 1880 în Turcia la Bergama – Per-
gamon de către un inginer german. Este vorba de 
altarul închinat lui Zeus, zeul suprem la vechii greci. 

Dresda, următoarea etapă a excursiei, avea să 
cuprindă în program câteva din marile muzee: His-
torisches Museum cu o splendidă colecţie de arme 
medievale şi moderne, impresionantă atât prin nu-
mărul pieselor ce o alcătuiesc dar şi prin calitatea 
acestora, serii complete etc. 

Am cercetat galeriile cu comori de artă de la 
artiştii italieni din toate marile centre de creaţie – 
Florenţa cu Fra Angelico, Sandro Botticelli, Siena, 
Ferrara, Parma, Correggio, Bologna, Annibale Car-
racci, Roma cu Raphael Santi şi celebra madona 
Sixtina. Sunt tentat, fireşte, să înşir toate marile cen-
tre ale creaţiei artistice sec. XIV-XVIII, dar artiştii, 
măcar unii dintre ei, merită menţionaţi. Pe lângă 
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Rafael, Andreea Mantegna, Tizian, Hans Holbein 
cel Tânăr, Tintoretto, Veronese, nume şi opere – în 
fotografii sau filme (documentare) – îmi erau cunos-
cute de la orele şi cursurile de istoria artei din anul 
II al facultăţii. Acum le vedeam aievea şi lucrul 
acesta însemna o mare bucurie! 

S-au adăugat, tot la Dresda, Indianer Museum, 
o fabuloasă colecţie istorică şi etnografică a culturii 
indienilor din America de Nord, perfect organizată 
şi prezentată, apoi, Palatul Zwinger, splendidă con-
strucţie barocă, având o colecţie valoroasă de porţe-
lanuri orientale. Lovit serios de bombardamentele 
aliaţilor, a fost restaurat începând cu anii ’50 ai seco-
lului trecut. 

O altă minune s-a numit atunci Castelul Pillnitz, 
cu care am încheiat vizitarea Dresdei. 

La sfârşitul excursiei de neuitat din 1978, două 
locuri celebre la Potsdam mi-au rămas în minte pen-
tru totdeauna: Celebrul Castel Sans Souci, de fapt un 
complex de palate dintre cele mai inspirat alcătuite 
şi, mai ales, grădinile ce-l înconjoară, adevărată artă 
în spaţiul german, francez sau italian. 

Apoi, Castelul Cecilienhof, construit între 1913 
şi 1916 pentru împăratul Wilhelm al II-lea, care a 
adăpostit, între 17 iulie şi 2 august 1945, continuarea 
tratativelor de pace între Stalin, Truman şi Churchill 
(apoi Clement Attlee). 

De unde să ştiu atunci (1978) că exact peste 20 
de ani, în 1998 voi fi în situaţia de a vizita în Crime-
ea, Palatul ţarilor de la Livadia, unde au avut loc 
tratativele între Stalin, Roosevelt şi Churchill, în 
1943, privind mersul şi încheierea războiului aflat în 
desfăşurare?!  
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Muzee deosebite am putut vizita imediat du-
pă 1989 în Republica Moldova, unde în 1990-1991 
am participat la reorganizarea Muzeului de istorie 
din Cahul, împreună cu colectivul de muzeografi ai 
doamnei Cioroi Angela. Între timp, lucrurile s-au 
schimbat, generaţia doamnei Cioroi a trecut şi Mu-
zeul din Cahul arată cu totul altfel. 

De interes deosebit a fost pentru mine Muzeul 
de Istorie al Republicii Moldova de la Chişinău şi el 
în evoluţie până astăzi. 

În Franţa am putut face o deplasare la Paris în 
1997, prilej cu care, evident, am vizitat Luvrul – mu-
zeu sumă a umanităţii din vremurile cele mai vechi, 
până în modernitate – pildă vie a modului în care 
trebuie considerată arta, cum trebuie protejată, con-
servată şi pusă în valoare. Cred că Luvrul a fost, 
este şi va fi mereu o lecţie de ştiinţă a muzeelor pen-
tru noi toţi. 

Mai târziu, în 2005 şi 2006 am vizitat câteva 
castele de pe valea Loirei: Amboise, Chenonceau, 
Chambord şi Blois, unde ai prilejul să te întâlneşti cu 
operele lăsate Franţei şi lumii întregi de maeştrii 
renaşterii italiene: Leonardo da Vinci, Michelangelo 
Buonaroti, Rafael sau Tizian. 

Tentaţia de a vorbi despre comorile de artă în-
tâlnite acolo este foarte mare şi, în acest caz, propor-
ţiile răspunsului la această întrebare ar căpăta di-
mensiuni de neadmis. Mă voi rezuma la a enumera 
muzeele cele mai importante pe care le-am putut 
vizita până astăzi. 

La Versailles am ajuns tot în 2005 şi e de prisos 
să spun că am căutat întâi de toate Sala oglinzilor, 
atât de importantă pentru istoria Europei. 
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Ţin să spun că în 2005 am fost numit preşedin-
tele Comisiei Naţionale a Muzeelor şi Colecţiilor şi 
am organizat o excursie cu majoritatea membrilor 
acesteia, parcurgând un adevărat regal al muzeelor 
din Italia, Grecia (inclusiv Corfu), dar şi din Turcia, 
unde Istanbulul cu Topkapi şi Sfânta Sofia au în-
semnat vârful acestui periplu care a trecut şi pe la 
Bursa, cu multe repere muzeistice. 

În fabulosul muzeu Topkapi aveam să întâl-
nim în sectorul de arme şi vestita spadă zisă a lui 
Ştefan cel Mare. Cu un anume prilej a fost adusă în 
ţară şi a fost văzută de mii de români. Gheorghe 
Brătianu, care în 1935 a vizitat muzeul, a rămas la 
părerea că spada în cauză este o spadă ce ar fi apar-
ţinut mai degrabă lui Ştefan I, cel care l-a bătut la 
Ghindăoani (Hindău) în februarie 1395 pe Sigis-
mund de Luxemburg care cobora din Polonia spre 
Braşov. Am fotografiat-o şi colegul Narcis Dorin Ion 
mi-a oferit câteva imagini ale inscripţiei, foarte bu-
ne! 

Trebuie să spun că prin colaborarea cu ICR Is-
tanbul, condus de eminentul turcolog Mihai Maxim, 
am avut prilejul să văd de multe ori Topkapi. Am 
fost ghidaţi, într-o împrejurare în care a fost prezent 
şi academicianul Alexandru Zub, de către profeso-
rul Călin Felezeu, aşa încât am avut de fiecare dată 
de câştigat sub aspectul informaţiilor. 

În 2007, la Istanbul, în vestitul cartier Fanar, ca 
urmare a eforturilor şi căutărilor profesorului Mihai 
Maxim, am contribuit, împreună cu colegul gălă-
ţean Dan Râpa-Buicliu la realizarea Muzeului „Di-
mitrie Cantemir”, aşezat în casa trecută în stăpâni-
rea învăţatului domn. 
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Muzeul „Dimitrie Cantemir” din Istanbul a 
fost inaugurat în prezenţa Preşedintelui României 
de atunci şi cu participarea unor personalităţi ale 
vieţii publice de la noi, între care domnii Emil Hu-
rezeanu şi Horia Roman Patapievici. 

Am să adaug un lucru şi anume faptul că pe 
lângă Muzeul Topkapi am reuşit să vizitez şi Muzeul 
Arheologic din Istanbul, absolut fabulos în privinţa 
exponatelor rezultate din cercetările arheologice din 
Turcia de astăzi. 

Dar, în cei peste treizeci de ani de după 1989, 
am reuşit să văd mult mai multe muzee şi monu-
mente pe care nu credeam că am să le văd vreodată. 

În anul 2000, de pildă, la Florenţa, am văzut 
celebrul dom Santa Maria del Fiore, a cărui cupolă a 
fost rezolvată de arhitectul Filippo Brunelleschi la 
două secole după construcţia sa. Am străbătut pere-
tele dublu şi am ajuns sus, în vârful cupolei, la fel 
cum am urcat şi în campanila lui Giotto. La fel, am 
văzut Muzeul Vaticanului, Palatul Papilor de la Avig-
non, muzeele în aer liber de la Pompei şi Herculanum, 
San Marino, Veneţia cu Palatul Dogilor şi minunile 
din insulele Torcello, Murano şi Burano. 

Să nu uităm Viena şi Salzburgul, cu Muzeul de 
istoria artei, Muzeul de ştiinţele naturii sau locurile ce-l 
amintesc pe W.A. Mozart. 

Un gând special am şi pentru Catedrala Sfântul 
Iosif, al cărui subsol l-am vizitat şi care a adăpostit, 
vremelnic, rămăşiţele lui Nicolae Alexandru, fiul lui 
Mihai Viteazul, ale cărui oseminte au fost aduse în 
ţară de creştinul voievod Matei Basarab. 
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− Pentru că vorbim despre muzee şi zestrea pe care 
o găsim în patrimoniul acestora, ştim că din 1975 - până 
în 1989, sunteţi în echipa de muzeografi a Muzeului 
Brăilei, prestigioasă instituţie de cultură. Vă invităm să 
ne descrieţi această perioadă din viaţa dumneavoastră. 
Ne puteţi aminti un eveniment important petrecut în 
incinta Muzeului din perioada la care facem referire?  

 
− Din 1975, când la 1 septembrie am fost 

transferat de la Şcoala generală Cireşu la Muzeul 
Brăilei (aşa se numea atunci şi a purtat acest nume 
până în 2014, când am adăugat „Carol I”, numele 
regelui care a consacrat prin Decretul 2134 din 23 
august 1881 funcţionarea, în Brăila, a Muzeului şti-
inţific) şi până la 13 aprilie 2021, am încercat să pun 
în valoare zestrea culturală a Brăilei, oraş de unică 
alcătuire şi destin istoric în spaţiul românesc. 

Sub îndrumarea profesorilor Nicolae Harţu-
che şi Florian Anastasiu, m-am ocupat, conform 
fişei postului, de Secţia de istorie medie, modernă şi 
contemporană. 

Sigur, pentru atunci, însemna foarte mult şi 
trebuie să spun că dacă nu erau posturi de muzeo-
graf pentru fiecare epocă istorică, astăzi stăm şi mai 
rău, dacă nu catastrofal, în ceea ce priveşte politica 
noastră culturală în materie de muzee. 

Important pentru mine, aş zice fundamental, a 
fost faptul că atât domnul Harţuche, cât şi domnul 
Anastasiu au admis preocupările mele privind Evul 
Mediu în Brăila şi judeţul ei, astfel încât, din 1976, 
am început cercetările arheologice de la ruina Mă-
năstirii Măxineni, aflată la confluenţa Buzăului cu 
Siretul. 
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Cu excepţia anului 1977, când nu au fost alo-
cate fonduri pentru cercetarea arheologică de la 
Măxineni, am reuşit apoi, an de an, până în 1991, 
când au fost date răspunsurile cerute de Proiectul 
de restaurare, să întreprind, vară de vară, campania 
de la ruinele mănăstirii. 

Astăzi e cea mai de seamă realizare a mea, de-
oarece am avut bucuria să o văd restaurată şi re-
sfinţită de Patriarhul României, Prea Fericitul Părin-
te Daniel, la 25 septembrie 2018, anul Centenarului 
Marii Unirii, dar şi a Jubileului Brăila 650. 

Între 1975-1989 am făcut şi cercetări de arhivă 
pentru realizarea tematicii muzeului în Secţia de 
istorie, dar şi pentru a realiza, în 1984, Casa memo-
rială „Panait Istrati” din Grădina Mare, inaugurată 
la 10 august, în prezenţa neuitatului om de muzeu 
Iulian Antonescu.  

 Cât priveşte un eveniment important, am să 
amintesc previzionarea expoziţiei de bază de către 
generalul Ilie Ceauşescu şi Ion Ardeleanu în 1984. 

Aşa cum se întâmplau lucrurile atunci, după 
ce expoziţia de bază era gata, Secţia Propagandă a 
C.C. al P.C.R., prin cei doi cerberi ai corectitudinii 
istoriei noastre în viziunea partidului, a tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu, se deplasau la faţa locului pen-
tru „a pureca” totul! 

 Temă cu temă, text cu text, exponat cu expo-
nat, trebuiau să treacă prin filtrul celor doi amintiţi 
mai sus, deşi toată expoziţia de bază am lucrat-o 
sub cenzura celor două lectore ale C.C. al P.C.R. de 
la Muzeul de Istorie al P.C.R – Elena Georgescu şi 
Elena Furo. 
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 De data aceasta, lucrurile stăteau şi mai seri-
os pentru că şeful delegaţiei venit în control ştiinţific 
şi ideologic era chiar generalul Ilie Ceauşescu, frate-
le comandantului suprem! 

 Domnul Florian Anastasiu mi-a încredinţat 
misiunea de a le da explicaţii deoarece eram şi auto-
rul tematicii! 

 Astfel dl. (tovarăşul) Ardeleanu, a făcut câţi-
va paşi mai repede de la arheologie (perioada stră-
veche-veche) şi a mers ţintă la Secţia de ev mediu, la 
tema Mitropolia Proilaviei. Apoi, după nici un minut 
de privire aruncată pe respectiva problemă, s-a în-
tors la grupul în care se aflau tov. General Ilie Ceau-
şescu, domnii Florian Anastasiu, eu, secretarul cu 
propaganda al Consiliului Judeţean Brăila, şi alţii, 
spunând: 

— Tovarăşe general, permiteţi să raportez? 
— Da! 
— Aici este prea multă biserică! 
— Ia spune tovarăşu’! Cum stau lucrurile, mi 

s-a adresat generalul Ilie Ceauşescu... 
Am arătat că în istoria de peste şase secole de 

existenţă documentară a Brăilei, circa trei veacuri 
(1538-1828), Mitropolia Proilaviei, a creştinilor de 
aici, români, greci, bulgari etc. a reprezentat un fac-
tor de salvare a conştiinţei de neam şi de credinţă, 
pentru că în acele vremuri, sub turci, acest lucru era 
esenţial în dăinuirea noastră. 

Mare mi-a fost bucuria când, tov. general s-a 
întors spre tov. Ardeleanu şi i-a spus apăsat: 

— Aţi auzit tovarăşu’? Aşa a fost, aşa rămâne! 
Nu mai vorbesc de vizita specială a secretaru-

lui cu propaganda a C.C. al P.C.R., Petru Enache, cu 
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care am petrecut circa o oră în Sala memorială Hris-
to Botev, într-un un dialog din care voi istorisi şi în 
volumul de Amintiri... pe care-l pregătesc. 

La ieşire i-a spus lui Anton Lungu, primul se-
cretar al judeţului: 

— Lungule, mai ocupaţi-vă şi de lucruri ca as-
tea, că de agricultură ne ocupăm toţi!  

 
− Şi pentru că din aprilie 1989 – până în aprilie 

2021 – aţi fost director al acestei instituţii, vă propunem 
să ne creionaţi un istoric al acesteia.  

 
− Da, din 2 aprilie 1989 şi până la 13 aprilie 

2021 am fost director şi ulterior managerul Muzeu-
lui Brăilei (din 2014) „Carol I”. 

Instituţia muzeală brăileană a luat fiinţă în ca-
drul Liceului „N. Bălcescu” din Brăila, la iniţiativa 
unor dascăli străluciţi din această şcoală fanion a 
învăţământului românesc, un Muzeu ştiinţific în ca-
drul Laboratorului de fizică şi chimie. 

Instituţia muzeală brăileană, născută odată cu 
biblioteca publică a oraşului Brăila, a fost întemeiată 
la 23 august 1881, când, la castelul Peleş, regele Ca-
rol I semna Decretul nr. 2134, prin care autoriza 
funcţionarea în urbea Brăila a Muzeului ştiinţific şi 
a Bibliotecii publice, fondate din iniţiativă privată. 

Din acest moment, Brăila dobândea, printre 
primele oraşe din România vremii, un muzeu ştiin-
ţific. El avea să funcţioneze între anii 1881-1886 în 
localul din strada Rubinelor, 16.  

Până în preajma anului 1900, colecţiile muzeu-
lui precum şi fondul bibliotecii, rămase pe lângă 



71 
 

Gimnaziul „Carol I” din Brăila, aveau să sporească 
prin donaţii, aşa cum le atestă presa locală a vremii. 

Muzeul, numit în continuare „Muzeul ştiinţi-
fic” avea să colecţioneze de la preparate botanice şi 
zoologice la maşini pentru demonstraţii la orele de 
fizică şi chimie, precum şi o impresionantă şi valo-
roasă colecţie de metrologie. O bună parte din 
această colecţie, dintre care unele piese poartă men-
ţiunea „pentru Muzeu, 1911”, a ajuns până în anii 
’50 când a fost preluată în cadrul secţiei de istorie, 
înfiinţată în 1955. 

De la 8 decembrie 1908, Biblioteca şi Muzeul 
vor trece asupra comunei urbane Brăila şi, din 1910, 
au regulament de instituţii comunale. 

Aparate de fizică, obiecte de istorie naturală – 
donate de navigatori –, chiar colecţii numismatice 
sunt inventariate la acea dată când se hotărăşte ca 
tot etajul localului destinat (str. Rubinelor 16) să fie 
utilizat „pentru colecţiunile de muzeu şi pentru o 
pinacotecă”. 

Cu multe pierderi datorate războiului şi ocu-
paţiei germane a oraşului, în 1917 „colecţiunile” se 
mută din str. Rubinelor 16, în Palatul administrativ. 
Sunt menţionate acum, între alte pierderi, „tablouri 
în cromolitografie”. 

După război, în 1920, colecţiile muzeului se 
mută în localul Liceului „Nicolae Bălcescu”, din 
bulevardul Alexandru Ioan Cuza. După puţină 
vreme, sunt din nou mutate într-o sală din Casa 
Dumitru Ionescu. Această casă, de pe latura de vest 
a Pieţei Dumitru Ionescu, înseamnă, pentru toţi cei 
care o cunosc, teatrul Rally, astăzi Teatrul „Maria 
Filotti”. De aici aveau să plece în 1926, din nou într-
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o altă clădire, cea a fostului hotel şi a berăriei 
Weibel, de unde, în 1929, se reîntorc în casa Dumi-
tru Ionescu.  

Dacă în cadrul Liceului „Nicolae Bălcescu” 
s-au aflat depozitate vechile colecţii ştiinţifice ale 
muzeului brăilean, colecţiile de artă, cel puţin din 
1928 înainte, aveau să se despartă de acestea, mai 
ales din momentul donaţiei Anastase Simu.  

La 5 iunie 1928, Anastase Simu trimite prima-
rului municipiului Brăila, Ion Paraschivescu, o scri-
soare prin care oferă „scumpului oraş natal Brăila, 
ca dar, o mică colecţie de 30 de lucrări de artă”.  

Din câte cunoaştem astăzi, Anastase Simu a 
intenţionat să doneze Brăilei colecţiile sale de artă 
pentru care era dispus să construiască o clădire spe-
cială, dar gestul său avea să fie imposibil de pus în 
operă în oraşul de pe malul Dunării. Intrigi politice 
au determinat pe marele colecţionar şi filantrop să 
construiască Muzeul Simu şi să-l doneze municipali-
tăţii capitalei, el reprezentând începutul Muzeului 
de Istorie şi Artă al municipiului Bucureşti. Oricum, 
din donaţia lui Anastase Simu către Primăria Brăila, 
aproape jumătate (12 lucrări) se mai păstrează şi 
astăzi în colecţiile Muzeului Brăilei, secţia de artă. 
La data respectivă însă, donaţia Anastase Simu a 
fost expusă în saloanele Primăriei, de unde, la 17 
iulie 1934, unele dintre piese au fost ridicate şi duse 
la Camera de Muncă. La 3 decembrie 1938, Primăria 
Municipiului Brăila avea să decidă înfiinţarea unui 
serviciu cultural alcătuit din două Birouri: 1) Biroul 
Bibliotecii, Pinacotecii şi Muzeului comunal; 2) Bi-
roul cultural.  
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Abia după cel de-al Doilea Război Mondial, 
adică din 1950, firul existenţei Pinacotecii oraşului 
se reia, la 23 aprilie, Comitetul provizoriu orăşenesc 
închiriind Pinacotecii oraşului sala de expunere a 
tablourilor din Piaţa Lenin nr. 14 (fostă Piaţa Dumi-
tru Ionescu, fostă Piaţa Sf. Arhangheli).  

Această unitate a luat fiinţă în anul 1950 şi era 
finanţată de la bugetul Sfatului Oraş Brăila, de la 1 
ianuarie 1951. Scopul ei era culturalizarea maselor 
prin expoziţii de tablouri educative.  

După acest prim moment în redefinirea şi re-
organizarea instituţiei muzeale la Brăila după cel 
de-al doilea război mondial, la jumătatea anilor ’50, 
urmează înfiinţarea secţiei denumită iniţial Muzeul 
memorial „Hristo Botev” şi de istorie al oraşului Brăila. 
Sediul acestuia a fost aşezat în Hanul Ceapâru de la 
intersecţia străzii Republicii (fostă Regală) cu bule-
vardul Karl Marx (fost Carol I).  

Legată de viaţa şi activitatea episodică a lui H. 
Botev la Brăila (1869-1871), noua unitate muzeogra-
fică avea să fie cea care, prin munca şi strădania mai 
întâi a arheologului Nicolae Harţuche (1955), la care 
s-a adăugat cea a profesorului Florian Anastasiu 
(1956), a dat o nouă direcţie cercetărilor, mai ales de 
istorie veche şi arheologie, a oraşului şi raionului 
Brăila. 

Colecţiile de arheologie, ce au crescut an de 
an, prin cercetările de la Brăiliţa, mai întâi, aveau să 
fie curând mutate (1958-1959), împreună cu cele 
câteva mărturii privind viaţa şi activitatea lui Hristo 
Botev, în imobilul din Piaţa Lenin nr. 3, important şi 
impozant monument de arhitectură din vechea pia-
ţă a oraşului Brăila (Fostul „Marele Hotel Francez”).  
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Între 1958-1967, în noul sediu, secţia de istorie 
– având în mod precumpănitor preocupări şi succe-
se pe linia cercetării arheologice privind trecutul 
oraşului şi raionului Brăila – s-au elaborat noile di-
recţii pentru ceea ce din 1968 va deveni Muzeul 
Brăilei. În acest interval, s-a pregătit, de fapt, marea 
sărbătoare a oraşului din 1968 când, la 20 ianuarie, 
împlinea venerabila vârstă de 600 de ani de existen-
ţă documentară.  

Cu acest prilej, autorităţile vremii au reuşit să 
ofere Muzeului Brăilei posibilitatea organizării unei 
noi expoziţii de bază pentru secţia de istorie, îmbo-
găţită între timp cu piese provenind din cercetările 
arheologice (profesor Nicolae Harţuche şi Florian 
Anastasiu) sau din descoperiri întâmplătoare (teza-
urele monetare de la Găvani şi Ţibăneşti etc.). Toto-
dată, momentul 1968 a marcat şi trecerea Muzeului 
de artă, aşa cum se intitula Pinacoteca de la sfârşitul 
anului 1954, în componenţa Muzeului Brăilei, care 
se sprijinea acum pe două puternice secţii şi, totoda-
tă, direcţii de activitate.  

Odată cu venirea în cadrul colectivului ştiinţi-
fic a încă doi muzeografi: Ana Maria Vicol (Harţu-
che) şi Liviu Mihăilescu, activitatea s-a diversificat, 
iar ultimul, mai ales în domeniul etnografiei, a reu-
şit să recupereze în scurtă vreme o serie de piese de 
mare valoare privind viaţa aşezărilor rurale din 
Câmpia Brăilei. S-a configurat astfel o nouă secţie, 
cea de etnografie şi artă populară, care a crescut şi 
sub raport calitativ, dar şi cantitativ, permiţând 
amenajarea unei expoziţii de bază în imobilul din 
str. Galaţi nr. 2, precum şi în curtea dintre acest 
imobil şi imobilul din Piaţa Lenin nr. 3, în 1976. 
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Între timp, în anul 1964, avea să ia fiinţă secţia 
„Ştiinţele naturii” a Muzeului Brăilei, în Parcul Mo-
nument unde, colecţii botanice şi zoologice, adunate 
de Virginia Naniu, au făcut cu putinţă extinderea 
activităţii muzeale, sporind numărul secţiilor, dar şi 
al preocupărilor ştiinţifice ale muzeului brăilean. 

Ulterior, din cauza cutremurului din 4 martie 
1977, activitatea la sediul din Piaţa Lenin nr. 3 avea 
să fie grav afectată şi foarte târziu, în 1985, ea a fost 
reluată sub aspectul unei expoziţii de bază a secţiei 
de istorie, mult îmbogăţită şi diversificată, dar plă-
tind tributul ideologic al momentului.  

De la începutul anilor ’70, mai precis din 1971, 
a prins contur o nouă direcţie de cercetare dar şi de 
afirmare în plan muzeografic şi muzeotehnic: este 
vorba de secţia „Memoriale”, ce a cuprins, la înce-
put, mărturii despre viaţa şi activitatea lui Perpessi-
cius, întemeietorul ediţiei critice Mihai Eminescu, 
găzduită în casa natală din str. Cetăţii nr. 70.  

Din 1984, Secţia „Etnografie” se mută într-un 
imobil impropriu din Grădina Publică, alături de o 
nouă Casă memorială – „Panait Istrati” –, eveni-
ment prilejuit de împlinirea a 100 de ani de la naşte-
rea marelui scriitor.  

După 1989, în condiţiile libertăţii de exprima-
re, de revenire la valorile adevărate ale culturii naţi-
onale, Muzeul Brăilei s-a văzut în faţa unor provo-
cări deosebite, ţinând seamă de personalităţile ex-
cepţionale plecate din acest spaţiu – Nae Ionescu, 
Vasile Băncilă, Anton Dumitriu, Petre Andrei, Ana 
Aslan etc. – pe care, într-un timp foarte scurt, a reu-
şit să le reprezinte în cadrul unui Memorial dedicat, 
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întâi de toate, acestor gânditori de elită din perioada 
interbelică, dar şi postbelică.  

Un aspect deosebit în ceea ce priveşte activita-
tea după 1989 l-a reprezentat urmărirea transpune-
rii în fapt a programului mişcării culturale regionale 
a „Analelor Brăilei”, începută de ing. Gh.T. Mari-
nescu în 1928-1929 la aniversarea Centenarului eli-
berării Brăilei de sub turci.  

Astfel, Muzeul Brăilei şi-a asumat manifestări-
le din 1993 dedicate Jubileului Brăila 625, moment 
din care, în ciuda unor greutăţi ivite ca urmare a 
deteriorării sediului din Piaţa Traian nr. 3, instituţia 
muzeală brăileană a trecut la editarea revistei „Ana-
lele Brăilei” serie nouă, continuând opera atât de 
importantă a epocii interbelice. Totodată, a înfiinţat 
din 1995 Editura „Istros” în cadrul Muzeului Brăilei, 
fapt ce a deschis perspectiva cercetării ştiinţifice 
aplicate, reuşind ca în scurt timp muzeografii să 
promoveze doctorate în domenii ca: istorie, arheolo-
gie, filologie, ştiinţele naturii, artă, ridicând astfel nive-
lul de cercetare şi valorificare muzeografică.  

În 2005, în preajma sărbătorii „Muzeul Brăilei 
– 125 de ani de la înfiinţare”, editura „Istros” a îm-
plinit 10 ani de activitate, având un portofoliu de 97 
de lucrări editate, dintre care 3 au primit premii ale 
Academiei Române, iar între periodicele editate aici 
se numără „Analele Brăilei”, „Istros”, „Studii şi ma-
teriale de istorie medie” (revistă a Institutului „Ni-
colae Iorga” al Academiei Române) etc.  

În momentul de faţă (2021) Editura Istros a 
Muzeului Brăilei, după 25 de ani de activitate, are în 
palmares peste 625 de titluri, dintre care 19 au pri-
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mit Premiul Academiei Române, un fapt ce obligă 
pentru perioada următoare.  

Cercetarea ştiinţifică, de cel mai înalt nivel, a 
atras în colective de cercetare de peste hotare pe 
unii specialişti din cadrul instituţiei muzeale brăile-
ne. La fel, a se vedea numele reputaţilor savanţi din 
colegiile ştiinţifice sau onorifice din cadrul revistei 
„Istros” sau „Analele Brăilei”. 

 
− Stimate Domnule Profesor, aţi fost manager de 

proiect pentru programul cultural „Un grec, doi greci, 
trei greci... Brăila. Reactivarea memoriei culturale a ora-
şului Brăila. Cazul Comunităţii Greceşti”, realizat, în 
2009, în parteneriat cu Consiliul Judeţean Brăila, Comu-
nitatea Elenă Brăila, cu sprijinul Administraţiei Fondu-
lui Cultural Naţional. Conturaţi-ne o imagine a acestui 
proiect.  

 
− Cele două volume de studii închinate evolu-

ţiei istorice, pe toate planurile, a comunităţii elene 
de la Brăila, din cele mai vechi timpuri până la 1900, 
reprezenta o datorie a muzeului după 1989, achita-
tă, întâi, în 2004. Au apărut atunci volumele: Ionel 
Cândea, Comunitatea greacă de la Brăila, din cele mai 
vechi timpuri până la începutul sec. al XIX-lea şi Cristi-
an Filip, Comunitatea greacă de la Brăila 1864-1900, 
ambele la Editura Istros a Muzeului Brăilei. 

Evident, am dorit să facem acest lucru din 
perspectiva a două realităţi: vechimea şi contribuţia 
esenţială a grecilor de aici, cu deosebire după 1829, 
când Ţara Românească prin vechiul port dunărean 
al Brăilei se deschidea comerţului european. Brăila 
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antrena astfel Principatul Valahiei – după cum Gala-
ţii pe cel al Moldovei – către economia de piaţă. 

Un al doilea fapt îl constituia Anul olimpic 2004 
cu prima întrecere sportivă planetară, din primul 
secol al celui de-al treilea mileniu al erei moderne, la 
Atena. Era un modest omagiu pe care îl aduceam 
astfel celor care au o contribuţie fundamentală la 
spiritul european de astăzi.  

Democraţia s-a născut în vechea Eladă. Prin 
Bizanţ şi Ortodoxie apoi, Antichitatea şi spiritul 
filozofiei şi artei antice greceşti s-au putut transmite 
umanităţii către Renaşterea italiană şi lumea de as-
tăzi. Aşadar un mic omagiu unei lumi şi unei culturi 
care ne-a înrâurit pe noi toţi, europeni şi nu numai. 

Alcătuirea studiilor de faţă au reprezentat şi o 
veche dorinţă a Uniunii Elene din România, ele con-
stituind, totodată, o veche preocupare a noastră. 

Înţelegerea raporturilor dintre strămoşii noştri 
şi strămoşii grecilor de astăzi în aria Brăilei, apoi 
dintre bizantini şi români, capătă note fundamenta-
le atunci când, după Tratatul de la Adrianopol 
(1829) şi după alcătuirea şi aplicarea Regulamente-
lor Organice, la Brăila se constituie cea mai mare şi 
mai însemnată comunitate neoelenă din întreg spaţiul 
românesc. 

Aceste câteva trăsături am dorit să le surprind 
ca rezultat al unor cercetări mai vechi şi mai noi, 
susţinute de Uniunea Elenă din România, dar şi de 
Comunitatea greacă de la Brăila. Colaborând excelent 
cu prietenul meu din copilărie Nichi Saridachis şi 
apoi cu domnul Sotiris Fotopulos – vicepreşedintele 
şi respectiv preşedintele Uniunii Elene din România 
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– am găsit în cele din urmă calea către rezultatul 
modest de atunci ce se dorea doar un început. 

Trebuie să spun că tânărul Cristian Filip care 
semnează importantul studiu despre Comunitatea 
elenă de aici între 1864-1900 reprezintă o autentică 
nădejde pentru viitorul cercetărilor consacrate greci-
lor de la Brăila. El datorează mult doamnei Olga 
Cicanci, îndrumătorul paşilor săi pe tărâmul limbii, 
istoriei şi al presei greceşti. Tinereţea sa şi lucrul în 
mediul arhivistic de la Brăila au dat un prim rezul-
tat pe care am dorit să-l subliniem. De aici înainte, el 
are o datorie de împlinit – aceea de a aduna frag-
ment cu fragment, indiferent de sursă, acele elemen-
te din care să se nască întregul. 

O lămurire se cuvine să dăm în privinţa do-
cumentelor privitoare la Mitropolia Proilaviei, pu-
blicate postum de Ariadna şi Nestor Camariano şi 
care fuseseră culese, în cea mai mare parte din 
Condicele Patriarhiei de la Constantinopol de către 
eminentul bizantinist Demostene Russo. Publicate 
în primul volum din Studii istorice greco-române, ca 
operă postumă, ele sunt pentru prima dată traduse 
de către un prieten al Brăilei, domnul Haris 
Bakirtzis, profesor de limba greacă, venit pentru 
cursanţii din cadrul comunităţii elene de aici şi 
doamna Silvia Gănescu Fotinia, membră a Comuni-
tăţii elene de la Brăila. Prin urmare, traducerea le 
aparţine şi am inclus-o alături de cele câteva studii 
ale noastre privind Mitropolia Proilaviei şi rolul ei 
în păstrarea vieţii creştine la Brăila şi Dunărea de 
Jos. 

Între timp, am reuşit să achiziţionăm pentru 
biblioteca documentară a Muzeului Brăilei „Carol I” 
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cele două trunchiuri ale bibliotecii lui Demostene 
Russo, biblioteca Doroteea Cioran şi Papadopol. 

Mulţumind Uniunii Elene din România pen-
tru jertfa sa în acest moment de sărbătoare, socotim 
că am putut face un început într-o latură a cercetări-
lor istorice la noi ce se cer continuate cu efort şi stă-
ruinţă. 

Acesta a fost începutul (2004), preludiul Pro-
gramului „Un grec, doi greci, trei greci... Brăila” pe 
care, cu ajutorul colegei Camelia Hristian, l-am pu-
tut realiza în 2009 cu sprijin financiar al Administra-
ţiei Fondului Cultural Naţional (AFCN). 

 
− Vă invităm să ne prezentaţi un tablou al Comu-

nităţii Greceşti din Brăila. Când îi întâlnim pentru prima 
data în oraşul de pe malul Dunării? Care au fost princi-
palele ocupaţii ale acestora? Amintiţi-ne câteva dintre 
personalităţile greceşti care, de-a lungul timpului, au 
jucat un rol important în viaţa culturală a Brăilei. 

 
− Pentru comunitatea greacă de la Brăila exis-

tă, în afara lucrării noastre şi lucrarea colegului mai 
tânăr Cristian Filip care priveşte lucrările până la 
1900. 

Voi răspunde punctual acestei întrebări: 
Primii greci îi întâlnim în aria Brăilei (oraş şi 

judeţ) încă din secolul V î.Hr. Stau mărturie în acest 
sens materiale arheologice descoperite la Brăiliţa 
sau Grădiştea pe Buzău şi în alte puncte ale oraşu-
lui. Au venit din coloniile întemeiate de ei pe tărâ-
mul Pontului Euxin şi au menţinut o legătură 
aproape neîntreruptă cu negustorii de aici.  



81 
 

Între ocupaţii, negoţul a însemnat principala 
lor activitate reuşind, atât în timpul ocupaţiei oto-
mane (1538-1829) şi mai ales după aceea să edifice la 
Brăila, şcoli, teatru, tipografii, biserica Buna Vestire 
(1862-1872), care a fost restaurată în aceşti ani (2018-
2021). 

În privinţa personalităţilor voi aminti trei nu-
me: Panait Istrati, scriitor (1884-1935), Perpessicius – 
Dumitru Panaitescu, critic, poet şi întemeietorul 
ediţiei critice Eminescu şi Anton Dumitriu (1905-
1992) logician şi istoric al logicii, toţi trei cu unul din 
părinţi aparţinând comunităţii greceşti de la Brăila. 

 
− Sunteţi redactor şef al revistelor „Istros” şi 

„Analele Brăilei”, editate de Editura „Istros” a Muzeului 
Brăilei (acreditate ERIH). Conturaţi-ne o imagine a celor 
două produse culturale editoriale. Care sunt secţiunile 
revistelor? Cine semnează în paginile acestora? 

 
− În 1980 am fost cooptat de cei doi conducă-

tori ştiinţifici ai instituţiei în Colegiul de redacţie al 
noului înfiinţat buletin ştiinţific al Muzeului Brăilei 
de atunci: „Istros”. 

Aveam doar cinci ani vechime ca muzeograf, 
la fel ca şi colegul Valeriu Sîrbu şi semnul era de 
bun augur. 

Fireşte, buletinul răspundea, pe de o parte, 
nevoii de a publica rezultatele locale ale cercetării 
ştiinţifice – arheologie, istorie, numismatică, dar şi 
studii de artă, etnografie, ştiinţele naturii. 

Cuvântul înainte a fost semnat de prof. univ. 
dr. docent Dumitru Berciu, care era directorul Insti-
tutului de Tracologie. Volumul a fost închinat ani-
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versării a 2050 de ani de la crearea primului stat dac 
centralizat şi independent condus de Burebista (la 
anul 70 î.Hr.). 

Evident, eram în situaţia de a „răspunde” 
Bulgariei socialiste unde se punea la cale aniversa-
rea a 1300 de ani de fundarea statului bulgar în Eu-
ropa şi stabilirea capitalei la Pliska în 681, drept 
întemeierea primului ţarat bulgar în dauna Bizanţu-
lui. 

În aceste condiţii am putut totuşi întemeia un 
buletin ştiinţific ajuns astăzi la nr. XXV/2019, având 
în pregătire şi nr. XXVI/2020. 

După stângăciile începutului şi mai ales după 
1989, am reuşit să creştem valoarea şi conţinutul 
ştiinţific, am cooptat în Colegiul de redacţie perso-
nalităţi din ţară şi din străinătate: 

Apoi, am luat hotărârea, nu uşoară din punct 
de vedere financiar, de a publica Istros-ul bilingv, 
română-engleză (foarte rar şi în alte limbi de circu-
laţie europeană). 

Astfel, buletinul „Istros” publică studii ale 
unor personalităţi ale arheologiei europene, cel pu-
ţin din sud-estul continentului, mai ales lucrările 
unor sesiuni ştiinţifice sau congrese aşa cum sunt 
cele de tracologie etc.  

Putem aminti între autori pe: Acad. prof. dr. 
Victor Spinei, Prof. dr. Jan Bemmann (Institut für 
Vor - und Frühgeschichtliche Archäologie, Rheinische 
„Friedrich-Wilhelms” - Universität Bonn, Germany), 
Prof. dr. Jan Bouzek („Charles” University Prague, 
Czech Republic), Prof. dr. Falko Daim (Römisch-
Germanisches Zentralmuseum, Mainz, Germany), 
Prof. dr. Diana Gergova (The National Institute of 
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Archaeology and Museum Sofia, Bulgaria), Prof. dr. 
Ion Niculiţă (The State University, Chişinău, Rep. of 
Moldova), Dr. Anton Kern (Prahistorische Abteilung 
des Naturhistorisches Museum, Wien, Austria), Prof. 
dr. Tivadar Vida (Institute of Archaeology, Budapest, 
Hungary), Dr. Cristian Luca.  

În privinţa „Analelor Brăilei”, seria nouă, pot 
spune că a fost iniţiativa mea în 1993, atunci când 
am avut şi un frumos Program cultural – Brăila 625. 

Consecvent crezului de a urma Programul 
„Analelor Brăilei” din 1929, derulat în perioada in-
terbelică (1929-1940), publicat de către inginerul Gh. 
T. Marinescu, iniţiatorul şi sufletul mişcării cultura-
le regionale la Brăila, redactorul şef al revistei cu 
acelaşi nume, am dispus – în 1993 – reînfiinţarea 
revistei „Analele Brăilei”, serie nouă, cu gândul de a 
aduna în paginile ei (revista urma să apară anual) 
tot ceea ce se putea spune despre Brăila şi ţinutul 
înconjurător în condiţii de liberă exprimare. 

Dacă în paginile vechii serii găsim nume ca 
Nicolae Iorga, Nae Ionescu, George Călinescu, Emil 
Vârtosu, iar în colectivul redacţional se afla pe lângă 
profesorul Nae Ionescu şi primarul Radu Portocală, 
ulterior ministru care, întemniţat la Sighet de co-
munişti, a fost ucis în 1952, în seria nouă am reuşit 
să aducem personalităţi de prin rang din viaţa ştiin-
ţifică şi culturală din ţară dar şi de peste hotare: 
Monica Papazu (Copenhaga), Ioan Aurel Pop (Bu-
cureşti), Vali Ceia (Timişoara), Radu Portocală (Pa-
ris) şi Ion Ţurcanu (Chişinău). 

În rândul celor ce trudesc la apariţia an de an 
a revistei având şi notabile contribuţii s-au aflat sau 
se află: Zamfir Bălan, Viorel Coman, Cristian Luca 
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(Veneţia), Valentin Popa, Costin Croitoru, Matei 
Cazacu (Paris), Mihaela Elena Ciocoiţei, Gabriel 
Dimisianu, Doru Bădără, Mihai Sorin Rădulescu, 
Ioan Scurtu, Elena Lazăr şi mulţi alţii. 

 
− În perioada 1990-1996, în cadrul Facultăţii de 

Istorie a Universităţii „Al.I. Cuza” din Iaşi, aţi lucrat la 
teza de doctorat. Vă invităm să ne expuneţi subiectul pe 
care l-aţi tratat în lucrarea dumneavoastră. Ce amintiri 
vă leagă de târgul Iaşilor. 

 
 − Într-adevăr, teza de doctorat am început-o 

la Iaşi în cadrul Institutului de arheologie al Aca-
demiei Române şi am continuat-o în cadrul Univer-
sităţii „Al.I. Cuza” cu profesorul Victor Spinei. Di-
rector al Institutului fiind, pe atunci, reputatul cer-
cetător Dan Gh. Teodor. 

Subiectul tezei a fost unul de istorie locală – 
originea aşezării de caracter urban al Brăilei, evolu-
ţia acesteia până la anexarea otomană din 1538 şi 
transformarea zonei în Kazaua Brăilei ca parte a 
Imperiului otoman. 

În mare, bazându-mă pe rezultatele cercetări-
lor arheologice, începute în oraş în 1986, dar cu re-
zultate extrem de preţioase între care descoperirea 
între 1986-1993 a două dintre cele mai vechi necro-
pole medievale ale Brăilei, şi coroborând toate aces-
te date cu izvoarele documente, cartografice, nu-
mismatice etc. am reuşit să dau un tablou convingă-
tor pentru geneza şi evoluţia Brăilei din secolul X 
d.Hr. şi până la constituirea Kazalei Brăilei. 

Mă bucur să spun că aici am ocazia să mulţu-
mesc Institutului de arheologie, cât şi Universităţii 
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„Al.I. Cuza” din Iaşi pentru modul în care am fost 
primit şi permanent îndrumat de către profesor 
univ. dr. Victor Spinei, astăzi vicepreşedinte al Aca-
demiei Române, dar şi de personalităţi ca acad. Mir-
cea Petrescu Dâmboviţa sau Dan Botezatu, Lumini-
ţa Bejenaru şi Carmen Hrişcu. 

Iaşul a rămas pentru mine una din cele mai 
frumoase amintiri, iar felul în care am fost primit ca 
doctorand mi-a arătat câtă modestie poate exista 
acolo unde oamenii au şi o temeinică pregătire de 
specialitate, fiind gata mereu să te ajute, aşa cum au 
făcut-o antropologii şi arheologii mai sus menţio-
naţi. 

Încă odată, Iaşul, s-a dovedit, pentru mine, 
drept capitala culturală a României. 

 
− Cercetările desfăşurate pentru lucrarea de docto-

rat s-au reflectat în publicarea unei monografii care lă-
mureşte multe din enigmele privitoare la secolele de înce-
put ale Brăilei – Brăila, origini şi evoluţie până la ju-
mătatea secolului al XVI-lea, lucrare pentru care aţi 
primit Premiul Academiei Române, în anul 1997. Amin-
tiţi-ne noutăţile pe care le aduceţi în acest volum?  

 
− Da, lucrarea mea de doctorat a primit Pre-

miul „Dimitrie Onciul” al Academiei Române pe 
1997. 

În primul rând ţin să menţionez că deşi bene-
ficia de două monografii istorice de prestigiu, N. 
Iorga şi Constantin C. Giurescu, istoria oraşului 
Brăila, mai ales aspectele privind geneza şi cronolo-
gia au avut de câştigat. 
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Apoi, cercetarea arheologică şi cele trei necro-
pole descoperite de mine într-un interval destul de 
scurt (1986-1993), au dus la posibilitatea de a preciza 
în spaţiu evoluţia vetrei medievale până la apariţia 
fortificaţiilor realizate de către turcii (cca. 1540-1546), 
sub domnia lui Suleiman Magnificul. 

De asemenea, o spun cu toată modestia, am 
putut amenda o serie de afirmaţii surprinzătoare ale 
lui Constantin C. Giurescu privind începutul aşeză-
rii de tip urban (orăşenesc) a Brăilei, pe care ilustrul 
istoric o plasa în secolul al XII-lea (cca. 1186 – sub 
Asan şi Petru). 

Cât priveşte premiul – o imensă bucurie pen-
tru mine – arată o dovadă a faptului că muzeele, 
finanţate corespunzător, pot realiza cercetări ştiinţi-
fice de interes deosebit. 

 
− În anul 1996, la Editurile Istros şi a Episcopiei 

Dunării de Jos, vede lumina tiparului volumul: Mănăsti-
rea Măxineni. Conturaţi-ne o imagine a subiectului pe 
care ni l-aţi expus, cu pasiune şi răbdare, în volumul de 
faţă. 

 
− S-a spus, pe drept cuvânt, că Matei Basarab 

a fost cel mai de seamă ctitor de biserici şi mănăstiri 
dintre toţi domnii noştri. Evlavia, alături de curajul 
şi fermitatea caracterului au făcut din oşteanul hotă-
rât şi tenace, din gospodarul luminat şi harnic, una 
din cele mai impresionante figuri ale istoriei veacu-
lui al XVII-lea în Ţara Românească. 

Împrejurări militare de la începutul domniei şi 
obiceiul pământului de a zidi o biserică după trecerea 
unor astfel de încercări cu bine au determinat apari-
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ţia la vărsarea Buzăului în Siret a sfintei mănăstiri 
Măxineni. Domnul însuşi explică circumstanţele 
într-o frumoasă pisanie, fără a da, din păcate, ele-
mente suficiente pentru o datare precisă: „... Mer-
gându domniia me la oaste am tăbăr[â]tu prea ma-
lul Siretului... Deci cu vrere[a] lui Dumnezeu şi cu 
ajutorului sfăntului hram am făcut acestă beserecă 
de piiatră să fie domnii mele pome[a]nă...”. 

S-au scurs de atunci peste trei veacuri şi trei 
pătrimi de veac, anul construirii ei considerându-se 
a fi 1636/1637. Mănăstirea Măxineni a reuşit să 
adune treptat o oarecare avere, iar sub egumeni 
harnici şi energici s-a pus bună rânduială în viaţa 
călugărilor. Istoria n-a cruţat-o însă. Rând pe rând 
inundaţii, cutremure, războaie şi multe alte răutăţi 
s-au abătut cu furie asupra ei. Dar, cu ajutorul lui 
Dumnezeu şi al oamenilor a reuşit să le ţină piept şi 
să reînvie printr-o frumoasă operă de restaurare. 

Despre mănăstirea de la Măxineni am aflat, 
încă din 1970 când, la seminarul special de paleo-
grafie şi arhivistică al profesorului Gheorghe T. Io-
nescu a trebuit să întocmesc lucrarea Repertoriul 
documentelor de cancelarie din ultimii cinci ani ai dom-
niei lui Matei Basarab. Am găsit cu bucurie între acte-
le păstrate în original sau în copie la Arhiva Istorică 
Centrală şi pe cele referitoare la mănăstirea Măxi-
neni. Am înţeles atunci că în judeţul Râmnicu Sărat şi 
Brăila, marele domn ridicase un lăcaş de care n-a 
încetat să se ocupe până la sfârşitul zilelor sale. 

Din 1975, în cadrul Muzeului Brăilei, m-am 
putut apropia mai mult de acest subiect şi în 1976 
am avut şansa de a participa la prima campanie de 
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cercetare arheologică a fostei mănăstiri în vederea 
restaurării sale. 

Cred că ar fi lipsită de interes relatarea tuturor 
întâmplărilor şi a situaţiilor de tot felul prin care am 
trecut în acest demers. Cu stăruinţă din partea noas-
tră şi cu sprijinul moral şi material al conducerii 
muzeului nostru de atunci, prof. Florian Anastasiu 
şi dr. Nicolae Harţuche, am început împreună cu 
colegul Valeriu Sîrbu, fără să ştim când vom putea 
termina, investigaţia arheologică. 

Interesul ştiinţific pentru un astfel de monu-
ment al trecutului nostru, a făcut ca cercetători con-
sacraţi precum istoricul de artă Vasile Drăguţ sau 
arhitecţii Cristian Moisescu şi Gheorghe Sion să 
susţină ideea restaurării mănăstirii de la nivelul 
conducerii Direcţiei Patrimoniului Cultural Naţio-
nal. 

Cu toate acestea, în contextul binecunoscut al 
ideologiei anilor şaptezeci şi optzeci, mai ales după 
desfiinţarea DPCN în 1977, continuarea cercetărilor 
arheologice la mănăstirea Măxineni a devenit tot 
mai greu de obţinut. Datorăm acest fapt unor oa-
meni ca dr. Petre Diaconu, care ne-au sprijinit în 
mod constant în vederea includerii în planul de cer-
cetări arheologice, an de an, a mănăstirii de la Mă-
xineni. De aici, şi de la fondurile mereu insuficiente 
pentru o campanie decisivă, cercetarea s-a întins pe 
o perioadă relativ lungă de timp, în fiecare an rea-
lizându-se câte o secţiune sau două. 

În aceste condiţii, din 1979 doar după două 
campanii (1976 şi 1978) am preluat conducerea şan-
tierului arheologic Măxineni, încercând să răspund 
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întrebărilor ridicate de planul de cercetare MD 
119/1976 al doamnei arhitect Mihaela Adrian. 

Rezultatele acestor căutări atât în plan docu-
mentar cât şi arheologic au fost publicate sporadic, 
în special în „Istros”, buletinul ştiinţific al Muzeului 
Brăilei, precum şi în cunoscuta revistă de specialita-
te „Materiale şi Cercetări Arheologice”, unde ra-
poartele preliminare au apărut cu destul de mare 
întârziere. 

După 1989 şi mai cu seamă după venirea la 
conducerea Eparhiei Dunării de Jos a Prea Sfinţitu-
lui dr. Casian Crăciun s-au depus eforturi pentru 
includerea în planul de restaurare al DMI a ruinei 
de la Măxineni – singura mănăstire din judeţul Brăi-
la. La 24 iunie 1990, la sărbătoarea hramului Naşte-
rii Sf. Ioan Botezătorul, a fost aşezat un nou stareţ în 
persoana protosinghelului Simeon Victor Ovezea, 
reluându-se totodată după o întrerupere de aproape 
trei sferturi de veac, Sfânta Liturghie la zidurile mă-
năstirii. 

 
− În anul 2001, alături de Valeriu Sârbu şi Stănică 

Pandrea, publicaţi volumul I din Istoria Românilor, vo-
lum care a văzut lumina tiparului la Editura Indepen-
denţa Economică. Prezentaţi-ne acest proiect editorial. 
Ştim că în zestrea noastră bibliografică mai sunt istorici 
care s-au aplecat asupra unei astfel de iniţiative editoria-
le. Ce aduce nou proiectul editorial amintit? 

 
− În 2001, alături de Valeriu Sîrbu şi Stănică 

Pandrea am realizat volumul I, Istoria Românilor din 
cele mai vechi timpuri până în sec. XVIII, la sugestia 
prof. univ. dr. Alexandru Puiu, rectorul Universită-
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ţii „Constantin Brâncoveanu”, cu sediul pe atunci – 
la Brăila – şi cu filiale la Piteşti şi la Râmnicu Vâlcea. 

Domnia Sa dorea ca studenţii facultăţilor de 
economie din cadrul Universităţii – la care câţiva 
am şi predat – să capete noţiuni ceva mai bogate 
privind istoria românilor. 

Cred că a fost o bună idee, iar noi, cei de la 
Brăila, am reuşit să realizăm o sinteză de 325 de 
pagini pentru toţi studenţii Universităţii „Constan-
tin Brâncoveanu”. 

Nu cred că se cerea un efort prea mare pentru 
un astfel de lucru. Astăzi istoria românilor a ieşit 
din multe şcoli, de toate gradele, graţie unei politici 
a învăţământului nostru pe care nu doresc să o co-
mentez. 

 
− Un album foarte interesant, pe care ni l-aţi dăru-

it, se intitulează – Medalii bătute de Muzeul Brăilei „Ca-
rol I” – 1991-2016. De unde ideea editării unui astfel de 
album? Ce găsim în paginile acestuia? 

 
 − Iniţiativa albumului Medalii bătute de Muze-

ul Brăilei „Carol I” am avut-o în 2016, când se împli-
neau 25 de ani – un sfert de veac – de la baterea 
primei medalii de către Muzeul Brăilei „Carol I”, pe 
atunci doar Muzeul Brăilei, după evenimentele din 
decembrie 1989. 

Nu puteam uita faptul că în 1981 - deci cu 
aproape zece ani înainte, la Centenarul întemeierii 
Muzeului brăilean – Muzeul ştiinţific – prin Decre-
tul Regal nr. 2134 din 23 august 1881, regimul nu a 
permis baterea unei medalii adevărate. Biblioteca 
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judeţeană de atunci – „Panait Istrati” de astăzi – a 
încercat acest lucru, dar rezultatul a fost modest. 

Tradiţiile medalisticii în spaţiul românesc, în 
afara celor din Transilvania, vin mai ales de la cel 
care a întemeiat regatul după dobândirea indepen-
denţei de stat, adică de la Carol I. Nu trebuie să ui-
tăm însă pe Constantin Brâncoveanu care, în 1713, 
deci cu peste trei veacuri în urmă, înţelegea să cele-
breze Jubileul celor 25 de ani de rodnică domnie 
(1688-1713) prin baterea unei medalii – monedă la 
Alba Iulia, fapt devenit cap de acuzare şi probă în 
judecarea sa la Constantinopol în 1714. 

În ceea ce ne priveşte, medaliile pe care Mu-
zeul Brăilei „Carol I” le-a bătut în ultimii 25 de ani 
(1991-2016) au încercat să păstreze vie memoria ma-
rilor personalităţi ridicate de la Brăila: D.P. Perpes-
sicius, Gheorghe Naum (pictor şi gravor), Matei 
Basarab şi Elina Doamna, ctitori ai mănăstirii Măxi-
neni, Panait Istrati, Hariclea Darclée, Nae Ionescu, 
Anton Dumitriu, Radu Perianu, Vasile Băncilă, Ana 
Aslan, Mihail Sebastian, Gheorghe N. Naum, Mina 
Minovici, Regele Carol I, Regele Mihai I, Regele 
Ferdinand I, N. Iorga, Radu Portocală, Ştefan Bălan, 
Nicăpetre, Iulian Antonescu. Aniversări sau come-
morări, de importantă naţională, au fost ilustrate 
într-un efort ce va trebui continuat, mai ales în per-
spectiva anului 2021 – 140 de ani de la întemeierea 
Muzeului Brăilei „Carol I” de astăzi.  

Precizez aici faptul că dreptul de a bate meda-
lii a însemnat o mare şansă pentru muzeele noastre, 
neexploatată după părerea mea aşa după cum s-ar 
cuveni. 
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Generaţiile următoare de muzeografi şi muze-
ele, în general – de vor mai supravieţui – au datoria 
de a sublinia prin medalii marile personalităţi şi 
faptele deosebite ale locului.  

 
− Înainte de a păşi în incinta Muzeului Brăilei 

„Carol I”, ni s-a arătat în faţa ochilor Biserica „Sfinţii 
Arhangheli Mihail şi Gavril”, lăcaş de cult pe care l-am 
vizitat şi am rămas plăcut impresionat de povestea tu-
multuoasă pe care o are. Observăm că aproape nimic nu 
v-a scăpat cercetării şi i-aţi dedicat un interesant volum. 
Prezentaţi-ne istoricul acestei biserici. 

 
− În Centrul de astăzi al străvechii aşezări 

medievale a Brăilei, atestată documentar la 20 ianu-
arie 1368 – deci cu peste şase veacuri şi jumătate în 
urmă, s-a aflat un cimitir creştin, cam de pe la 1400 
şi până în preajma anexării oraşului de către turci 
(1538). 

Apoi, otomanii au construit peste acest locaş de 
rugăciune creştin, ce va fi avut şi o biserică sau măcar o 
capelă – fapt sugerat de mulţimea fundaţiilor din 
piatră ce suprapun o bună parte din morminte, 
sporindu-le vechimea, – un mecet, un locaş de închină-
ciune musulman (la sfârşitul secolului al XVII-lea). 

Din nou, vremurile s-au schimbat şi, după 
aproape trei veacuri (1538-1828), Brăila a revenit la 
Ţara Românească alături de fostul nyabet Turnu şi 
fosta kaza a Giurgiului, cele trei capete de pod de pe 
malul stâng al Dunării prin care turcii au exercitat 
un eficient control mai ales economic şi strategic 
asupra Ţărilor Române. 



93 
 

La vremuri noi, forţa celor aflaţi în ofensivă cu 
Imperiul Semilunii – adică Rusia Imperială – a or-
donat ca fostul mecet să devină biserică, lucru pe 
care l-au încercat, episodic, şi în 1810 în împrejurări 
asemănătoare. Ruşii stăpâneau pe moment Brăila în 
cursul războiului (1806-1812), redând-o turcilor du-
pă pacea de la Bucureşti din mai, 1812. 

Şi aşa, în timp ce mozaicurile din aur de la 
Sfânta Sofia din Constantinopol rămâneau încă as-
cunse, la Brăila, de la 1830, începea transformarea 
mecetului în biserică ortodoxă – mai întâi cu hramul 
Sf. Mihail – fiindcă aşa dorea Marele Duce Mihail, 
comandantul oştilor ce au primit capitularea turci-
lor în iulie 1828 la Brăila. 

Apoi s-a întâmplat un lucru interesant pentru 
brăileni – hramul bisericii mitropolitane – Sf. Arhan-
gheli Mihail şi Gavriil, din oraş* – a fost preluat de 
biserică, fostă geamie, după 1846 – când lăcaşul cu 
acest hram s-a prăbuşit odată cu malul pe care era 
aşezat (capătul străzii Malului de astăzi, dintre Ca-
lea Călăraşilor şi Faleza Dunării).  

Astfel, pomenirea Sf. Mitropolii a Brăilei ră-
mâne peste veacuri o dovadă de puternică şi dreap-
tă credinţă a celor din cetatea Brăilei, a celor numiţi 
„rasa brăileană” de N. Iorga, în 1929, la Centenarul 
eliberării ei de sub turci. 

În anul 2019, al Doilea An al Centenarului Marii 
Uniri, biserica cu hramul Sf. Arhangheli Mihail şi 
Gavril din Brăila reprezintă al doilea mare şantier 
de restaurare încheiat cu sfinţirea lăcaşului de către 

                                                           
* Mitropolia de Brăila (Berayl) sau Proilaviei a avut un 
locaș și la Vărsătura, lângă oraș. 
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Î.P.S. dr. Casian Crăciun, Arhiepiscopul Dunării de 
Jos, împreună cu soborul preacucernicilor preoţi 
care au participat (1994 – 9 iunie 2019). 

 
− Ştim că aţi îngrijit volumul Din trecutul istoric 

al oraşului Brăila, al savantului Nicolae Iorga. Întreaga 
opera a istoricului a fost „mană cerească” pentru toţi 
istoricii de după Domnia Sa. Pentru că în ultima perioa-
dă, vorbim atât de puţin de înaintaşii noştri, vă invităm 
să ne creionaţi un portret al savantului Nicolae Iorga. 

 
− Mă bucură întrebarea dumneavoastră, adre-

sată în anul în care se împlinesc un veac şi jumătate 
de la naşterea acestui titan al istoriografiei noastre 
dar şi europene. 

Cred că cel mai bine l-a caracterizat George 
Călinescu, o mare personalitate a scrisului româ-
nesc, istoric şi critic literar: „El e un specialist total, 
un istoric care a sorbit apa tuturor. Nu este cu pu-
tinţă să-ţi alegi un domeniu oricât de îngust şi um-
brit din istoria română, fără să constaţi că N. Iorga a 
trecut pe acolo şi a tratat tema în fundamentul ei. 
Multă vreme istoricul următor va fi osândit să co-
recteze, să sporească sintezele lui N. Iorga (de unde 
şi critica tehnică), plăcerea de a intra într-o pădure 
virgină îi va fi refuzată”. 

Şi, pot să spun că din 1975, când conform Le-
gii 63/1974, Legea ocrotirii patrimoniului Cultural 
naţional, am început inventarierea cărţilor vechi de 
cult la bisericile din Brăila şi judeţ şi evident m-au 
interesat şi însemnările tergale, „istoria în mic” , 
cum o numea tot N. Iorga. 
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Am mers pe urmele lui N. Iorga de fapt, pen-
tru că în 1929, venit la Brăila pentru Serbarea Cen-
tenarului eliberării de sub turci, el a citit aceste în-
semnări înainte de a participa la festivităţi, la biseri-
ca Sf. Spiridon (demolată în 1963). Însemnările le-a 
publicat în „Analele Brăilei” pe 1930 şi astfel am 
putut să regăsesc, după însemnările publicate de N. 
Iorga, cărţile de cult ce au aparţinut Mitropoliei 
Proilaviei! 

Mai vreau să spun că N. Iorga era perfect con-
ştient de minusurile, de scăpările inerente demersu-
lui său şi spune lucrul acesta răspicat încă din 1905, 
în prima fasciculă din Inscripţii din bisericile Români-
ei, I Minerva: „Apoi într-o zi va veni un aşezământ 
de cultură, va veni un învăţat demn, solemn, impu-
nător, vor veni lucrători precişi, cari vor pune la 
cale, cu ce am dat eu, ceva mai întins, mai străluci-
tor decât pot da astăzi. Se vor arăta atunci toate gre-
şelile şi toate scăderile mele, uitându-se numai două 
lucruri: munca mea necruţătoare şi inima din care a 
pornit totdeauna. Dumnezeu îi va ierta poate, eu îi 
iert dinainte”.  

 
− Despre cum e văzută Brăila în volumul amintit, 

ce ne puteţi spune? 
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− Republicarea studiilor, articolelor şi notelor 
lui Nicolae Iorga privitoare la marele port dună-
rean, reunite de noi sub titlul Din trecutul istoric al 
oraşului Brăila, a reprezentat o încercare nu tocmai 
uşoară, din mai multe motive.  

Risipite prin diverse reviste mai mult sau mai 
puţin rare, de-a lungul unei perioade de timp destul 
de mari, ele au devenit tot mai greu accesibile citito-
rului de astăzi. 

Unele dintre ele, în ciuda dimensiunilor redu-
se, îşi păstrează, cu toate progresele ştiinţei istorice, 
a cercetărilor de specialitate ce au vizat zona Brăilei, 
actualitatea şi valoarea, recurgerea la textul lui Ni-
colae Iorga – document cules de el sau interpretat 
de acesta – dovedindu-se, încă, absolut necesară. 

Am ezitat nu în legătură cu faptul dacă tot ce-
ea ce a scris N. Iorga despre Brăila merita o nouă 
ediţie. Aici putem să-i întoarcem frumoasele cuvinte 
rostite cu atâta dragoste şi iubire pentru poetul na-
ţional: „Orice cuvânt din Eminescu merită tipărit”. 

Da, orice cuvânt din Iorga – despre trecutul 
Brăilei – merită să fie retipărit. 

Pentru a îndrepta bine cercetările prezente şi 
de viitor asupra acestui subiect fabulos, Brăila, este 
absolut necesar ca, în chip onest, să arătăm ce au 
aflat şi cum au interpretat alţii, înaintea noastră, 
datele şi faptele în efortul de recompunere a trecu-
tului în chip cât mai exact. 

Astfel, am inaugurat sub egida Muzeului Brăi-
lei şi a Editurii „Istros”, colecţia Restituiri, unde 
prima lucrare nu putea fi decât aceasta – adică suma 
tuturor strădaniilor închinate de marele istoric, în 
mod distinct, Brăilei. 
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Instituţii mult mai mari, deprinse a lucra cu 
anvergură vor retipări, suntem convinşi, lucrările 
fundamentale ale polihistorului, de a căror necesita-
te nu se îndoiesc decât cei ce nu pot înţelege sau nu 
pot accepta, dintr-un omenesc sentiment de invidie, 
uriaşa sa contribuţie la cunoaşterea trecutului nos-
tru în context universal. 

Acolo, în marile sinteze, în monografiile unor 
domenii sau instituţii, vom regăsi, la locul ei, totdeauna 
important credem noi, Brăila, pe care N. Iorga a judecat-o 
şi a osândit-o la o perpetuă recunoaştere a valorii şi impor-
tanţei sale inconfundabile pentru spaţiul românesc şi pen-
tru străini. 

Valoarea inegală, fireşte, a textelor adunate în 
ediţia de faţă, majoritatea lor publicate în „Analele 
Brăilei”, sau în „Analele Academiei Române”, vine în 
primul rând din caracterul ocazional al acestor abor-
dări. Se ştie cât de sensibil era savantul la ideea res-
pectului faţă de trecut, pentru marile aniversări, jubi-
lee, în care vedea deseori prilejul cel mai nimerit de 
elaborare a unor veritabile instrumente de educaţie şi 
cunoaştere. 

Un astfel de prilej a fost Centenarul eliberării 
Brăilei de sub ocupaţia otomană în 1929. Alte şi alte 
momente au fost folosite de istoric pentru a descifra 
contemporanilor faptele unor vremuri apuse, taina 
întâmplărilor de demult. Cu o energie greu de măsu-
rat în tipare omeneşti a străbătut sate, oraşe, a trecut 
ape şi munţi, a înfruntat uneori oamenii aspri ai legii 
şi a venit totdeauna acolo unde crezul său îl purta. 

Astfel, crâmpeie de autentică viaţă românească 
sunt fie abia creionate, fie bine şi energic desenate de 
Nicolae Iorga în cele adunate de noi în acest volum. 
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Fie că s-a gândit sau nu la un astfel de lucru, 
suntem siguri că l-ar fi socotit măcar o dovadă a res-
pectului ce i se cuvine din partea brăilenilor, şi astăzi 
datori marelui cărturar, care i-a iubit atât. 

Iată pe N. Iorga, descriind Brăila acum mai 
bine de un veac, în 1903, când a venit pentru prima 
dată în marele port dunărean: 

,,Oraşul, cu viaţa sa nouă şi puternică, cu ameste-
cul său de neamuri înfrăţite de lupta pentru banul stăpâ-
nitor, se oglindeşte dinainte în alcătuirea călătorilor de 
care sunt înţesate vagoanele. Un arendaş român din va-
lea Oltului, figură tânără, simpatică, blond, un altul de 
loc din Ploieşti, cu faţa arămie, părul alb şi liniile feţei 
tăiate energic, amintind originea burgheziei din acest 
oraş, şi doi brăileni: un domn cu craniul ţuguiat, nasul 
ascuţit şi barba scoasă înainte, o doamnă cu ochii mari şi 
liniile feţii foarte supţiri, care vorbesc greceşte. Ea e mări-
tată cu un român, şi, afară de o uşoară sisială, cunoaşte 
desăvârşit limba noastră; el, născut în Grecia, trăind 
într-un mediu curat grecesc, stâlceşte rău limba, în care 
totuşi, cum asigură pe tovarăşa lui de drum, scrie mult 
mai bine. 

.................................................................................. 
Însă iată că zidurile se îndesesc, se înalţă de amân-

două părţile stradelor largi. Tramvaie electrice lunecă 
scăpărând pe şine. Apoi linia de palate se mântuie într-o 
piaţă, care e miezul Brăilei. 

Nici-un oraş din România n-are o astfel de piaţă, şi 
ea-şi află cu greu păreche chiar în centrele mai mici ale 
Apusului. În mijloc e un parc desăvârşit întreţinut, care 
se desface la acest ceas de noapte, subt cerul mânios, în 
lumina felinarelor ce clipesc slab, ca o masă întunecată. 
Drumuri o străbat în toate sensurile, şi o înconjură 
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strade neobişnuit de largi, alcătuind un dreptunghi. Clă-
diri înalte, unele deosebit de monumentale, ca Teatrul 
Ralli1, Otelul Francez2, formează zidurile care domină, 
pe când strade lungi îşi înfundă, în sus, în jos, în stânga, 
liniile de lumini; cafenelele, cofetăriile, tutungeriile, pră-
văliile de stofe, de brânzeturi, de haine, de pălării, libră-
riile au încă vitrinele lor luminate: cumpărătorii şi clien-
ţii sunt români, greci, italieni ba chiar olandezi din Rot-
terdam, care cer în franţuzeşte şi englezeşte cărţi poştale 
cu vederi din Brăila şi lipesc pe ele, cu deosebită plăcere, 
mărci poştale cu chipul regelui Carol. 

.................................................................................. 
Statul n-a făcut mult aici, – şi o gazetă locală vor-

beşte cu durere de banii luaţi din Brăila pentru a ajuta 
înaintarea rivalei de la Marea Neagră, Constanţa, de 
curând cucerită. Docurile însă, imensa clădire de la capă-
tul cheiului, a înghiţit mulţi bani, nu fără să aducă totuşi 
un folos potrivit cu cheltuiala3. Dar, afară de docuri şi 
cheiul însuşi, pe care localnicii l-ar dori mai mare, mai 
încăpător, afară de liceu apoi, clădirile administraţiei nu 
se deosebesc prea mult. Vama, poliţia portului n-au nici o 
înfăţişare: cea din urmă e grămădită în vreo două odăiţe 
murdare, cu geamuri sparte, într-o casă urâtă, oarecare, 
(sergenţii de oraş sunt, dealminterea şi ei, dintre cei mai 
păcătoşi ce se pot închipui: ţigani murdari, bătrâni obo-
siţi şi alţii cu fel de fel de metehne. Prin case şi prin oa-

                                                           
1 Astăzi Teatrul „Maria Filotti”. 
2 Astăzi Muzeul Brăilei. 
3 Docurile – astăzi monument de arhitectură industrială – 
sunt aproape în ruină trebuind restaurate. Oricum, 
ridicarea lor la Brăila şi la Galaţi, dar şi la Constanţa ne 
arată o politică limpede, coerentă a celor ce acum un veac 
diriguiau destinul politic şi economic al României. 
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meni, Cârmuirea nu se vede mai de loc, cu toate că s-ar 
cădea să se vadă mai mult decât aiurea la această poartă 
larg deschisă a ţării”. 

 
− Stimate Domnule Profesor, împreună cu domnul 

academician Victor Spinei aţi coordonat volumele din 
seria „Basarabica”. Descrieţi-ne seria „Basarabica”. Ce 
conţine aceasta? În ce constă, de fapt, acest demers edito-
rial de mare anvergură, pentru trecutul fraţilor noştri de 
peste Prut şi nu numai...  

 
− Proiectul editorial „Basarabica” a fost iniţiat 

de academicianul Victor Spinei, împreună cu sub-
semnatul, în anul în care începea sau, mai bine-zis, 
trebuiau să înceapă, sărbătorirea marilor evenimen-
te istorice ce au premers actul Marii Uniri de la 1 
Decembrie 1918. 

Astfel, ţinând seamă de faptul că dincolo de 
hotarele României de astăzi, cu precădere în Repu-
blica Moldova locuiesc entităţi româneşti care pro-
duc valori culturale şi ştiinţifice notabile, adesea 
ignorate sau nu îndeajuns de bine cunoscute în Ro-
mânia, motiv pentru care am considerat oportun să 
se aibă în vedere publicarea contribuţiilor celor mai 
reprezentativi savanţi de la răsărit de Prut în volu-
me consistente, destinate atât lumii savante, cât şi 
publicului larg interesat de domeniile umanistice şi 
nu numai. 

Au fost publicate astfel, de către Editura Istros 
a Muzeului Brăilei „Carol I”, în coeditare cu Editura 
Academiei Române un număr de 18 volume, înce-
pând cu anul 2016, adică anul Centenarului intrării 
României în Primul Război Mondial, pentru noi 
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Războiul Întregirii. Şi, astfel, până în 2020, au apă-
rut: Ion Guceac, Constituţia la răscruce de milenii, 
2016; Vlad Mischevca, Geneza problemei basarabene – 
1812, 2016; Valeriu Popovschi, Biroul de organizare al 
Sfatului Ţării (27 octombrie - 21 noiembrie 1917); Repu-
blica Democratică Moldovenească (Formarea şi evoluţia. 
1917-1918), 2017; Sergiu Cornea, Organizarea teritori-
ală a puterii locale în Republica Moldova, 2017; Victor 
Ţvircun, Dimitrie Cantemir – repere biografice, 2017; 
Ilie C. Spinei, Figuri proeminente de preoţi din Basara-
bia (1700-1939), 2017; Nicolae Enciu, În componenţa 
României întregite. Basarabia şi basarabenii de la Marea 
Unire la notele ultimative sovietice, 2018; Andrei Eşa-
nu, Valentina Eşanu, Lumina cărţii la români (secolele 
XIV-XIX). Studii, surse şi materiale, 2018; Ion Chirtoa-
gă, Estul spaţiului românesc în perioada medievală şi 
începutul celei moderne. Studii şi documente, 2018; Du-
ca Gheorghe, Macaev Fliur, Compounds and Materials 
for Drug Development and Biomedical Applications, 
2018; Alexis Nour, Scrisori şi amintiri din Basarabia, 
2019; Igor Cereteu, Cartea românească veche în Basara-
bia: istorie, circulaţie, valoare documentară, 2019; Va-
lentin Burlacu, Unirea Basarabiei cu România şi recu-
noaşterea ei internaţională, 2019; Mihai Ţurcanu, State-
le Unite şi problema Basarabiei (1917-1941), 2019; Va-
lentin Tomuleţ, Protestele şi revendicările populaţiei din 
Basarabia (anii 1812-1828), 2019; Dorin Lozovanu, 
Populaţia românească din Peninsula Balcanică. Studiu 
antropogeografic, 2019; Ion Gagim, Eugen Doga: Per-
spectiva inversă, 2020; Sergiu Matei Nica, Jurnalul 
unui basarabean refugiat peste Prut. 1968-1973, 2020. 
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− „Documenta Basarabiae” constituie un alt pro-
iect editorial pe care l-aţi coordonat împreună cu acad. 
Victor Spinei şi Cş. I. dr. Zamfira Mihail. Prezentaţi-ne, 
în câteva fraze, proiectul amintit. 

 
− „Documenta Basarabiae” este un proiect 

editorial – Editura Academiei Române – Editura 
Istros a Muzeului Brăilei „Carol I” susţinut puternic 
şi de distinsa doamnă Zamfira Mihail, cercetător 
ştiinţific la Institutul de Studii Sud-Est Europene al 
Academiei Române din Bucureşti. 

Aşa cum arată enunţul, „Documenta Basara-
biae” încearcă să publice izvoare documentare din 
Basarabia, rămase încă inedite sau cunoscute în alte 
variante. 

Simpla parcurgere a listei volumelor publicate 
ne încredinţează de valoarea demersului nostru şi 
de utilitatea unei astfel de serii. Toate demonstrează 
că „rezistenţa prin cultură” a fost şi rămâne la răsă-
rit de Prut un crez mereu cultivat şi sporit de gene-
raţiile mai vechi sau mai noi: Antim Ivireanul, Pre-
dici. Un manuscris inedit din Basarabia (1824); Docu-
menta Basarabiae (1), Ediţie critică, studiu introduc-
tiv, note, facsimil de Zamfira Mihail şi Paul Mihail; 
Preambul: Victor Spinei, Ionel Cândea; Cuvânt îna-
inte: arhiepiscop dr. Casian Crăciun, Editura Aca-
demiei Române - Editura Istros a Muzeului Brăilei 
„Carol I”, Bucureşti - Brăila, 2017; Documente privi-
toare la istoria Ţării Moldovei în perioada Războiului 
Ruso-Turc/August 1808 - Iunie 1809, Documenta Ba-
sarabiae (2), Editura Academiei Române/Editura 
Istros a Muzeului Brăilei „Carol I”, Bucureşti/Bră-
ila, 2017; Unirea Bucovinei cu România, Documenta 
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Basarabiae (3); Antologie de documente, hotărâri, 
declaraţii, adresări, apeluri, telegrame, acte, proto-
coale unioniste, realizată de Vasile Tărâţeanu; Edi-
tura Academiei Române/Editura Istros a Muzeului 
Brăilei „Carol I”, Bucureşti /Brăila, 2018; Documente 
privitoare la istoria Ţării Moldovei în perioada Războiu-
lui Ruso-Turc 1806-1812 (1 iulie 1809 - 14 aprilie 1810), 
Documenta Basarabiae (4), volum întocmit de: De-
mir Dragnev, Larisa Svetlicinii (coordonatori edi-
tori), Teodor Candu, Tudor Ciobanu (editori), Edi-
tura Academiei Române/Editura Istros a Muzeului 
Brăilei „Carol I”, Bucureşti/Brăila, 2019; Zamfira 
Mihail, Rezistenţa prin cultură în Basarabia (sec. XIX), 
Vol. I, Scrieri parenetice, Documenta Basarabiae (5), 
Editura Academiei Române/Editura Istros a Muze-
ului Brăilei „Carol I”, Bucureşti/Brăila, 2019; Croni-
ca lui Ion Neculce/Manuscrisul de la Cornova – Orhei, I, 
Documenta Basarabiae (6), Ediţie îngrijită, studiu 
introductiv, note şi indici de Mihai-Bogdan Atana-
siu, Editura Academiei Române/Editura Istros a 
Muzeului Brăilei „Carol I”, Bucureşti/Brăila, 2020; 
Cronica lui Ion Neculce/Manuscrisul de la Cornova – 
Orhei, II, Facsimil, Documenta Basarabiae (7), Ediţie 
îngrijită, studiu introductiv, note şi indici de Mihai-
Bogdan Atanasiu, Editura Academiei Române/Edi-
tura Istros a Muzeului Brăilei „Carol I”, Bucu-
reşti/Brăila, 2020. 

 
− De asemenea, împreună cu domnul academician 

Victor Spinei, aţi coordonat volumele din Colecţia „Eu-
doxiu Hurmuzaki”. Prezentaţi-ne această colecţie. Creio-
naţi-ne un portret al patriotului Eudoxiu Hurmuzaki. Ne 
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puteţi vorbi despre lupta Sa în ceea ce priveşte drepturile 
românilor din Imperiul Habsburgic? 

 
− Reluarea acestei colecţii de documente ex-

terne reprezintă o a treia tentativă după întemeieto-
rul ei – patriotul şi istoricul bucovinean Eudoxiu de 
Hurmuzaki şi dusă de iluştri istorici şi cărturari 
români până la volumul 45, cu multe suplimente, 
între 1876-1942. 

A urmat academicianul Andrei Oţetea, care a 
avut iniţiativa celei de-a doua serii şi între 1962-1974 
şi a reuşit să publice un număr de patru volume de 
rapoarte consulare. 

În ceea ce ne priveşte, academicianul Victor 
Spinei şi subsemnatul am reuşit încă din 2018 să 
obţinem colaborarea atât de fructuoasă a colegilor 
de la Chişinău, care au reuşit să dea primul volum 
din seria a III-a, intitulat: Documente privind istoria 
românilor, colecţia „Eudoxiu Hurmuzaki”, Seria a 3-a, 
volumul I, Legaţia Română la Petrograd (1914-1918)/ 
Documente; editori: Gheorghe E. Cojocaru, Eugen-
Tudor Sclifos; Editura Academiei Române/Editura 
Istros a Muzeului Brăilei „Carol I”, Bucureşti/Bră-
ila, 2018, (Premiul „Eudoxiu Hurmuzaki” al Aca-
demiei Române pentru anul 2018, categoria „Ştiinţe 
istorice şi arheologie”) .  

El a fost continuat cu alte Documente privind 
activitatea consulatelor României de la Odessa, Ismail şi 
Moscova în 1917-1919, editori: Gheorghe E. Cojocaru, 
Eugen-Tudor Sclifos (2019). 

Reputat istoric şi profund cunoscător al vieţii 
şi operei lui Dimitrie Cantemir, domnul Victor 
Ţvircun a reuşit să ofere tuturor celor interesaţi de 



105 
 

marele învăţat şi domn al Moldovei, la începutul 
veacului al XVIII-lea, un frumos volum de scrisori, 
intitulat Moştenirea epistolară a lui Dimitrie Cantemir. 

Apoi, tot în 2020, un al patrulea volum din se-
ria a III-a, alcătuit de un colectiv sub coordonarea 
lui Flavius Solomon – şi compus din Andrei Cuşco, 
Grigorii Şkundin şi Alexandr Stâkalin, ne-au dat 
Rapoarte diplomatice ruse din România (1899-1905), 
continuând astfel seria Documenta Diplomatica iniţia-
tă în 2014, odată cu publicarea unor rapoarte ale tri-
mişilor ruşi de la Bucureşti din perioada 1888-1898. 

Se află sub tipar, astăzi, în 2021, volumul V 
din seria a III-a a Documentelor privind Istoria Ro-
mânilor, colecţia „Eudoxiu Hurmuzaki”, Franţa şi ches-
tiunea Basarabiei la Conferinţa de Pace de la Paris (1919-
1920), editori: Gheorghe E. Cojocaru, Eugen-Tudor 
Sclifos. 

Cât priveşte creionarea unui portret al cărtu-
rarului patriot Eudoxiu Hurmuzaki, nu pot decât să 
citez pe academicianul Victor Spinei, care în primul 
volum al noii serii (a III-a) a dat o foarte documenta-
tă istorie a Colecţiei de documente Hurmuzaki, cu toate 
antecedentele, geneza şi concretizările care s-au 
produs, inclusiv acest adevărat şi binemeritat por-
tret al cărturarului patriot Eudoxiu de Hurmuzaki: 
„Descendent dintr-o veche familie boierească din 
jumătatea septentrională a Moldovei, Eudoxiu 
Hurmuzaki era fiul vornicului Doxaki Hurmuzaki 
(19.01.1782 - 30.03/11.04.1857) şi al Ilenei (Ilincăi) 
Hurmuzaki, născută Murguleţ. Doxaki era al doilea 
fiu al lui Constantin Hurmuzaki (?-1792), care do-
bândise demnitatea de medelnicer, dregător cu atri-
buţii la ceremonialul pregătirii mesei domneşti. 
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Doxaki Hurmuzaki a beneficiat de o educaţie aleasă 
pentru vremea sa şi, la rândul său, s-a îngrijit să 
asigure o instrucţie elevată propriilor fii, dar mai 
ales să le insufle sentimente de profund ataşament 
pentru valorile culturale şi credinţa ancestrală a 
poporului său. Semnificativ pentru devoţiunea pa-
triotică a boierului bucovinean este testamentul pe 
care l-a întocmit cu puţin timp înainte de obştescul 
sfârşit, care precizează responsabilităţile pretinse 
urmaşilor săi: „Să nu uitaţi că aveţi de îndeplinit trei 
datorii mari şi sfinte, pentru care aveţi a răspunde 
înaintea lui Dumnezeu, înaintea oamenilor şi a ur-
maşilor voştri. Aceste trei datorii sunt: patria, limba 
şi biserica. Crescuţi în spiritul acestor precepte şi 
inoculându-li-se sentimentul de solidaritate cu co-
naţionalii, nu este de mirare că fiii lui Doxaki s-au 
identificat cu destinul Bucovinei şi şi-au asumat un 
rol proeminent în viaţa provinciei în condiţiile ges-
tionate de administraţia austriacă.  

Născut la 29 septembrie 1812 la Cernauca, 
Eudoxiu (dezmierdat Doxaki) Hurmuzaki şi-a făcut 
studiile primare şi liceale la Cernăuţi, iar în 1830 a 
devenit student în cadrul Universităţii din Viena, 
absolvind Dreptul în anul 1835/1836.Vreme de mai 
bine de un deceniu după încheierea studiilor, preo-
cupările sale principale s-au cantonat spre domeniul 
juridic, pentru care avea calificare oficială, profe-
sând în această direcţie cu reuşite aleatorii la Viena 
şi în Moldova.  

În deplină concordanţă cu conduita şi aspiraţi-
ile întregii familii, Eudoxiu Hurmuzaki a activat cu 
devotament neîntinat pentru drepturile românilor 
din provincia sa natală, cuprinsă în hotarele monar-
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hiei habsburgice: a luptat pentru a stopa tendinţele 
de deznaţionalizare a românilor, pentru acordarea 
statutului autonom al Bucovinei – cu regim de du-
cat (Herzogtum) –, pentru dezideratul unificării 
structurilor ierarhice bisericeşti româneşti din Impe-
riu, pentru strângerea contactelor cu conaţionalii de 
pretutindeni etc. În vederea fructificării acestor do-
leanţe a optat pentru calea pledoariilor parlamenta-
re, a memoriilor adresate înaltelor foruri adminis-
trative şi a altor demersuri oficiale, ceea ce i-a atras 
atât încrederea conaţionalilor, cât şi aprecierea auto-
rităţilor austriece, astfel că a fost ales în Dieta Buco-
vinei şi în Reichsrat. Fidelitatea faţă de Coroană şi 
raporturile amiabile cu membrii protipendadei vie-
neze le-a probat în diverse situaţii, între altele, fiind 
cooptat ca membru al Gărzii Naţionale şi al Legiunii 
Academice şi încredinţându-i-se traducerea din 
germană în română a unor texte juridice de mare 
importanţă pentru resorturile administrative.  

Apreciindu-i-se devotamentul şi aptitudinile, 
a fost numit căpitan al Ducatului Bucovinei şi răs-
plătit de împărat cu titlul de baron în anul 1872. 
Toate aceste poziţii le-a folosit pentru a asigura un 
statut demn pentru comunitatea românească şi a-i 
facilita progrese pe tărâm social şi cultural, vizând o 
paletă mozaicată de aspecte. Astfel, în 1849 a întoc-
mit o petiţie (Promemoria zur Bukowiner Land-
espetition) remisă împăratului la Kremsier (astăzi 
Kroměřiž, în Cehia) de o delegaţie de patrioţi buco-
vineni – în urma căreia guvernul austriac a acceptat 
separarea Bucovinei de Galiţia şi dobândirea auto-
nomiei provinciale, cu o adunare (dietă) proprie –, 
succes datorat în mare parte bunelor sale raporturi 
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cu ministrul de stat (Reichsminister) Anton von 
Schmerling. De asemenea, în anii următori a stăruit 
pentru înfiinţarea Bibliotecii Ţării (Landesbiblio-
thek), a susţinut propăşirea învăţământului primar 
şi mediu la Cernăuţi, a contribuit la fondarea Socie-
tăţii pentru Literatură şi Cultură Română în Buco-
vina etc. Mai puţin cunoscute sunt insistenţele de-
puse pe lângă o celebritate de anvergură – mă refer 
la pianistul şi compozitorul Franz Liszt, pe care îl 
cunoscuse la Viena, pentru a concerta la Cernăuţi în 
1847. Intelectualitatea românească din Bucovina 
secolului al XIX-lea a conştientizat că propăşirea 
naţională are mai mari şanse de reuşită prin fidelita-
tea faţă de autorităţile imperiale, în condiţiile în care 
nu putea conta decât în măsură redusă pe solidari-
tatea extinsă a păturilor de jos ale conaţionalilor. 
Confruntaţi cu tendinţele centrifuge ale altor naţio-
nalităţi din Imperiu, guvernanţii de la Viena apreci-
au ataşamentul etniilor cu veleităţi mai reduse de 
acest fel, arătându-şi disponibilitatea de a le acorda 
un plus de privilegii”. 

 
− Observăm că foarte multe dintre cercetările 

dumneavoastră cu privire la trecutul Brăilei au fost pre-
zentate, de-a lungul timpului, la foarte multe evenimen-
te, în special în programul celor dedicate Centenarului. 
Ce ne puteţi spune despre tema Brăila în Războiul de 
Întregire şi lupta politică pentru Marea Unire (1916-
1919)? 

 
 − La această temă am gândit cu ceva timp 

înainte şi trebuie să vă spun că pentru mine Cente-
narul Marii Uniri trebuia să înceapă în 2016, când se 
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împlinea un veac de la intrarea noastră în Războiul 
mondial ce începuse în 1914, pentru noi, Războiul 
de Întregire. 

Apoi, el ar fi trebuit să se încheie la 15 octom-
brie 2022 când se vor împlini 100 de ani de la înco-
ronarea lui Ferdinand şi Maria ca regi ai României 
Mari/Întregite la Alba Iulia. 

Este uşor de observat că în tot acest interval 
avem evenimente diverse, dar fundamentale totoda-
tă; războiul, Pacea de la Bucureşti, reluarea războiu-
lui, Procesul Marii Uniri – 27 martie 1918 Chişinău, 
28 noiembrie 1918 Cernăuţi, 1 decembrie 1918, Alba 
Iulia, intrarea noastră în Ungaria şi Budapesta 
(1919) şi după Pacea de la Paris 1919-1920 şi tratatul 
de la Trianon 1920, Încoronarea de la Alba Iulia. 

Doar aşa pentru mine are sens Actul Marii 
Uniri, un proces ce durează mult mai mult decât 
clipa, sau ziua de 1 decembrie 1918. 

Pentru ca el să fie recunoscut ulterior, au fost 
nevoie de sacrificii umane şi de lupte diplomatice 
de anvergură în care s-au distins zeci de români, de 
la anonimi – soldatul necunoscut – la diplomaţi sau 
oameni politici cu adevărat patrioţi. 

Ei bine, Brăila a contribuit pe toate planurile la 
istoria actului Marii Uniri – de la participarea pe 
câmpul de luptă, ca voluntar, a lui Vasile Băncilă, 
cu Ana Aslan îngrijind răniţii la Iaşi, alături de Re-
gina Maria, cu Perpessicius rănit în Dobrogea la 
mâna dreaptă, cu Petre Andrei participant la lupte, 
dar şi cu oameni politici responsabili şi remarcabili 
oameni de cultură, care au luptat pentru Unire: 
Constantin Sandu-Aldea (1874-1927), Gheorghe T. 
Marinescu (1895-1969), Vasile Demetrescu–Brăila 
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(1876-1941), Radu Portocală (1888-1952), Basil (Va-
sile) Munteanu (1897-1972), Nae (Nicolae C.) Ionescu 
(1890-1940), Constantin Atanasiu (1897-1988), Mina 
Minovici (1858-1933), Ştefan Minovici (1867-1935), 
Nicolae Minovici (1868-1941), Gheorghe Munteanu–
Murgoci (1872-1925), Maria Filotti (1883-1956). 

Pe toţi aceştia i-a adus în atenţia noastră dom-
nul colonel în rezervă Horia Tănasă, cu două remar-
cabile volume intitulate Brăila în Războiul Întregirii 
Naţionale/ 1916-1919/ Vol. I/ Contribuţia militară, Brăi-
la, 2016 şi Brăila în Războiul Întregirii Naţionale/ 1916-
1919/ vol. II, Contribuţia nonmilitară, Brăila, 2019, pu-
blicate la Editura Istros a Muzeului Brăilei „Carol I”. 

 
− Stimate Domnule Profesor şi pentru că ne-aţi 

vorbit despre rolul Brăilei în perioada premergătoare 
Unirii tuturor ţinuturilor locuite de români, în concluzie 
se cuvine a vă adresa întrebarea – Cum a fost în sufletul 
dumneavoastră Centenarul? Cum se simte, iată-ne, la 
peste o sută de ani de la unire, în sufletul istoricului 
Cândea, acest măreţ act? 

 
 − Am afirmat mai sus că pentru mine Cente-

narul Marii Uniri înseamnă toate marile momente 
ce l-au premers, din 1916 şi până la Încoronarea de 
la Alba Iulia din 15 octombrie 1922. 

Din această perspectivă, cele două vârfuri – 1 
decembrie 1918 şi 15 octombrie 1922 trebuiau şi tre-
buie (vorbesc în plan naţional, dar şi european) am-
plu sărbătorite. 

Dacă în 2018 Uniunea Europeană – vorbesc 
instituţional – s-a aflat o clipă sub conducerea (rota-
tivă) a României cred că se putea organiza şi la Alba 
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Iulia, în faţa catedralei sau nu, un moment solemn şi o 
fotografie (ca cea de la Sibiu), care să consacre, la un 
veac distanţă, Unirea cea Mare a românilor în faţa 
Europei Unite. Dar, poate, cine ştie, lucrul acesta se 
va petrece în 2022!? La Centenarul Încoronării! 

Pentru mine, bucuria a fost cu atât mai mare 
cu cât ea s-a conjugat cu jubileul Brăila 650 (1368-
2018). 

Mai mult, un amănunt biografic l-a amplificat 
şi anume, încheierea lucrărilor de restaurare a mă-
năstirii de la Măxineni şi sfinţirea acesteia la 25 sep-
tembrie 2018 de către Patriarhul Bisericii Ortodoxe, 
Preafericitul părinte Daniel, zi în care am primit din 
mâna Preafericitului Părinte ordinul „Antim Ivi-
reanu”. 

O întreită bucurie, o mare realizare a Brăilei în 
plan cultural – spiritual, cu atât mai mult cu cât mă-
năstirea a fost aproape distrusă în februarie 1917 în 
luptele de la confluenţa Buzăului cu Siretul. A fost 
încă o mare jertfă a Brăilei în Războiul Întregirii 
noastre. 

Şi iată, la Centenarul Marii Uniri, mănăstirea a 
primit şi hramul Învierii, „căci moartă a fost şi a învi-
at”, a spus patriarhul Daniel. 

 





DE LA INTERESUL PENTRU POVEŞTILE 
AFLATE DE LA BĂTRÂNII SATULUI, 

PÂNĂ LA ISTORIE, ANTROPOLOGIE, 
MITOLOGIE SAU IMAGOLOGIE, 

CASCADĂ DE CULTURĂ ŞI VIAŢĂ 
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Daniel Dieaconu s-a născut la 15 iulie 1977, în 

Piatra-Neamţ, fiind absolvent al Facultăţii de Istorie 
din Bucureşti, cercetător ştiinţific în cadrul Centru-
lui de Cercetare pentru Dezvoltare Regională şi 
Integrare Europeană al Universităţii Bucureşti.  

A obţinut doctoratul în istorie, în anul 2007, cu 
lucrarea − Evreii din Moldova de Nord, cu privire 
specială asupra Judeţului Neamţ, fiind membru al 
Consiliului Ştiinţific al Parcului Naţional Ceahlău şi 
membru al Consiliului Director al Forumului 
Montan Român, Filiala Neamţ. 
Amintim cele mai importante volume publicate:  
− La poalele Ceahlău, oameni, locuri, fapte, între istorie şi 

legendă, Piatra Neamţ, Editura Cetatea 
Doamnei, 2006;  

− Ceahlăul, muntele legendelor sau legenda muntelui!?, 
antologie, Piatra Neamţ, Editura Cetatea 
Doamnei, 2006;  

− Mic îndrumar montan pentru profesori şi elevi, Piatra 
Neamţ, Editura Cetatea Doamnei, 2007, 
(împreună cu Vasile Răşchitor);  

− Legendele muntelui Ceahlău, antologie ilustrată, 
Piatra Neamţ, Editura Cetatea Doamnei, 
2007; 
− Ceahlăul, realitatea unui mit, Piatra Neamţ, 
Editura Cetatea Doamnei, 2008, (împreună 
cu I. Sandulache); − Mănăstirea Pionul şi Pa-
latul Cnejilor Cantacuzini de la poalele Ceahlă-
ului, Piatra Neamţ, Editura Cetatea Doam-
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nei, 2009 (împreună cu Andrei Fabian şi 
Viorel Nicolau);  

− Evreii din Moldova de Nord de la primele aşezări până 
la 1938, cu privire specială asupra judeţului 
Neamţ, Bucureşti, Editura Universitară, 
2010;  

− Realitatea unui mit - Corneliu Codreanu, Iaşi, Editura 
Timpul, 2010;  

− Mitologie si creştinism la muntele Ceahlău. Itinerarii 
spirituale şi turistice, Piatra Neamţ, Editura 
Cetatea Doamnei, 2010; 

− Rromii (ţiganii) din România. Abordare istorico-
geografică, vol. I, Bucureşti, Editura Univer-
sitară, 2011 (împreună cu Silviu Costachie); 

− Muntele Ceahlău în legende şi povestiri, Piatra Neamţ, 
Editura Cetatea Doamnei, 2011 (împreună 
cu Mihai Panţiru); 

− La hotarele Moldovei – pe urmele plăieşilor şi haiduci-
lor. Contribuţii la istoria Grinţieşului în măr-
turii orale şi imagini, Piatra Neamţ, Editura 
Cetatea Doamnei, 2012; 

− Poveştile Ceahlăului, culese şi prezentate de Daniel 
Dieaconu, Piatra Neamţ, Editura Cetatea 
Doamnei, 2013; 

− Pe urmele plăieşilor şi haiducilor-legendă, tradiţie şi 
istorie în munţii Neamţului, manual de istorie 
opţional, Cluj-Napoca, Editura Limes, 2013;  

− Tâlhăria şi haiducia la români – Jefuitorii cu arme, 
Bucureşti, Editura Universitară, 2014;  

− Muntele Ceahlău – Stâncile cu legende – The Stones 
with legends, antologie bilingvă româno-
engleză, Piatra Neamţ, Editura Cetatea 
Doamnei, 2014;  
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−Poveşti şi tradiţii din munţii Neamţului, Piatra 
Neamţ, Editura Cetatea Doamnei, 2016 
(împreună cu Dionisie Savin); 

− Itinerarii spirituale la muntele Ceahlău, Piatra 
Neamţ, Editura Cetatea Doamnei, 2016; 

− Haiducii Neamţului, Piatra Neamţ, Editura Cetatea 
Doamnei, 2017; 

− Munţii Neamţului – excurs fotografic şi cartofil, Pia-
tra Neamţ, Editura Cetatea Doamnei, 2018 
(împreună cu Viorel Nicolau); 

− Carol al II-lea – un rege, un cult, o camarilă, Târgo-
vişte, Editura Cetatea de Scaun, 2019;  
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ialogăm cu istoric Daniel Dieaconu, director 
al şcolii „Constantin Panţiru” din Grinţieş, 

profesor de istorie şi geografie, un om modest, an-
corat în cercetarea trecutului oamenilor din ţinutul 
Neamţului. Daniel Dieaconu ne vorbeşte despre 
actul educaţional din comună, spunându-ne de ce 
şcoala de aici poartă numele lui Constantin Panţiru, 
prezentându-ne biserica de lemn, monument istoric, 
conturându-ne o imagine a muzeului etnografic al 
comunei, cu cele două ateliere – lemn şi fierărit, 
pentru ca apoi să ne descrie şi viaţa spirituală a oa-
menilor de pe aceste meleaguri. 

Daniel Dieaconu ne vorbeşte despre persona-
lităţile Ţinutului Neamţului ale căror biografii sunt 
surprinse în lecţiile Manualului de Istorie dedicat 
ţinutului, manual pe care ni l-a pus la dispoziţie, 
prezentându-ne principalele ocupaţii ale oamenilor 
de aici, cu accent pe meşterii populari ai zonei, apoi 
ne oferă amănunte despre Centenar, cu accent pe 
Trecătoarea Prisăcani-Tulgheş, fiind zonă de război, 
în prima conflagraţie mondială, iar cu acest prilej 
pentru dascălii, elevii, oamenii locului, întru 
rememorarea unor timpuri pe care nimeni nu ar 
vrea să le mai trăiască, a constituit subiect de 
cercetare. 

D 
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Pentru a afla detalii despre toate aceste subiec-
te, dar şi despre multe altele vă invităm să daţi curs 
următorului dialog cu istoricul Daniel Dieaconu. 

 
− Stimate domnule profesor, înainte de toate, vă 

invităm să ne spuneţi când şi cum a început dragostea 
pentru studiul istoriei şi geografiei ale oamenilor de pe 
aceste meleaguri?  

 
− Am avut profesori dedicaţi încă din gimna-

ziu (şi chiar din clasa a IV-a m-a tras modul de a 
preda istoria a învăţătoarei, tânără şi entuziastă) 
care mi-au insuflat dragostea pentru istorie şi geo-
grafie şi am avut de mic o bibliotecă bogată care mi-
a fost la îndemână şi am citit de-a lungul timpului 
enorm. Exasperam profesorii uneori. Se pare că fiul 
meu îmi calcă pe urme... De mic ascultam poveşti 
de război, poveşti cu haiduci, cu tâlhari, cu plutaşi 
de la bunicul meu (care m-a crescut), de la bătrânii 
gospodari cu care mergeam la fân sau la lemne, de 
la bătrânele ce se întâlneau la ţesut, cusut plăpumi 
sau la deşfăcatul păpuşoilor. Când am început să 
scriu ştiam foarte multe. Apoi au început să mă cau-
te bătrânii de prin sate: „Tu eşti cela care scrie po-
veşti şi istorii di pi la noi?! Da’ pi asta o ştii?” 

 
– Sunteţi licenţiat al Facultăţii de Istorie din ca-

drul Universităţii Bucureşti. Vă invităm să ne descrieţi 
perioada studenţiei dumneavoastră. Care sunt dascălii 
care au jucat un rol major in formarea dumneavoastră?  

 
− Doamna profesoară Şarolta Solcan a avut un 

rol deosebit în alegerea specializării istorie medieva-
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lă românească şi sub coordonarea Domniei Sale am 
realizat o teză de demografie istorică, cercetând 
„emigrările de peste munţi”. Apoi, sub influenţa 
domnului profesor Gheorghe Ioniţă, am ales un 
master pe istoria României în secolul XX. Domnia 
Sa a murit însă în timpul masterului meu şi am fost 
preluaţi de domnul profesor Mihai Retegan, care a 
avut apoi un rol determinant în evoluţia mea pe 
tărâm istoric. A contat şi sprijinul domnului Adrian 
Cioroianu la master, tânăr şi apropiat de noi studen-
ţii, iar la doctorat am învăţat multe de la ilustrul 
profesor nemţean Ioan Scurtu şi, bineînţeles, de la 
coordonatorul ştiinţific, academicianul Dinu C. Giu-
rescu. Domnia Sa ne-a onorat cu prezenţa la un 
simpozion desfăşurat în 2010 la Durău, alături de 
domnul profesor Retegan. L-am condus în Cheile 
Bicazului la dorinţa Domniei Sale, pentru că mai 
fusese acolo în 1940 şi avea amintiri frumoase cu 
acele locuri.  

 
— Constatăm că aţi absolvit şi Facultatea de Geo-

grafie a aceleiaşi universităţi din capitală. Ce ne puteţi 
spune despre apropierea de această frumoasă disciplină? 
Care a fost subiectul temei de licenţă? În câteva fraze, vă 
invităm să ne oferiţi o imagine a acesteia.  

 
− Am fost apropiat de geografie prin interme-

diul domnului profesor Iulian Săndulache, actual-
mente lector la Facultatea de Geografie a universită-
ţii bucureştene, cu care am urcat pe mai mulţi munţi 
şi am realizat câteva studii de monografie locală. 
Teza a fost dedicată turismului cultural în zona 
muntelui Ceahlău, realizată sub coordonarea dom-
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nului profesor Răzvan Oprea. Am îmbinat firesc 
istoria cu geografia. 

 
– Sunteţi doctor în ştiinţe umaniste – istorie al Fa-

cultăţii de Istorie, Universitatea din Bucureşti. Vă invi-
tăm să ne prezentaţi tema tezei dumneavoastră de docto-
rat. Ce aduce nou subiectul prezentat de dumneavoastră 
în paginile lucrării?  

 
− Teza de doctorat a fost dedicată comunităţi-

lor evreieşti din nordul Moldovei, cu studii de caz 
asupra judeţului Neamţ. Mi-am dorit să fie nu doar 
istorie, ci şi antropologie, mitologie sau imagologie. 
Am pornit de la primele prezenţe ale lor în spaţiul 
românesc şi am întins cercetarea până la 1938.  

 
– Domnule profesor până a ne vorbi despre volu-

mele pe care le-aţi scris, vă invităm să ne vorbiţi despre 
şcoala căreia îi administraţi treburile. Constatăm că poar-
tă numele unui om al locului. De ce se cheamă astfel?  

 
− Şcoala poartă numele unui fost profesor şi 

director, Constantin Panţiru, realizator al unei pri-
me monografii a locurilor şi cel care a ridicat în anii 
’70 un muzeu etnografic, din păcate pierdut în pri-
mii anii după 1990.  

 
– Observăm că în comuna unde activaţi ca dascăl 

există şi un frumos punct muzeal. Prezentaţi-ne muzeul 
etnografic din Grinţieş. Despre atelierele pe care le aveţi 
în cadrul acestuia, ce ne puteţi spune?  
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− Muzeul din Grinţieş poartă numele prinţesei 
„Olga Mavrocordat-Sturdza”, una dintre doamnele 
războiului de întregire, cea care s-a ocupat de ocro-
tirea orfanilor de război şi este istoric şi etnografic, 
deţinând două clădiri, noi, dar tradiţionale. În ca-
drul său funcţionează trei ateliere vivante: ţesătorie, 
tâmplărie şi fierărie. Ne dorim un adevărat complex 
muzeal şi pregătim un scrânciob rotativ, cum se 
ridicau de feciori la Paşte, un scoc, o ştează, o piuă. 

 
– Am dedus că, astăzi, în Grinţieş, mai aveţi meş-

teri populari, implicându-i în activităţile atelierelor pe 
care ni le-aţi descris. Vă invităm să ni-i prezentaţi şi să 
ne spuneţi care sunt principalele meşteşuguri pe care 
aceştia le practică?  

 
− Luţu Gabor este unul dintre ei, este rapsod 

popular, dar şi meşter deosebit de înzestrat, fiind 
dulgher, constructor de case, sau tâmplar, drăniţer. 
De asemenea, este fierar, fiind principalul potcovar 
al satului. Învăţătorul Alexandru Ilie a moştenit de 
la mama sa arta ţesutului şi poate oricând da o pro-
bă de măiestrie, la fel ca doamna Petronela Bortişcă, 
care a învăţat de la bunica sa. Viorel Ghiorghiu, şef 
serviciu local ISU, este tâmplar, cel care a realizat 
traforurile muzeului, „ţandurii” gardului, draniţa 
înflorită, lucrând, de asemenea, şi la strunjit lemnul. 
Lucian Pascu şi Petrică Arsinte sunt sculptori în 
lemn, ultimul numit lucrând troiţa de la muzeu. 

  
− De-a lungul anului calendaristic, în zona în care 

am poposit astăzi, se organizează câteva evenimente de 
înaltă ţinută. Care sunt aceste manifestări culturale? 
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Care sunt principalele obiective pe care le urmăriţi orga-
nizând aceste acţiuni culturale?  

 
− Spre sfârşitul verii, sub muntele Grinţieşu-

lui, într-o mirifică poiană se desfăşoară „Festivalul 
Haiducilor”, care a ajuns deja la cea de a V-a ediţie. 
Printre invitaţii de marcă din media amintim pe 
Cristian Tabără sau Vasile Arhire, iar dintre inter-
preţi amintim pe Grigore Gherman, Traian şi Vale-
ria Ilea, Viorica Macovei, Adina Roşca şi Cătălin 
Doinaş, Felicia Oblesniuc ş.a. A treia zi de Crăciun 
se desfăşoară la Grinţieş Festivalul „Cântec şi colin-
dă pe plaiul Haiducilor”, dedicat obiceiurilor ances-
trale ale sărbătorilor de iarnă şi evidenţiem teatrul 
folcloric haiducesc la mare cinste la noi. 

 
– În Grinţieş este biserica de lemn, monument care 

a fost construit în anul 1793 (purtând hramul „Dumini-
ca Tuturor Sfinţilor”). Creionaţi-ne o imagine a acestui 
lăcaş, pentru că ştim că există legende care s-au ţesut în 
jurul acestuia. Ni le puteţi prezenta?  

 
− Biserica este construită în primul sat al co-

munei, format din autohtoni şi aşa numiţii „ungu-
reni”, românii veniţi de peste munţi, aşa cum o ara-
tă şi tripticul cu pomelnicul ctitoricesc. Este descrie-
rea oficială a fondării, în plan legendar apărând 
figura haiducului Vasile cel Mare, care ar fi dat bani 
pentru ctitorire şi legenda spune că după moartea sa 
a fost îngropat în spatele bisericii, piatra sa de mor-
mânt, de pe la 1810, fiind ştiută până nu demult de 
bătrânii satului. 
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– Despre tânăra generaţie ce ne puteţi spune? Este 
aceasta atentă la a păstra din valorile identitare pe care le 
avem în zestrea neamului nostru?  

 
− Pentru elevi contează exemplul dascălilor şi 

la noi în acest domeniu au de la cine învăţa. An de 
an realizează interviuri cu bătrânii, fac fotografii, 
scanează poze vechi. Ultimul număr al revistei „Ca-
tharsis” cuprinde nouă astfel de interviuri, dar şi 
studii de etnografie şi folclor realizate de elevi, cu 
strigături, descântece, poveşti şi legende... 

 
– Elevii şcolii din Grinţieş, alături de dascăli... re-

dactează o frumoasă revistă în paginile căreia sunt de-
scrise mărcile identitare ale zonei. Prezentaţi-ne revista 
„Catharsis”. Cine semnează? Care sunt principalele teme 
pe care le surprindeţi în paginile acesteia?  

 
− Aşa cum am menţionat, elevii publică arti-

cole sau mici studii dedicate regiunii, dar nu numai. 
Scriu, pentru noi, profesorii şcolii, foştii elevi, astăzi 
studenţi sau profesori, ingineri, antreprenori, de 
asemenea, personalităţi ale culturii nemţene, uni-
versitari etc. Comitetul de lectură este unul de mare 
valoare şi ne onorează. 

 
– Încă de la începutul dialogului nostru, ne-aţi pus 

pe masă un interesant manual de istorie. Vă invităm să 
ne prezentaţi o imagine a acestui proiect. De unde ideea 
alcătuirii unui astfel de manual? Cui se adresează acesta?  

 
− Manualul este rezultatul muncii unui grup 

de profesori de istorie şi geografie, muncă începută 
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în 2010, apărând mai multe ediţii ale manualului, 
considerăm noi tot mai bune. Au colaborat profeso-
rii de istorie Elena Preda, Ovidiu Albert, Dionisie 
Savin, Xenia Sârbu, Mihai Apopei, profesorul de 
geografie Iulian Săndulache, lector universitar doc-
tor, şi profesorul de religie Cristian Vatamanu. Este 
folosit la şcolile din Grinţieş, Ceahlău, la şcoala 
gimnazială şi liceul din Bicaz, Taşca sau Crăcăoani. 

 
– Domnule profesor, şi dacă suntem în Ţinutul 

Neamţului, ţinut atât de frumos prezentat în paginile 
manualului despre care ne-aţi vorbit, pentru cei care 
citesc dialogul nostru – vă invităm să ne creionaţi o ima-
gine a acestui ţinut binecuvântat de Dumnezeu.  

 
− Vechiul ţinut al Neamţului a fost unul emi-

namente montan. Munţii Neamţului, denumire care 
a devenit celebră prin scrierile lui Calistrat Hogaş, 
dar nu numai, reprezintă în mare parte vechiul ţinut 
al Neamţului, cel pomenit încă din cronica rusă a lui 
Nestor. Cel mai vechi al Moldovei. Sunt munţi din 
grupa centrală a Carpaţilor Răsăriteni: Ceahlăul, 
Bistriţei, Stânişoarei, Tarcău şi Goşmanul şi puţin 
din Hăşmaşul Mare. Este zona în care sunt cele mai 
multe mănăstiri şi schituri din Europa, calculate pe 
kmp. Este un ţinut cu multe itinerarii spirituale: 
mitologie şi creştinism. 

 
– Legendele Muntelui Ceahlău, carte apărută la 

Editura Cetatea Doamnei din Piatra Neamţ, în 2015, 
constituie un alt volum pe care ni l-aţi dăruit înspre lec-
tură. Vă invităm ca, în câteva fraze, să ne prezentaţi 
volumul de faţă.  
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− Fără îndoială, dintre munţii Neamţului cel 

mai cunoscut este Ceahlăul. Este cel mai înalt munte 
al Neamţului şi totodată al Moldovei. Este muntele 
cel mai cântat în literatura populară, dar şi cultă, de 
la Cantemir, Asachi... până la Păunescu şi Ioan Ale-
xandru. De la Russo şi Alecsandri, care culegeau 
legende de la focuri de stâne, de la vânători, ciobani 
şi lăutari şi până la Hogaş, Constantin Turcu, Con-
stantin şi Elena Matasă. Cele mai multe poveşti sunt 
de la muntele Ceahlău. Sunt poveşti de la Grinţieş, 
de la Farcaşa şi Borca, de la Poiana Largului şi Han-
gu, de la Pipirig, Vânători şi Crăcăoani, de la Taşca 
şi Bicaz. Unele au fost cunoscute de mari scriitori, 
altele sunt puţin ştiute sau chiar inedite. 

 
– Care sunt legendele care s-au ţesut şi au intrat în 

mentalul colectiv... din jurul Ceahlăului?  
 
− Am reuşit să culegem şi să prezentăm 60 de 

legende şi poveşti de la muntele Ceahlău, legende 
etiologice în cea mai mare parte, dar şi istorice sau 
chiar antropogonice şi etnogonice. „Dochia şi Tra-
ian” este un mit fundamental al românilor şi a fost 
plăsmuit de oamenii Ceahlăului. O veche legendă 
de la Grinţieş ne spune despre formarea muntelui: 
„Muntele ăsta a nostru, Ceahlăul, n-a fost dintot-
deauna aşa cum îl ştim noi, înalt, cu stânci multe 
îngrămădite spre vârf şi cu codri spre poale. Se spu-
ne că Satana voia să ajungă până sus la cer. A suflat 
o zi şi-o noapte de-a rândul de s-a strâns mulţime 
de piatră grămadă. Când a vrut Dracul să se urce 
spre cerul din care fusese alungat, Dumnezeu a bla-
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goslovit şi a pus mâna pe muntele care s-a clădit – 
Ceahlăul. De atunci, Ceahlăul este muntele lui 
Dumnezeu, cel pe care a pus mâna sa şi l-a sfinţit”. 
O altă frumoasă legendă este cea a Pietrelor Detuna-
te: „Pietrele Detunate sunt nişte stânci ciudate, afla-
te nu departe de Piatra Altarului, lângă stâncile 
numite Călugării, deasupra Poliţei cu Crini. Se spu-
ne că n-au fost întotdeauna aşa, ci că aici era o stân-
că mare şi rotundă, ce semăna cu Panaghia. Burebis-
ta, regele dacilor, aflat foarte aproape de un război 
cu romanii, ar fi împărţit tezaurul regatului şi l-ar fi 
trimis în munţii sacri: în Şureanu, Găina şi Ceahlău. 
Iulius Cezar voia să-l pedepsească pe Burebista pen-
tru ajutorul dat rivalului său, generalul roman, 
Pompeiu, dar jinduia şi la aurul dacilor. Muri ucis 
chiar de fiul său adoptiv, Brutus. Burebista a fost şi 
el asasinat de un complot al nobililor daci. Nu ştim 
dacă aurul din Şureanu şi Găina a fost luat de vreu-
nul din apropiaţii săi, dar aurul din Ceahlău sigur 
nu a fost găsit, căci însăşi Satana a fost unul dintre 
cei ce au căutat cu ardoare comoara ascunsă. Şi dacă 
nici Satana n-a găsit-o, cine dracu’ poate?! Neputân-
du-i da de urmă, Satana, pierzându-şi răbdarea, 
dezlănţui o mare furtună asupra Ceahlăului şi trăsni 
şi în piscul ăsta golaş, iar comoara a curs fiind de foc 
încinsă şi aurul s-a scurs prin crăpături. În fiecare 
răsărit de soare se aprind văpăi în grohotişul năruit, 
iar noaptea pe lună plină, lucesc aici puzderie de 
stele. Dacă încerci să le atingi, îşi pierd strălucirea şi 
se prefac în pietre sure şi se porneşte vijelie, căci 
muntele nu mai vrea ca stâncile să-i mai fie sfărâma-
te şi cheamă natura să-l ajute, trimiţând vântul să 
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ducă ştirea că cineva, om sau drac, vrea bătrâna 
comoară”. 

 
– Mănăstirea Pionul şi Palatul Cnejilor Can-

tacuzini de la poalele Ceahlăului este un alt volum pe 
care l-aţi scris împreună cu Andrei Fabian şi Viorel Ni-
colau, carte care a văzut lumina tiparului la Editura 
Cetatea Doamnei din Piatra-Neamţ, în anul 2009. Am 
constatat că subiectul l-aţi prezentat şi elevilor din zonă, 
ca drept dovadă că aceştia au scris câteva texte în revista 
şcolii. Conturaţi-ne o imagine a volumului prin a ne 
prezenta cele două obiective istorice... 

 
− Mănăstirea Pionul este unul dintre vechile 

lăcaşuri monastice ale Moldovei ale cărei origini se 
pierd în negura istoriei. La poale de Ceahlău este de 
multe ori greu să desparţi istoria de legendă. Asta 
şi-a dorit să facă Gheorghe Ungureanu, reputatul 
istoric şi arhivist, un fiu al locului, care a început să 
cerceteze istoria mănăstirilor Hangu-Buhalniţa şi 
Mănăstirea Pionul: să cunoască adevărul istoric care 
se află dincolo de legendele ce i-au bucurat copilă-
ria. Şi trebuie să recunoaştem că munteanul de la 
poale de Ceahlău a plăsmuit o lume populată cu 
numeroase fiinţe fantastice, care coexistă cu oamenii 
de pe aceste meleaguri: draci, duhuri bune şi rele, 
zâne, strigoi, căpcăuni, vrăjitoare. Într-un studiu din 
anul 1934, Gheorghe Ungureanu îşi mărturisea mul-
ţumirea că a putut să prezinte consătenilor săi isto-
ria adevărată a Palatului Cnejilor, a Mănăstirii Pio-
nul, a Mănăstirii Hangu-Buhalniţa, a Schitului 
Sahastru şi Cerebuc. El spera: „Poate cu timpul, toţi 
acei care au dragoste pentru nepreţuitele frumuseţi 
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ale Văii Bistriţei moldoveneşti vor contribui la tipă-
rirea unei monografii care să cuprindă, pe lângă 
istoria tuturor monumentelor de pe această vale, şi 
fotografiile oamenilor bătrâni, ale caselor, bisericilor 
şi peisagiilor de astăzi, ca să rămână mărturie pe 
viitor”. Am încercat să-i urmăm sfatul şi, în anii 
trecuţi, am prezentat câteva crâmpeie din istoria şi 
legendele acestor locuri, beneficiind şi de o valoroa-
să componentă de imagine: cărţi poştale şi fotografii 
vechi din colecţiile cartofililor nemţeni, în special ale 
domnului Viorel Nicolau. Şi de această dată contri-
buţia sa a fost însemnată, la fel şi cea a domnului 
Petru Bâia. 

Palatul Cnejilor se află astăzi în ruine şi, din 
nefericire, este aşa de când a fost părăsit de călugări 
şi de boieri. Ocârmuirile s-au succedat una după 
alta, la fel şi stăpânirea asupra locului s-a schimbat 
de mai multe ori, dar nimeni n-a făcut nimic pentru 
vechiul castel. Mai mult, locuitorii nu au înţeles în-
semnătatea acestui monument istoric şi multe dintre 
pietrele sale sunt şi astăzi în temeliile caselor sau în 
bolţile pivniţelor. Salutară a fost activitatea fiilor 
acestei regiuni, ajunşi intelectuali de mare valoare şi 
prestigiu (Gheorghe Ungureanu, Constantin Turcu, 
Constantin Matasă ş.a.), de cercetare şi popularizare 
a istoriei acestor monumente. Sătenii au înţeles şi au 
respectat cuvântul lor. Mai ales, preotul Constantin 
Matasă, originar din satul Răpciuni, nu departe de 
Palatul Cnejilor, se bucura de un imens prestigiu în 
rândul muntenilor de la poale de Ceahlău. De multe 
ori vorba sa avea valoare de sentinţă: „Aşa a zis 
Popa Matasă!” Şi aşa era. Palatul Cnejilor a scăpat 
astfel nemerniciei omului, dar timpul nu-l iartă şi el 
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încă aşteaptă ajutor de la omul care i-a dăruit odată 
putere şi strălucire.  

 
– În anul 2010, la Editura Timpul din târgul Iaşi-

lor, vă apare volumul Realitatea unui mit – Corneliu 
Codreanu. Prezentaţi-ne, în câteva fraze, volumul de 
faţă. Apoi, vă invităm să ne conturaţi un portret al lui 
Codreanu. Se spune că avea abilitatea de a atrage masele. 
Cum reuşea?  

 
− Această carte este un demers publicistic în-

chinat unei perioade (cea interbelică) în care multi-
tudinea de evenimente, existenţa a numeroase cu-
rente şi ideologii politice şi culturale au făcut-o să 
fie percepută de către mulţi dintre cercetători drept 
controversată. Astfel, a atras atenţia istoricilor, dar 
nu numai. Din păcate, istoriografia din perioada 
comunistă n-a oferit decât parţial o prezentare per-
tinentă a istoriei acestei perioade. Această carte se 
înscrie în procesul de reconsiderare istorică a acestei 
epoci şi şi-a dorit să aducă o modestă contribuţie la 
studiul unei mişcări originale în peisajul politic au-
tohton, dar şi european interbelic – „Mişcarea Legi-
onară” (istoricul spaniol Francisco Veiga o vedea ca 
fiind „cea mai puternică mişcare ultranaţionalistă 
din sud-estul Europei”). Mişcarea Legionară a fost 
asociată istoriografic cel mai mult cu antisemitis-
mul, dar printre direcţiile ei de acţiune se afla şi 
antipoliticianismul şi anticomunismul. Nu e de mi-
rare că a avut succes într-o societate coruptă, cu un 
rege şi o camarilă cu interese economice mult prea 
importante ca să mai aibă timp să se ocupe de neca-
zurile românilor. Codreanu avertiza împotriva bol-
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şevismului şi din nefericire a avut dreptate, el ne-
maifiind însă martor al ciuntirii României şi a bol-
şevizării ei cu consecinţe pe care le simţim şi astăzi. 
A fost un lider carismatic, care s-a ridicat într-o pe-
rioadă în care politicienii rutinaţi şi corupţi, cu dis-
cursuri sforăitoare, nu mai aveau trecere în popor. 
Era o mişcare energică, tinerească, entuziastă, cvasi-
militară, disciplinată, cu marşuri însoţite de cântece. 
Au contat taberele de muncă şi ortodoxismul îmbră-
ţişat de membrii ei.  

 
– Împreună cu domnul profesor Silviu Costachie 

aţi scris cartea Rromii (ţiganii) din România. Abor-
dare istorico-geografică. De unde idea de a vă apropia 
de studiul istoriei etniei rrome şi a o prezenta în volumul 
de faţă? Dacă aţi abordat acest subiect, pentru cei care ne 
citesc, vă invităm să ne spuneţi când, cum şi în ce con-
text au ajuns ţiganii pe aceste meleaguri?  

 
− La fel ca mine, Silviu Costachie a avut o teză 

de doctorat dedicată evreilor, dar o abordare geo-
grafică. Am colaborat la mai multe studii despre 
evrei şi alte minorităţi şi dată fiind ponderea rromi-
lor în societatea de azi, o cercetare era binevenită. 
Am publicat două cărţi în România şi una în Spania, 
iar studii au apărut şi în Franţa sau S.U.A. O temă 
mai mult decât interesantă, o etnie plină de pitoresc. 
Au ajuns în spaţiul românesc la sfârşitul veacului 
XIV, din sudul Dunării, după o migraţie de mai 
multe secole dinspre India. În spaţiul românesc au 
fost caracterizaţi pentru o lungă perioadă de timp 
de nomadism şi robie. Epoca romantică a dus la 
dezrobire şi a început o a doua migraţie a rromilor 
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din România (vorbind dialecte numite vlax) spre 
vest, până în Canada sau Argentina. În prezent este 
în desfăşurare cea de-a treia migraţie...  

 
– Aţi coordonat şi volumul Bicaz – 400, oraşul 

mării dintre munţi. Care este povestea acestui volum? 
Vă invităm să intraţi în detalii şi chiar să ne prezentaţi 
istoricul Bicazului...  

 
− În 2011, când Bicazul a împlinit venerabila 

vârstă de 400 de ani, s-a organizat un simpozion cu 
prezenţa a numeroşi invitaţi de marcă: cercetătorii 
ieşeni Silviu Văcaru şi Mihai Mârza, profesorul Da-
niel Botez – de la Universitatea Bacău, criticul literar 
Nicolae Scurtu şi alţii. A apărut, astfel, un volum al 
simpozionului şi un album ilustrat, cu fotografii 
actuale şi cărţi poştale de epocă. Comunicările au 
fost diverse şi de mare valoare pentru istoria şi et-
nografia urbei de sub baraj.  

 
– În anul 2012 la Editura Cetatea Doamnei din 

Piatra-Neamţ, iese de sub tipar volumul La hotarele 
Moldovei – pe urmele plăieşilor şi haiducilor. Con-
tribuţii la istoria Grinţieşului în mărturii orale şi 
imagini. Vă invităm să ne prezentaţi volumul de faţă. 
Care sunt haiducii care au intrat în mentalul colectiv din 
aceste ţinuturi? Aţi fost înspre bătrânii locului şi aţi 
cules mărturii despre istoria Grinţieşului? Cum i-aţi 
găsit pe aceştia? Şi-au deschis sufletele... povestindu-vă 
din trecutul oamenilor de pe aceste meleaguri?  

 
− A fost în mare parte un studiu de istorie ora-

lă, completat de un album de fotografii de epocă. 
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Interviurile le-au realizat copiii cu bunicii şi străbu-
nicii lor. În zona noastră se ştia de Bujor şi Codrea-
nu, prezenţi în piesele de teatru livresc, dar şi Vasile 
cel Mare, Ion Pietraru sau Ion Florea şi Pantelimon. 
Mai târziu au fost Niculiţă, Gafiţa, Bălan, fraţii Baltă 
sau Pleoacă, dar aceştia erau mai mult bandiţi şi 
prea puţin haiduci. Bătrânii sunt adevărate docu-
mente vii şi noi le-am pus în valoare, publicând mai 
multe volume de istorie orală şi adunând mii de 
fotografii. 

Despre Gafiţa îmi spunea un bătrân pădurar: 
„Gafiţa cel vestit/ Prinde fetele la Schit/ Şi le duce 
în pădure/ Şi le-nvaţă ca să fure...” 

 
– În 2019, aprofundând subiectul, publicaţi lucra-

rea Haiducii Moldovei, studiu de antropologie isto-
rică. Ce aduce nou lucrarea de faţă, raportat la haiducii 
de ieri... din aceste ţinuturi?  

 
− Primul studiu despre haiduci l-am publicat 

în 2013 la Editura Limes, la Cluj, iar în 2014 a urmat 
o aprofundare apărută la Editura Universitară din 
Bucureşti, o abordare la nivel naţional a fenomenu-
lui. Am realizat şi studii de caz dedicate Moldovei 
sau ţinutului Neamţului. Studiile despre haiducie şi 
tâlhărie nu sunt foarte multe în istoriografia româ-
nească şi, astfel, efortul nostru a fost unul binevenit 
şi continuat de mai mulţi cercetători. Acest fenomen 
este unul controversat, este istorie, este legendă, este 
adevăr, mitificare şi mistificare. 

 
– La Editura Cetatea de Scaun din Târgovişte, în 

anul 2019, vede lumina tiparului volumul Carol al II-
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lea, un rege, un cult, o camarilă. Domnule profesor, vă 
invităm să ne creionaţi, cu lumini şi umbre, un portret al 
Regelui Carol al II-lea. Despre sfătuitorii de taină ai Re-
gelui, ce ne puteţi spune?  

 
− Carol al II-lea a fost considerat un personaj 

negativ al istoriei românilor, după cum o arată cele 
mai multe dintre scrierile care îi sunt dedicate sau 
care fac referire la viaţa şi opera sa politică. Este 
incriminat pentru corupţie, pentru încurajarea ca-
marilei, pentru viaţa particulară scandaloasă, pen-
tru arghirofilie, pentru neînzestrarea armatei, pen-
tru o politică externă şovăielnică, pentru terorismul 
transformat în politică de stat, pentru rupturile teri-
toriale. Pentru că în timpul său s-a prăbuşit Româ-
nia Mare şi democraţia... Dar, pentru o interpretare 
obiectivă, trebuie să-l judecăm în contextul epocii, 
împreună cu cei care l-au înconjurat, cei care l-au 
îngăduit şi chiar l-au încurajat: în contextul euro-
pean al crizei economice, al proliferării ultranaţiona-
lismului şi mai apoi al instaurării regimurilor auto-
ritare şi a dictaturilor, al revizionismului proferat de 
trei dintre vecinii României. A primit o moştenire 
frumoasă, cea mai frumoasă pentru un rege al ro-
mânilor, şi şi-a dorit să fie un rege mare. Istoria ne 
arată că nu a reuşit. Că a fost sub vremuri. 

Principalele instituţii de putere au fost FRN, 
Partidul Naţiunii, Straja Ţării, Ministerul Propagan-
dei, Siguranţa Generală, presa, cenzura şi regimul 
stării de asediu. Important pentru situaţia politică şi 
socială a ţării a fost rolul nefast al camarilei din jurul 
său, influenţa Duduiei... Au umbrit meritele sale pe 
tărâmul culturii, fiind numit pe drept, „voievod al 
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culturii”. Cultul personalităţii s-a dezvoltat prin 
„Serbările Restauraţiei”, Ziua Monarhiei şi Ziua de 
1 Mai, sărbătorite cu mare fast şi băi de mulţime, cu 
parade şi manifestaţii de iubire şi ataşament faţă de 
Rege şi Ţară. Regele era atent la evenimentele care 
se puteau transforma în capital de imagine. Regele 
cununa şi boteza pe apropiaţii săi, dar şi pe oameni 
simpli din ţară, participând personal la nunţi şi cu-
metrii sau trimiţând pe prefecţi sau rezidenţi regali, 
fapte prezentate în presa vremii. Carol al II-lea do-
rea să-şi legitimeze regimul ca unul providenţial, 
salvator, fiind conturat acest cult al personalităţii 
prin intermediul instituţiilor şi instrumentelor crea-
te de către acestea. Cităm pe celebrul ziarist, N. D. 
Cocea: „E ciudat sau semnificativ cum regele acesta, 
despre care se spun atâtea minunăţii la radio, în 
presă, în discursuri, la festivităţi, merge din instinct 
către tot ce este mai urât, mai mediocru. Uniforme 
aurite, oameni de duzină. Spectacole groteşti, litera-
tură proastă, politică de cârpeli. În fruntea instituţii-
lor: colonei, generali ieşiţi la pensie sau neisprăviţi 
şi izgoniţii vechilor partide. Nici un om cu adevărat 
om. Nicio iniţiativă îndrăzneaţă. Nicio operă dusă la 
bun sfârşit. Un deputat al regimului, un om cinstit, 
Adrian Brudariu, îmi spunea amărât: „Nu s-a schim-
bat nimic, decât spoiala”. Şi omul de încredere al 
primului ministru îmi mărturisea: „Se fură dragă, 
mai rău ca înainte şi mai rău ca în codru”. Temele 
propagandistice carliste nu au dispărut odată cu 
regimul său, ci au fost preluate de Antonescu, pen-
tru ca în timpul lui Ceauşescu să atingă apogeul.  
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– În final, pentru că suntem într-un ţinut în care, 
în prima conflagraţie mondială au fost lupte crâncene 
pentru apărarea patriei, vă invităm să ne spuneţi – cum a 
fost sărbătorit CENTENARUL în comuna în care sunteţi 
dascăl? Cum este – în sufletul dumneavoastră – unirea 
de la 1918?  

 
− Sărbătoarea tuturor românilor a îmbrăcat 

forme dintre cele mai diverse în satele şi oraşele 
ţării, după simţire, după înţelegere, după putere şi, 
de ce nu, după fondurile existente în cadrul comuni-
tăţii... La Grinţieş, în mica comună de la poalele 
muntelui omonim, la hotarul de vest al judeţului, 
sărbătoarea a fost una aparte. Grinţieşul a fost în 
vechime o comună de graniţă, aici începând Impe-
riul Habsburgic şi apoi cel austro-ungar, iar, apoi, în 
ani de tristă amintire, 1940-1944, aici s-a întins cu o 
nedreaptă graniţă – Ungaria. În primul război mon-
dial, pe la Grinţieş au trecut trupe din Armata a IV-
a Română, s-au dus lupte grele pe culmi şi apoi a 
venit retragerea, cu refugierea populaţiei spre satele 
de câmpie. Şi-au venit, apoi, ruşii, cu o ocupaţie 
nemernică, deşi erau aliaţii românilor, de aproape 
doi ani. A fost multă suferinţă şi bejenie... 

Grinţieşenii nu şi-au uitat înaintaşii care şi-au 
adus obolul de sânge pentru o Românie Mare, cei 
care nu au vrut graniţă la Prisecani, la capătul co-
munei. În faţa şcolii s-a materializat o cruce come-
morativă care se ridică dintr-o hartă a României 
mari, străjuită de doi lei. Alături, elevii au adus pia-
tră din albia pârâului şi au conturat o Românie de 
piatră care a căpătat apoi însemne tricolore. O Ro-
mânie de fier şi piatră... Doi preoţi tineri au venit să 
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facă slujba de sfinţire şi alături de ei au cântat elevii 
şcolii, care au continuat apoi cu versuri patriotice. 

Pe 5 decembrie la Grinţieş a fost un simpozion 
– „Marele Război şi Marea Unire în munţii Neamţu-
lui”, cu istorici de prestigiu de la Iaşi, Piatra-Neamţ, 
Bacău şi Chişinău, cu participarea şcolilor Bicazul 
Ardelean, Ceahlău, Crăcăoani, Borca şi Ceahlău, 
profesori şi elevi, urcând la tribună să ne vorbească 
despre strămoşi vrednici şi despre un popor care a 
făcut o Românie mare şi puternică... 
  



NOSTALGIA COLECŢIONARULUI, 
O DESCHIDERE A PASIUNII PENTRU 

ISTORIE, SUDATĂ ÎN ETERNITATE CU 
CEA A SPECIALISTULUI ARHEOLOG 

ÎN PREISTORIE 
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Vasile Diaconu este doctor în ştiinţe istorice 

din anul 2014 al Institutului de Arheologie din Iaşi, 
Academia Română, fiind absolvent al modulului 
masteral − Societate şi putere în antichitate şi evul me-
diu, iar din 2005 este absolvent al Facultăţii de Isto-
rie din cadrul Universităţii ,,Al.I. Cuza” Iaşi. 
Amintim cărţile de autor: 
− Hăneşti-Botoşani. Mărturii arheologice şi istorice, Pia-

tra Neamţ, Editura „Constantin Matasă”, 
2010;  

− Depresiunea Neamţ. Contribuţii arheologice, Piatra 
Neamţ, Editura „Constantin Matasă”, 2012; 

− Repertoriul descoperirilor atribuite epocii bronzului 
din judeţul Neamţ, Piatra Neamţ, Editura 
,,Constantin Matasă”, 2016; 

− Izvoarele sărate din microzona Agapia-Bălţăteşti-Ghin-
dăoani (coordonator), Piatra Neamţ, Editura 
„Constantin Matasă”, 2017. 
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tunci când ajungi în ţinutul Neamţului, unul 
dintre primele popasuri pe care trebuie să-l 

faci este la Muzeul de Istorie şi Etnografie din Târgu 
Neamţ de pe strada Ştefan cel Mare, nr. 37, un loc în 
care este adăpostită o zestre spirituală şi materială 
impresionantă a neamului românesc. Cel care ne 
întâmpină, cu braţele deschise, oferindu-ne amă-
nunte despre fiecare etapă din viaţa muzeului, dar 
şi despre fiecare sală a acestuia, cu accent pe tot ce 
este expus, observându-se ştiinţa de carte a trudito-
rilor, de ieri şi de astăzi, din această prestigioasă 
instituţie de cultură, este istoricul Vasile Diaconu.  

Imediat după ce am făcut periplul prin muze-
ul nemţean ne-am aşezat la masa dialogului, provo-
cându-l la a ne povesti despre pasiunea Domniei 
Sale în ceea ce priveşte cercetarea trecutului oame-
nilor de pe aceste meleaguri, din timpurile vechi 
până în contemporaneitate. 

 
− Domnule Diaconu, pentru început vă invităm să 

ne spuneţi când s-a stârnit dragostea pentru studiul tre-
cutului oamenilor din aceste ţinuturi?  

 
− Chiar dacă ar putea suna ca un stereotip, 

pasiunea mea pentru istorie a apărut încă din copi-
lărie, însă factorii care au generat-o sunt diferiţi. 
Merită să evoc aici persoana tatălui meu care, la 

A 
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rândul său, pasionat fiind de istorie, şi-a constituit 
acasă o colecţie destul de mică de monede, mai 
vechi şi mai noi, ceea ce pentru mine a reprezentat 
un subiect de interes, deşi aveam o vârstă fragedă şi 
nu înţelegeam pe deplin complexitatea şi importan-
ţa lui. Cu siguranţă, modul cum îmi explica tatăl 
meu anumite aspecte legate de trecut, de personaje 
reale sau legendare, de istoria recentă pe care el o 
trăise, a reprezentat un alt motiv de curiozitate. Tot 
atunci, în copilărie, am văzut în casa noastră un 
prim vestigiu arheologic, respectiv un fragment 
mare dintr-un vas de lut antic, pe care îl găsise bu-
nicul meu în apropierea Humuleştiului natal şi care 
îi atrăsese atenţia prin forma lui mai deosebită. Mai 
târziu, în perioada studenţiei, am înţeles că respec-
tivul obiect provenea de la gura unui vas de provizii 
din secolul IV d.Hr. 

Desigur, ca elev în clasele primare, nu aveam 
o perspectivă asupra viitorului şi nu mă gândeam la 
o carieră în domeniul istoriei. Era mai degrabă o 
pasiune, în care investeam totuşi timp şi anumite 
energii, astfel că am preluat acea colecţie iniţiată de 
tatăl meu, am îmbogăţit-o şi astfel, în clasa a VI-a, 
aveam deja o cameră a casei noastre care se prezen-
ta ca un mic muzeu. Merită să subliniez aici spriji-
nul moral oferit de părinţii mei, care, deşi erau sim-
pli muncitori, au considerat potrivit să îmi încuraje-
ze pasiunea.  

În perioada liceului, pe care l-am făcut la Târ-
gu Neamţ, m-am aplecat şi mai mult asupra studiu-
lui istoriei, deşi eram la un profil economic şi nu la 
unul umanist. Acea etapă şcolară a fost adesea plină 
de dificultăţi şi provocări pentru că nu îmi era ac-
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ceptată prea uşor înclinaţia mea pentru studierea 
trecutului, când eu ar fi trebuit să aprofundez disci-
pline exacte şi cu specific economic. Dar din nou se 
cuvine să amintesc faptul că înţelegerea din partea 
părinţilor a compensat unele puncte de vedere sub-
iective din şcoală.  

Un episod pe care îl rememorez cu plăcere, şi 
care atunci a fost plin de emoţii, îl reprezintă prima 
mea apariţie publică la o manifestare dedicată zile-
lor liceului, când am susţinut un referat cu rezulta-
tele propriilor mele cercetări de teren, realizate în 
împrejurimile oraşului Târgu Neamţ. Fusesem încu-
rajat de profesorii mei de istorie să caut vestigii ale 
trecutului şi am fost foarte încântat că am reuşit să 
găsesc mai multe situri arheologice necunoscute 
până atunci. Din acel moment am ştiut că vreau să 
urmez o carieră în domeniul istoriei, cu o direcţio-
nare precisă către arheologie. În acea perioadă eram 
la stadiul de amatorism, dar mă documentam te-
meinic şi cam tot ce exista în biblioteca liceului pe 
teme de istorie am studiat, neavând acces la alte 
surse de informare.  

Pentru că aş vrea să închei prezentarea acestei 
secvenţe biografice, mă văd obligat să subliniez 
sprijinul primit şi să-mi arăt recunoştinţa faţă de 
dascălii mei din liceu cu care am studiat istoria.  

 
− Sunteţi absolvent al Facultăţii de Istorie din ca-

drul Universităţii „Al.I. Cuza” Iaşi (2005). Ce v-a de-
terminat să faceţi studiile în capitala Moldovei? Descri-
eţi-ne perioada studenţiei. Care au fost dascălii care au 
jucat un rol major în formarea istoricului Vasile Diaconu? 
Ce momente din acea perioadă le rememoraţi cu drag?  
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− Pentru că sunt o persoană hotărâtă, după 

absolvirea liceului mi-am îndreptat atenţia doar 
asupra Universităţii din Iaşi, fără să mai iau în cal-
cul şi alte variante mai apropiate sau mai îndepărta-
te.  

Dorinţa de a urma Facultatea de Istorie din 
capitala Moldovei nu pot spune că era generată de 
un motiv anume. Vizitasem Iaşul de câteva ori, iar 
despre universitate ştiam puţine lucruri. Aş îndrăz-
ni să spun că am simţit că trebuie să merg acolo, iar 
acum, după două decenii, ştiu că am făcut alegerea 
cea bună.  

Aţi făcut o afirmaţie mai devreme, numindu-
mă ,,istoric”. Trebuie să spun că mă consider istoric 
prin perspectiva profesiei, a instrumentelor pe care 
le folosesc în cercetarea mea, însă nu îmi pot aroga o 
asemenea titulatură dacă ne raportăm, aşa cum este 
şi firesc, la o amplă operă istorică şi o laborioasă 
activitate ştiinţifică. Sunt un om cu formaţie de isto-
ric, dintr-o generaţie încă tânără şi care, desigur, 
aspiră să lase urme palpabile şi consistente în do-
meniul în care activează. 

Revenind la perioada studenţiei, aş putea să 
spun, fără urmă de tăgadă, că a reprezentat o etapă 
frumoasă, a cunoaşterii şi aprofundărilor, a iniţierii 
şi plasării pe un făgaş profesional concret. Nu as-
cund faptul că unele dificultăţi materiale m-au în-
verşunat să fiu silitor, deşi nu am fost neapărat în 
vârful ierarhiei.  

Ca student am avut onoarea să am dascăli din 
generaţii cu multă expertiză şi recunoaştere acade-
mică. I-aş aminti aici pe profesorii Victor Spinei, 
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Dan Gh. Teodor, Nicolae Ursulescu, Attila László, 
Virgil Mihailescu-Bîrliba, Mihail Vasilescu, Ioan 
Caproşu, Ion Toderaşcu, Vasile Cristian, Gheorghe 
Pungă, Ştefan S. Gorovei.  

Primul an de facultate a fost cel mai dinamic, 
pentru că, pe de o parte, intram într-o lume nouă, cu 
anumite exigenţe, dar, pe de altă parte, eram încân-
tat de disciplinele care se ocupau cu istoria veche şi 
cu arheologia în mod special. Este locul să mă 
opresc mai mult asupra unora dintre cadrele uni-
versitare care mi-au susţinut preocupările în dome-
niul preistoriei, mai ales că pe lângă noţiunile teore-
tice dobândite în sala de curs, aveam posibilitatea să 
luăm contact direct cu vestigiile arheologice în ca-
drul laboratoarelor facultăţii. De un real folos mi-a 
fost interacţiunea cu profesorii Nicolae Ursulescu, 
Vasile Cotiugă şi Neculai Bolohan, cu acesta din 
urmă stabilind o colaborare care mi-a permis să mă 
orientez către un domeniu de interes foarte capti-
vant – epoca bronzului. De altfel, cu Domnia Sa am 
şi făcut stagiul de practică arheologică în trei din cei 
patru ani cât au durat studiile mele. Spiritul peda-
gogic, meticulozitatea şi orizontul larg în cercetare 
ale profesorului Bolohan, au constituit câteva repere 
extrem de importante pentru devenirea mea ulteri-
oară.  

Sunt convins că mulţi dintre colegii mei de 
generaţie îşi amintesc cu plăcere experienţele de pe 
şantierele arheologice, iar cele coordonate de profe-
sorul Bolohan se pare că erau un pic diferite; nu se 
făcea rabat de la muncă, de la meticulozitate, de la 
aprofundarea cunoştinţelor, dar toate acestea erau 
adesea încununate cu atmosfera tihnită de după 
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program, când ne erau puse la încercare fie talentele 
culinare, fie abilităţile de a sta la poveşti până târziu 
în noapte.  

Evoc profesionalismul domnului Bolohan pen-
tru că mi-a fost şi coordonatorul lucrării de licenţă, 
cu o temă legată de epoca bronzului. Dar pentru că 
eu am fost mereu atras de subiecte ,,marginale” sau 
prea puţin senzaţionale, mi-a fost încredinţată o 
cercetare privitoare la obiectele de piatră din prima 
epocă a metalelor, demers pe care l-am dus la capăt 
cu succes. 

Pentru că m-am format ca arheolog specializat 
în preistorie, sfaturile şi sprijinul profesorilor Nicolae 
Ursulescu, Attila László, Neculai Bolohan şi Vasile 
Cotiugă au fost edificatoare. Datorită lor, încă din 
primul an de facultate am fost impulsionat să parti-
cip la cercul ştiinţific studenţesc, momente care mi-
au fost de un real ajutor în creionarea activităţii de 
cercetare. Oricât de pueril ar putea să pară, pentru 
mine era încântător să îmi văd numele pe un afiş, 
care anunţa o nouă şedinţă a cercului de arheologie. 
În mod cert, toate aceste sesiuni ştiinţifice au repre-
zentat un bun exerciţiu pentru ceea ce urma să se 
întâmple în cariera mea.  

 
− Care a fost parcursul dumneavoastră după ab-

solvirea facultăţii? Aţi mai continuat studiile? Aţi profe-
sat în domeniul ales de dumneavoastră? 

 
− Evident că după terminarea celor patru ani 

de facultate se punea problema găsirii unui loc de 
muncă, însă mi-am dorit ca ceea ce studiasem până 
atunci, mai ales în domeniul arheologiei, să pot 
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aprofunda şi în cadrul unui master, care la vremea 
respectivă se numea „Societate şi putere în antichi-
tate şi evul mediu” şi era organizat tot sub egida 
Facultăţii de Istorie din Iaşi. 

În paralel cu studiile masterale am obţinut şi 
un post de profesor de istorie la liceul pe care îl ab-
solvisem, adică la Colegiul Naţional „Ştefan cel Ma-
re” din Târgu Neamţ. Nu mi-am dorit neapărat o 
carieră în învăţământ, deşi mă onora să revin în 
şcoala de unde plecasem, dar de data aceasta în cali-
tate de profesor. Visam la ceva mai mult decât acti-
vitatea la catedră, pe care o vedeam cumva ca o li-
mitare a aspiraţiilor mele către arheologie şi către 
cercetare. Din acest motiv, pe lângă activitatea strict 
didactică, am înfiinţat în cadrul liceului şi o modes-
tă revistă de specialitate, intitulată „Acta Historica”, 
în paginile căreia au publicat atât profesorii de isto-
rie, cât şi unii elevi pasionaţi de această disciplină. 

Aşa cum vă spuneam, încercam să mă împart 
între atribuţiile şcolare şi cele universitare, încer-
când mereu să aprofundez domeniul arheologiei. 
De altfel, lucrarea de la finalul modulului masteral 
era o continuare a tezei de licenţă şi se referea la o 
categorie mai aparte de artefacte litice din epoca 
bronzului, respectiv aşa-numitele „topoare de lup-
tă”. Studiul amintit a fost realizat sub coordonarea 
profesorului Nicolae Ursulescu, dar beneficiasem şi 
de suportul ştiinţific al profesorului Neculai Bolo-
han.  

Spre finalul anului 2006, regretatul dr. Gheor-
ghe Dumitroaia, care era atunci directorul Complex-
ului Muzeal Judeţean Neamţ, mă anunţa că la Târgu 
Neamţ va fi scos la concurs un post de muzeograf. 
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Fac aici o scurtă paranteză pentru cititori şi spun că 
încă din vremea liceului am mers la dr. Gheorghe 
Dumitroaia cu o scrisoare de recomandare întocmită 
de profesorul meu de istorie, Ilie Untaru, prin care 
se argumenta dorinţa mea de a fi implicat în activi-
tăţi de cercetare arheologică. Ulterior, în 2003, când 
eram student, directorul Complexului Muzeal Jude-
ţean Neamţ m-a invitat să particip la săpăturile ar-
heologice din situl cucutenian de la Târgu Neamţ - 
Dealul Pometea. Cel mai probabil, cu acel prilej îmi 
fusese observată dorinţa de a lucra în acest domeniu 
şi probabil acesta a fost motivul pentru care fusesem 
anunţat că se va scoate la concurs un post de muze-
ograf la Târgu Neamţ. 

 
− Imediat după experienţa de la catedră vă îndrep-

taţi înspre muzeografie, găsindu-vă muzeograf-arheolog 
la Muzeul de Istorie şi Etnografie Târgu Neamţ. Ce v-a 
determinat să vă orientaţi înspre muzeu? Cum a început 
cercetarea pe tărâmul arheologiei? Cum se împacă muze-
ografia cu arheologia? 

 
− Într-adevăr, după ce am participat la con-

cursul pentru postul de la Muzeul de Istorie şi Et-
nografie Târgu Neamţ am renunţat la învăţământ şi 
am simţit cumva că mi-am atins menirea. Desigur, 
acest fapt nu a însemnat o simplă acceptare a statu-
tului meu ci, din contră, am căutat să am rezultate 
bune şi în acest domeniu.  

Pentru că povestea cu activitatea de la muzeu 
este una care se desfăşoară şi în prezent, am să în-
cerc să vă împărtăşesc doar câteva secvenţe. 
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În momentul în care mi-am început cariera, 
instituţia la care lucram avea o expoziţie permanen-
tă destul de veche şi care nu mai era foarte atractivă, 
aşa încât a trebuit să încep documentarea pentru 
ceea ce trebuia să fie un nou proiect expoziţional. 
Dar tot în anul în care am fost angajat au început şi 
lucrările de reabilitare la Cetatea Neamţ, fapt ce a 
impus inclusiv o cercetare arheologică preventivă, 
pe care a trebuit să o organizez în mare măsură şi 
care a fost încununată de rezultate bune. Cu acel 
prilej am documentat existenţa unei necropole me-
dievale în imediata apropiere a cetăţii, lucru care nu 
era cunoscut până atunci. Desigur, după încheierea 
lucrărilor la monument, ne-am găsit în faţa unei 
adevărate provocări, aceea de a organiza în interio-
rul fortificaţiei medievale un adevărat muzeu, lucru 
care s-a şi întâmplat datorită unui efort comun al 
multora dintre angajaţii muzeelor nemţene, sub 
coordonarea regretatului dr. Gheorghe Dumitroaia. 

Privitor la evoluţia mea profesională trebuie 
să spun că am parcurs toate treptele fireşti acestui 
domeniu, de la muzeograf II până la cercetător ştiin-
ţific, la care aş mai adăuga un detaliu, nu neapărat 
foarte relevant, şi anume că din 2008 am avut şi 
atribuţii administrative, prin care trebuia să coor-
donez activitatea tuturor unităţilor muzeale din 
oraşul Târgu Neamţ. 

Derulez uşor înapoi firul evenimentelor şi 
amintesc faptul că în toamna anului 2008 am fost 
admis ca doctorand la Institutul de Arheologie din 
Iaşi, aflat sub egida Academiei Române. Urma un 
drum lung, de aproape 6 ani, în care trebuia să duc 
la bun sfârşit o cercetare amplă, dedicată sfârşitului 
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epocii bronzului în spaţiul dintre Carpaţi şi Prut. 
Coordonator al lucrării a fost cunoscutul cercetător 
al preistoriei din estul României, regretatul dr. Dan 
Monah, care a avut grijă să mă îndrume suficient de 
temeinic încât să pot pregăti o teză de doctorat bine 
pusă la punct. Interacţiunea cu Domnia Sa a fost 
una extrem de benefică pentru că am întâlnit atunci 
un model de cercetător cu un spirit enciclopedic, 
dar şi cu un simţ critic ridicat în ceea ce însemna 
ştiinţa. De la domnia sa am învăţat să am o perspec-
tivă multiplă asupra unui fapt istoric, asupra unui 
context arheologic şi tot de la dânsul am preluat 
ideea şi necesitatea cercetării pluridisciplinare. A 
fost un cercetător exigent, lucru care pentru mine a 
constituit nu o piedică, ci un impuls.  

Mă apropiam cu lucrarea de doctorat de final, 
când, din nefericire, am primit vestea că profesorul 
coordonator s-a stins din viaţă, situaţie care avea 
unele implicaţii nu tocmai favorabile pentru mine. 
Instituţia organizatoare a delegat însă un nou coor-
donator, în persoana renumitului cercetător dr. Va-
sile Chirica, iar lucrurile au reintrat pe un făgaş 
normal. Domnia sa m-a îndrumat doar în etapa fi-
nală a studiilor doctorale, fiindu-mi alături în mo-
mentul susţinerii lucrării, în anul 2014. Din dorinţa 
de a încheia această secvenţă a perfecţionării mele 
profesionale, aş vrea să spun că de la ambii coordo-
natori am avut de învăţat lucruri extrem de utile şi 
evident că obţinerea titlului de doctor li se datorea-
ză în bună măsură.  

Pentru că m-aţi întrebat ce anume mi-a canali-
zat drumul către activitatea muzeală, aş îndrăzni să 
spun că pasiunea. Pur şi simplu am vrut să îmi ur-
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mez un vis mai vechi pe care îl doream transformat 
în realitate. Aşa se face că încă de la început a trebu-
it să îmbin armonios munca de muzeograf cu cea de 
arheolog. Misiunea mea nu era tocmai cea mai sim-
plă din motivul că în mica instituţie unde activam 
eram doar trei angajaţi, eu fiind singurul care avea 
atribuţii în ceea ce priveşte organizarea unor eve-
nimente culturale şi ştiinţifice, dar şi a valorificării 
patrimoniului muzeal. Acest fapt însă nu m-a îm-
piedicat să mă implic şi în activităţile curente legate 
de îndrumarea vizitatorilor sau chiar a celor gospo-
dăreşti. 

În primii patru ani a trebuit să îmi aduc apor-
tul la reorganizarea tuturor expoziţiilor permanente 
de la muzeele târg-nemţene, perioadă în care mă 
documentam şi pentru teza de doctorat, dar partici-
pam şi la diverse cercetări arheologice organizate de 
instituţia la care lucrez. Pentru că am amintit de 
acele proiecte expoziţionale, aş vrea să spun că au 
avut un rol important în formarea mea ca om de 
muzeu prin aceea că am fost nevoit să aprofundez 
nu doar tematici diferite, ci şi metode şi tehnici dis-
tincte de organizare a unor spaţii în care trebuia 
etalat un anumit patrimoniu istoric, etnografic şi 
memorial. 

Dincolo de toate acestea, munca de teren a 
fost mereu prioritară, astfel că la un an de la angaja-
re am fost implicat în cercetări arheologice, desigur, 
ca simplu membru într-un colectiv mai extins. Este 
poate cazul să precizez că arheologii au competenţe 
mai restrânse sau mai extinse, în funcţie de experi-
enţa lor. La vremea respectivă eram înscris în Regis-
trul Arheologilor din România doar ca debutant, 
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dar pe măsura trecerii timpului şi a experienţei 
acumulate am ajuns să fiu expert. 

Pentru că din copilărie mi-am dorit să fac ar-
heologie, pot spune că am fost norocos să lucrez 
într-o instituţie care punea accent pe acest domeniu. 
Extrem de benefic a fost şi faptul că în celelalte mu-
zee nemţene aveam colegi arheologi cu vârste apro-
piate de a mea, ceea ce mă făcea să simt că activez şi 
sunt parte dintr-o echipă. Desigur că începuturile 
nu au fost simple, mai ales că acest domeniu este 
adesea imprevizibil şi trebuie să înveţi multe lu-
cruri, plus că trebuie să dai dovadă de un spirit de 
observaţie extrem de ridicat, dar mai ales de res-
ponsabilitate şi perseverenţă. 

Deşi prin formaţia mea sunt arheolog preisto-
rician, adică sunt preocupat de acele perioade foarte 
îndepărtate din istoria omenirii, a fost necesar să 
particip pe şantiere arheologice atribuite unor etape 
cronologice diferite, de la cele neo-eneolitice, până 
la cele medievale, fiecare remarcându-se printr-un 
anumit specific în ceea ce priveşte tehnica de săpă-
tură. Debutul l-a reprezentat cercetarea preventivă 
de la Cetatea Neamţ, dar apoi am avut prilejul să 
activez şi în cadrul unor situri preistorice, aşa cum 
au fost cele de la Ţolici, Poduri, Răuceşti şi Topoliţa.  

Dacă ar fi să răspund la întrebarea dumnea-
voastră despre legătura dintre muzeografie şi arheo-
logie, aş spune că în cazul meu s-au îmbinat armo-
nios, iar timpul alocat lor a variat în funcţie de ne-
voile instituţiei. Spre deosebire de colegii arheologi 
care activează în institute sau universităţi, noi, oa-
menii muzeelor, trebuie să fim mai dinamici din 
acest punct de vedere. Este evident că unele dintre 
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demersurile noastre expoziţionale se bazează toc-
mai pe bunurile pe care le prelevăm din siturile ar-
heologice. De altfel, aş sublinia faptul că o foarte 
bună parte din patrimoniul instituţiei noastre este 
constituit din piese arheologice.  

 
− Dacă tot am discutat despre muzeografie, vă rog 

să ne faceţi o succintă prezentare a instituţiei în care 
lucraţi şi care să fie un fel de invitaţie pentru cei intere-
saţi să vă descopere muzeul. 

 
− Din 2007 şi până în prezent am lucrat doar la 

Muzeul de Istorie şi Etnografie Târgu Neamţ, care 
este parte a Complexului Muzeal Naţional Neamţ. 
Deşi este un obiectiv mic, unitatea muzeală târg-
nemţeană merită să se regăsească pe lista punctelor 
turistice care ar trebui vizitate. Fără să detaliez prea 
mult, pentru că aş vrea să le lăsăm şi cititorilor po-
sibilitatea să îi treacă pragul, aş spune că instituţia 
în care activez îmbină într-o manieră plăcută trecu-
tul istoric cu specificul etnografic al zonei de nord-
est a judeţului Neamţ.  

Muzeul funcţionează în prima şcoală publică 
din Târgu Neamţ, construită la jumătatea secolului 
XIX şi care, în prezent, este monument istoric. Unul 
dintre primii elevi ai acestei instituţii de învăţământ 
a fost Ion Creangă şi cred că acest detaliu poate con-
stitui un important subiect de atracţie. 

Expoziţia permanentă este organizată în cinci 
încăperi principale, în care se regăsesc cele mai re-
prezentative mărturii legate de trecutul zonei noas-
tre.  
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Aşa cum este firesc, în spaţiile muzeale pot fi 
admirate o serie de vestigii arheologice, care acope-
ră un interval temporal amplu, de la îndepărtatul 
paleolitic, până la zorii epocii moderne. Publicul 
interesat poate vedea resturi osteologice de mamut, 
recipiente de lut şi unelte de piatră vechi de câteva 
mii de ani, obiecte legate de exploatarea sării, dar şi 
artefacte atribuite celebrei culturi Cucuteni. Desi-
gur, nu lipsesc bunuri arheologice atribuite dacilor 
liberi şi chiar piese de factură romană, precum şi 
numeroase mărturii materiale din perioada etnoge-
nezei noastre. Pentru evul mediu sunt reprezentati-
ve în special bunuri de patrimoniu provenite din 
cercetările arheologice de la Cetatea Neamţ, dar şi 
unele descoperite recent în vechea vatră a târgului.  

Am considerat necesar ca în micul nostru mu-
zeu să avem o încăpere distinctă în care să prezen-
tăm şi istoria oraşului Târgu Neamţ, din preistorie 
până în contemporaneitate. 

În ceea ce priveşte patrimoniul etnografic, me-
rită să subliniez că în instituţia la care fac referire 
poate fi întâlnită o sinteză foarte bună a principale-
lor meşteşuguri tradiţionale, de la prelucrarea lem-
nului, a fibrelor textile, a lutului, până la procesarea 
fructelor, a legumelor şi cerealelor. Deşi nu dispu-
nem de un spaţiu foarte generos, am încercat să 
avem un mod de expunere dinamic, astfel încât, pe 
lângă obiectele tridimensionale, am adus în faţa 
publicului şi diverse reconstituiri, mai ales pentru a 
facilita înţelegerea anumitor aspecte ale trecutului 
de către copii. 

Un element suplimentar de atracţie îl repre-
zintă şi pavilionul etnografic exterior, unde pot fi 
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admirate instalaţii tradiţionale de mari dimensiuni 
(moară de apă, gater de apă, piuă pentru ţesături), 
destul de rar întâlnite la ora actuală pe teritoriul 
judeţului Neamţ. 

Vizitatorii acestor locuri îşi pot îndrepta paşii 
către muzeul nostru şi din simplul motiv că este 
amplasat pe un traseu turistic foarte frecventat, pe 
drumul ce duce către faimoasa Cetatea Neamţ.  

 
− Pentru cei care vă cunosc mai puţin activitatea, 

vă rog să menţionaţi care sunt domeniile dumneavoastră 
de competenţă şi interes! 

 
− Chiar dacă sunt de profesie arheolog, asta 

nu înseamnă că am competenţa necesară să fac cer-
cetări în situri aparţinând tuturor etapelor istorice. 
Pregătirea mea şi experienţa acumulată îmi permit 
să aprofundez preistoria spaţiului est-carpatic, dar 
cu privire specială asupra eneoliticului şi epocii 
bronzului. Desigur, am o anumită expertiză şi în 
ceea ce înseamnă industria litică, adică tehnologia şi 
tipologia obiectelor de piatră, specifice comunităţi-
lor umane post-paleolitice. Faptul că în instituţia în 
care lucrez s-au făcut unele dintre cele mai impor-
tante cercetări referitoare la modul de exploatare şi 
utilizare a sării de către vechile populaţii, a constitu-
it un subiect de mare interes pentru mine, lucru care 
se reflectă şi în unele dintre lucrările publicate.  

În ultimii ani mi-am cultivat interesul pentru 
ceea ce înseamnă arheologia experimentală şi expe-
rimentarea cu scop didactic pentru a înţelege anu-
mite tehnologii ale trecutului, mai ales că acest do-
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meniu este încă la un stadiu incipient în cercetarea 
românească. 

Nu în ultimul rând, colaborarea cu specialişti 
din diverse domenii conexe arheologiei mi-a conso-
lidat interesul pentru cercetarea interdisciplinară, 
mai ales că tendinţele actuale arată că fără o aborda-
re multilaterală, înţelegerea fenomenelor trecutului 
este destul de limitată.  

 
− O scurtă perioadă aţi fost cercetător asociat în 

cadrul Centrului Internaţional de Cercetare a Culturii 
Cucuteni, din cadrul instituţiei în care activaţi. Ce ar 
trebui să ştie publicul despre cultura Cucuteni? 

 
− Chiar dacă am lucrat mereu la muzeul din 

Târgu Neamţ, o scurtă perioadă am activat ca cerce-
tător şi în cadrul centrului amintit de dumneavoas-
tră şi care funcţionează ca entitate ştiinţifică distinc-
tă în cadrul Complexului Muzeal Naţional Neamţ.  

Cultura Cucuteni nu a fost doar o cultură ar-
heologică, a fost un fenomen. Din punctul meu de 
vedere, poate fi foarte uşor transformată într-un 
brand de ţară. Publicul ar trebui să ştie că această 
civilizaţie de acum 5-6 milenii era extrem de evolua-
tă şi a lăsat în urma ei vestigii remarcabile, care de-
notă o foarte bună structurare şi organizare.  

Primele mărturii cucuteniene au fost descope-
rite acum mai bine de un secol, în satul Cucuteni 
din judeţul Iaşi. De atunci şi până în prezent au fost 
descoperite şi înregistrate câteva mii de aşezări ale 
acestei culturi, care acoperă un spaţiu geografic am-
plu, din sud-estul Transilvaniei, toată Moldova isto-
rică şi o parte a Ucrainei. Desigur, impresionant nu 
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este numărul aşezărilor, ci, în unele cazuri, suprafa-
ţa acestora (de zeci şi chiar sute de hectare), numă-
rul locuinţelor, distribuirea lor, dar mai ales materi-
alele arheologice. Un amănunt deosebit este şi acela 
că o bună parte dintre situri se află pe înălţimi sau 
dispuneau de sisteme defensive reprezentate de 
şanţuri de apărare, ceea ce poate sugera implicit 
existenţa unor pericole externe sau conflicte inter-
comunitare. 

După cum bine se ştie, această civilizaţie pre-
istorică se individualizează faţă de altele prin cera-
mica absolut spectaculoasă, pictată bicrom sau tri-
crom, cu o gamă variată de motive decorative. Nu 
în ultimul rând, artizanii acelor vremuri au creat şi 
numeroase reprezentări umane, din lut, asociate 
credinţelor acelor vremuri.  

Cercetările desfăşurate în aşezările acestei cul-
turi au scos la lumină şi obiecte făurite din cupru 
sau chiar aur, dar care sunt rarităţi şi trebuie puse în 
legătură cu anumite elite din cadrul comunităţilor 
cucuteniene. 

 
− Pe lângă munca de cercetare ştiu că v-aţi impli-

cat şi în activităţi dedicate elevilor, pe care le organizaţi 
tot în incinta muzeului. Vă rugăm să ne daţi câteva deta-
lii în acest sens. Cum îi putem atrage pe copii spre mu-
zeu? 

 
− Chiar dacă de multă vreme nu mai activez 

în învăţământ, mi-am păstrat spiritul pedagogic şi 
am căutat mereu să întreţin legăturile cu instituţiile 
şcolare din oraşul natal şi din împrejurimi. Pornind 
de la acest detaliu, începând din anul 2016, am or-
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ganizat mai multe ateliere de arheologie experimen-
tală, dedicate elevilor din clasele primare şi gimna-
ziale. Mi-am dorit ca în acest fel să îi ajut să înţelea-
gă mai bine anumite realităţi ale trecutului îndepăr-
tat, altfel decât să le citească în cărţi sau să le admire 
în expoziţiile muzeelor. Încă de la primele activităţi 
am experimentat împreună tehnici preistorice de 
confecţionare a vaselor de lut, dar şi a uneltelor din 
piatră, os şi corn. Atunci când a fost posibil, am dus 
experimentarea la un alt nivel şi am ajuns chiar la 
prelucrarea metalelor după tehnici vechi. Am dorit 
ca prin acest gen de activităţi să le stimulez copiilor 
creativitatea şi îndemânarea, dar şi să îi fac să pri-
vească muzeul cu mai multă curiozitate. Deşi într-o 
primă fază am fost uşor sceptic în legătură cu atrac-
tivitatea unor astfel de ateliere, am fost plăcut sur-
prins când am văzut interes crescut din partea elevi-
lor şi a cadrelor didactice. Într-o perioadă în care 
copiii îşi pot procura informaţia foarte uşor, este 
nevoie de o sincronizare cu nevoile lor de documen-
tare, iar demersurile mele s-au înscris tocmai pe 
această direcţie.  

Deşi muzeele trebuie să se ridice la nivelul ce-
rinţelor publicului, acest lucru nu este deloc simplu 
şi are mai ales implicaţii financiare mari. Pe de altă 
parte şi vizitatorii noştri trebuie să conştientizeze că 
doar susţinând muzeele, acestea se vor putea dez-
volta şi vor putea deveni repere culturale importan-
te. Nu ascund faptul că o parte a publicului dispune 
de o informare incompletă, ceea ce are drept conse-
cinţă o atitudine refractară faţă de ideea de muzeu. 
Din acest motiv, atât noi, cât şi instituţiile de învă-
ţământ, trebuie să contribuim din plin la ceea ce 
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înseamnă perfecţionarea actului educaţional, îmbu-
nătăţirea percepţiilor şi finisarea mentalităţilor. 

Vizavi de modul de a atrage copiii, şi publicul 
în general, să descopere universul din interiorul 
unui muzeu, noi am organizat şi numeroase expozi-
ţii temporare, cu tematici extrem de diverse: peşti 
fosili, piese de patrimoniu religios, arta restaurării, 
aspecte ale învăţământului, jucării din trecut, măr-
turii arheologice, medalistică, numismatică şi multe 
altele.  

 
− Aţi fost organizatorul sau co-organizatorul mai 

multor manifestări ştiinţifice şi culturale? Ce teme aţi 
abordat?  

 
− Pe parcursul activităţii mele am organizat, 

într-adevăr, mai multe manifestări ştiinţifice şi cul-
turale, adresate deopotrivă specialiştilor şi publicu-
lui larg. Aşa cum era şi firesc, mi-am îndreptat aten-
ţia spre istoria zonei în care îmi desfăşor activitatea, 
pentru că am considerat că este necesar ca locuitorii 
de aici să cunoască şi în acest mod bogăţia istorică a 
Neamţului. Pe lângă cele amintite, am pus în practi-
că şi evenimente ştiinţifice cu o tematică mai cu-
prinzătoare, care vizau anumite aspecte ale preisto-
riei sau ale evului mediu.  

Alături de evenimente care au deja o tradiţie 
în instituţia noastră, cum ar fi Zilele Cetăţii Neamţ, 
Zilele Ion Creangă şi Ziua Internaţională a Muzee-
lor, împreună cu colegii mei am încercat să aducem 
la Târgu Neamţ specialişti din diverse ramuri ale 
istoriei, în cadrul unor conferinţe şi simpozioane 
naţionale. A fost onorant pentru mine ca în câţiva 
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ani succesivi să putem organiza la Cetatea Neamţ 
câte un eveniment ştiinţific la care au putut partici-
pa arheologi şi medievişti cunoscuţi. Dintre confe-
rinţele mai recente aş aminti-o pe cea referitoare la 
fortificaţii şi sisteme de fortificare la răsărit de Car-
paţi, unde am avut invitaţi arheologi cu notorietate 
din România şi Republica Moldova.  

 
− Deşi aparţineţi unei generaţii de tineri arheologi, 

aveţi un parcurs profesional complex. Sunteţi membru al 
mai multor organisme ştiinţifice din ţară şi străinătate. 
Ce ne puteţi spune despre acest fapt? 

 
− Parcurgerea unor etape profesionale atrage 

după sine şi apartenenţa la anumite organisme ştiin-
ţifice sau culturale, fapt ce semnifică, pe de o parte, 
posibilitatea activării într-un cadru specializat, iar 
pe de altă parte poate însemna recunoaşterea unor 
eforturi în domeniul cercetării. 

Fără să fac o prezentare exhaustivă, mă voi 
rezuma să spun că sunt membru al European Associ-
ation of Archaeologists, al Societăţii de Ştiinţe Istorice 
din România, al Asociaţiei de Istorie a Balcanilor, al 
EXARC (cel mai important organism internaţional 
dedicat arheologiei experimentale), precum şi al 
Institutului de Cercetări Bioarheologice şi Etnoculturale 
– Republica Moldova.  

Din 2018 sunt onorat să fac parte şi din Comi-
sia Naţională de Arheologie, care funcţionează pe lân-
gă Ministerul Culturii. 

Apartenenţa la aceste organisme ştiinţifice nu 
face altceva decât să ofere nişte pârghii în plus pen-
tru devenirea mea profesională, în sensul că pot 
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avea contact cu alţi istorici sau colegi de breaslă şi, 
în acest fel, pot fi la curent cu rezultatele muncii lor 
sau, la rândul meu, le pot împărtăşi câte ceva din 
modesta mea experienţă.  

 
− Aţi participat la mai multe manifestări ştiinţifice 

internaţionale, iar unele dintre acestea au fost în afara 
hotarelor României. Vă rugăm să ne faceţi o trecere în 
revistă a lor şi ce anume v-a impresionat în locurile în 
care aţi fost. 

 
− Într-adevăr, am avut posibilitatea să particip 

la o serie de manifestări ştiinţifice internaţionale, 
care au reprezentat experienţe dintre cele mai inte-
resante. Am avut prilejul să văd locuri deosebite şi 
să cunosc specialişti din diverse ramuri ale arheolo-
giei.  

Cea mai amplă conferinţă la care am partici-
pat a fost organizată în anul 2018 la Barcelona, unde 
a avut loc reuniunea anuală a European Association of 
Archaeologists. La evenimentul amintit, desfăşurat 
pe parcursul unei săptămâni, au participat aproxi-
mativ 3000 de arheologi din spaţiul european. Desi-
gur, deplasarea în Spania a reprezentat şi un bun 
prilej de a vedea câteva dintre obiectivele reprezen-
tative ale Barcelonei, mai ales că muzeele existente 
acolo găzduiesc un patrimoniu spectaculos. La toate 
acestea se adaugă şi celebra catedrală Sagrada Fami-
lia, parcul Güell sau clădirile proiectate de Gaudi.  

Pe de altă parte, vizitarea spaţiului est-euro-
pean, cu prilejul participării la diverse conferinţe, 
mi-a oferit o altă perspectivă asupra acelei zone. 
Manifestările ştiinţifice de la Odessa şi Kiev au con-
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stituit un bun prilej de a lua contact cu un mediu 
academic dinamic, care încearcă să se alinieze cerin-
ţelor sistemului de cercetare occidental. De altfel, 
Kievul este un oraş cu puternice nuanţe occidentale, 
însă păstrează şi destule trăsături răsăritene. Merită 
să amintesc aici ansamblul extrem de complex de 
biserici şi mănăstiri, care îi dau o notă cu totul apar-
te, tipică mediului slav. 

Marele beneficiu al acestor participări interna-
ţionale este acela că am făcut cunoscută şi munca 
mea de cercetare, dar, cel mai important, am reuşit 
să interacţionez cu alţi specialişti şi chiar să pun 
bazele unor colaborări cu unii dintre aceştia. 

 
− Pentru că aţi amintit de colaborări, am observat 

în lista dumneavoastră de publicaţii că aţi lucrat cu spe-
cialişti de la diverse instituţii din ţară, dar şi din străină-
tate. Vă rugăm să ne spuneţi câteva lucruri despre acest 
fapt! 

 
− În ştiinţă, dar mai ales în cercetare, colabora-

rea este absolut necesară. Conştient fiind de acest 
lucru, am relaţionat cu mulţi colegi de la instituţii 
de profil, animaţi de gândul comun de a valorifica 
mărturiile trecutului. Aşa se face că, spre exemplu, 
am colaborat cu arheologi şi muzeografi de la 
aproape toate muzeele de istorie din Moldova, dar 
şi cu specialişti de la Cluj, Bucureşti şi Târgovişte. 
Interacţiunea noastră a avut la bază publicarea 
anumitor loturi de materiale arheologice, aflate în 
colecţiile diferitelor muzee, dar cu unii dintre aceşti 
colegi am lucrat şi la diverse tipuri de analize inter-
disciplinare.  
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Foarte utilă a fost şi colaborarea cu specialiştii 
străini, din Franţa, Germania şi Marea Britanie, mai 
ales în cadrul acelor proiecte iniţiate de instituţia 
noastră şi care au fost legate de sursele de sare sau 
de investigaţiile neinvazive în situri eneolitice. Tipul 
acesta de relaţionare oferă marele avantaj de a putea 
utiliza unele tehnologii care la noi încă sunt greu 
accesibile, dar, desigur, există o anumită reciprocita-
te, în sensul că siturile arheologice şi patrimoniul 
mobil sunt foarte ofertante pentru specialiştii veniţi 
din alte ţări. 

În plus, aşa cum am mai menţionat, trebuie să 
existe deschidere spre orizonturile cercetării occi-
dentale, pentru a ne putea alinia la exigenţele din ce 
în ce mai crescute ale ştiinţei.  

 
− Ca specialist în arheologie aţi participat şi încă 

activaţi pe multe şantiere din Moldova. Care sunt princi-
palele situri în care v-aţi implicat? Ce ne puteţi spune 
despre descoperirile din teren? Când este arheologul îm-
păcat sufleteşte că şi-a dus treaba la bun sfârşit?  

 
− De-a lungul celor 14 ani de când sunt în mu-

zeu, am participat pe diverse şantiere arheologice, 
preponderent organizate de instituţia în care acti-
vez. Dacă la început eram simplu membru într-o 
echipă de cercetare, de câţiva ani coordonez eu şan-
tiere arheologice, iar lucrul acesta îmi oferă satisfac-
ţii suplimentare.  

Ca să revin la una din întrebări, aş vrea să 
spun că m-au interesat cu precădere cercetările în 
situri preistorice, iar Complexul Muzeal Naţional 
Neamţ are deja o tradiţie din acest punct de vedere. 
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Ca student am lucrat pe şantierul de la Siliştea, din 
judeţul Neamţ, acolo unde se cerceta o fortificaţie 
din epoca bronzului, apoi am participat la săpături-
le de la Ţolici (jud. Neamţ), unde se află un sit ex-
trem de interesant şi care este legat de exploatarea 
sării. Ulterior am mers şi pe şantierul arheologic de 
la Poduri, din judeţul Bacău, pentru a participa la 
investigaţiile din aşezarea eneolitică de tip tell exis-
tentă acolo, printre puţinele de acest fel din Moldo-
va. 

Din 2015 până în 2018 am fost, în bună măsu-
ră, cel care a organizat săpăturile sistematice din 
aşezarea culturii Cucuteni de la Răuceşti (jud. 
Neamţ), acolo unde, în anii ’80, regretatul dr. Ghe-
orghe Dumitroaia făcuse cercetări şi obţinuse rezul-
tate interesante. În cazul acestui sit pot spune că am 
avut avantajul unei colaborări cu o echipă germană, 
care a făcut o serie de investigaţii geo-fizice şi în 
acest fel am obţinut o imagine aproximativ fidelă a 
structurilor aflate în sol, motiv pentru care cerceta-
rea noastră a avut obiective realizabile şi rezultate 
îmbucurătoare.  

Din 2019 am început un nou şantier arheolo-
gic, la Topoliţa, în apropiere de Târgu Neamţ, acolo 
unde, în perioada studenţiei, am găsit o aşezare a 
culturii Precucuteni. Deşi săpăturile sunt abia la 
început, rezultatele sunt dintre cele mai frumoase şi 
mi-aş dori să avem posibilitatea să continuăm cerce-
tările aici. Într-o scurtă paranteză amintesc că spre 
deosebire de alte şantiere pe care le-am coordonat, 
aici am lucrat doar cu adolescenţi, ceea ce a consti-
tuit o experienţă foarte plăcută, pentru că am avut 
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prilejul să admir dorinţa lor de a munci, spiritul de 
echipă şi jovialitatea specifică vârstei.  

Cu toate că eu sunt specializat pe epoca bron-
zului, am ales să fac săpături sistematice în câteva 
situri eneolitice din simplul motiv că acestea oferă, 
în general, un patrimoniu muzeal consistent. Spre 
exemplu, ceramica cucuteniană este celebră şi nu 
mai are sens observaţia mea legată de valoare sa 
artistică, la fel ca şi numeroasele statuete antropo-
morfe care pot fi găsite în aşezările eneolitice. 

Pe lângă aceste şantiere sistematice amintite 
anterior, am participat şi la ceea ce, în limbaj de spe-
cialitate, se numeşte cercetare preventivă, situaţie 
care este legată mai ales de obiective de investiţii 
(locuinţe, infrastructură, monumente istorice). Ast-
fel, am avut prilejul să sap, singur, sau împreună cu 
alţi colegi din instituţie, contexte arheologice dintre 
cele mai diverse, datând din eneolitic şi până la în-
ceputurile epocii moderne.  

Indiferent de tipul de cercetare, satisfacţia de-
scoperirii unor lucruri spectaculoase acoperă orice 
efort pe care îl depui pe şantierul arheologic. Şi, 
adeseori, condiţiile de lucru nu sunt deloc favorabi-
le; fie eşti nevoit să stai în soarele arzător, fie să lu-
crezi când temperaturile sunt scăzute. În general, 
activitatea noastră de teren începe primăvara de-
vreme şi se încheie uneori chiar la începutul iernii.  

Despre descoperirile din teren ar fi mult de 
povestit, iar pentru arheolog toate sunt importante, 
dar e adevărat că unele dintre ele pot avea un im-
pact public crescut. Ca să nu obosesc cititorul cu o 
listă mult prea amplă, aş aminti o descoperire recen-
tă, pe un şantier arheologic din Târgu Neamţ unde, 
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investigând o locuinţă medievală, am avut plăcuta 
surpriză să constat că în interiorul acesteia, lângă un 
perete, se găseau cereale carbonizate, lucru destul 
de rar întâlnit în siturile medievale, ceea ce ne ajută 
să înţelegem o serie de detalii legate de obiceiurile 
alimentare ale celor din trecut.  

Aţi întrebat când este arheologul mulţumit su-
fleteşte că şi-a dus la bun sfârşit treaba, iar răspun-
sul este relativ simplu: atunci când rezultatele mun-
cii lui ajung la public şi specialişti, fie prin conferin-
ţe, prin lucrări publicate sau prin expoziţii. Cu riscul 
de a fi lipsit de modestie, vă mărturisesc faptul că 
eu sunt unul dintre cei care ţine mult la valorificarea 
ştiinţifică a eforturilor de pe teren.  

 
− Pentru că aţi amintit de valorificare ştiinţifică şi 

pentru că ştiu că aveţi un număr consistent de publicaţii, 
vă rog să ne împărtăşiţi care este maniera dumneavoastră 
de lucru şi cum aţi ajuns la asemenea performanţe. 

 
− Nu ascund faptul că am publicat destul de 

mult - câteva cărţi de autor, editări şi un număr în-
semnat de articole şi studii -, însă această realitate 
nu îmi conferă neapărat o poziţie privilegiată. Nu e 
nevoie să scrii mult, ci e necesar să scrii bine. În ca-
zul meu nu ştiu dacă ceea ce am publicat este şi 
bun, dar faptul că mi-am văzut citate lucrările îmi 
oferă satisfacţia lucrului bine făcut. Totuşi, mi se 
întâmplă uneori ca după apariţia unui studiu sau 
articol să fiu exigent cu mine şi să mă gândesc că aş 
fi tratat subiectul într-o manieră poate mai profun-
dă. Contrar unor opinii potrivit cărora scrisul e o 
chestiune facilă, aş îndrăzni să contrazic o astfel de 
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aserţiune şi să spun că toată lumea poate scrie, dar 
nu oricine poate scrie ştiinţific. Şi în literatură există 
destule principii care trebuie respectate, dar în isto-
rie acestea sunt cu mult mai multe, pentru că arheo-
logul, istoricul, au datoria morală să publice adevă-
ruri istorice, aşa cum pot fi ele reconstituite pe baza 
mărturiilor studiate.  

Revenind la activitatea mea, fără să o consider 
una prodigioasă, aş spune că m-am ghidat după 
ideea că rezultatele muncii mele trebuie cunoscute 
de comunitatea ştiinţifică şi de aceea nu am precu-
peţit nici un efort prin care trebuia să îmi îndepli-
nesc acest obiectiv. Am avut mereu convingerea că 
modestele mele lucrări vor contribui la un moment 
dat la o mai bună creionare a trecutului nostru, con-
ştient fiind şi că unele dintre ideile mele ar putea să 
fie supuse criticii.  

Nu există o „reţetă magică” pentru a scrie; fie-
care cercetător are maniera sa de a duce la bun sfâr-
şit un demers editorial, fie că este o carte sau un 
simplu articol. La ora actuală, deşi există o multitu-
dine de publicaţii, iar majoritatea acestora pot fi 
accesate şi în mediul on-line, exigenţele sunt din ce 
în ce mai mari, lucru de altfel benefic într-o lume 
care pune accentul pe competitivitate. În plus, aşa 
cum am mai amintit, în ştiinţa istorică, şi în arheo-
logie cu precădere, accentul se pune pe pluridisci-
plinaritate. Chiar dacă uneori suntem tributari de-
scriptivismului, totuşi, este de preferat să explorăm 
dincolo de artefact şi să extragem dintr-un fapt isto-
ric cât mai multă informaţie.  
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− Vă rugăm să ne povestiţi câteva detalii despre 
cărţile dumneavoastră. Ce teme aţi abordat în cadrul 
acestor lucrări? 

 
− Ideea de a scrie o carte a fost un gând ce m-a 

însoţit din momentul în care am devenit student, 
însă părea un pas aproape irealizabil în acea peri-
oadă. 

Prima mea lucrare a văzut lumina tiparului în 
anul 2010 şi se intitulează Hăneşti-Botoşani. Mărturii 
arheologice şi istorice. În fond este o mică monografie 
arheologică a unei comune din judeţul Botoşani, 
acolo unde am făcut mai multe cercetări de teren, 
iar bogăţia şi diversitatea vestigiilor arheologice m-
au determinat să le tratez într-o lucrare de sine stă-
tătoare.  

A fost un prim exerciţiu editorial, urmat apoi 
de o altă carte intitulată Depresiunea Neamţ. Contri-
buţii arheologice şi tipărită în anul 2012. Ambele pu-
blicaţii sunt rodul muncii mele intense de teren, 
prin care am încercat o repertoriere a siturilor ar-
heologice din diverse areale geografice. 

Pentru că specializarea mea este axată pe 
epoca bronzului, în 2016 am publicat un alt volum, 
intitulat Repertoriul descoperirilor atribuie epocii bron-
zului din judeţul Neamţ, lucrare în care am adunat 
toate informaţiile accesibile în acel moment despre 
cea dintâi perioadă a metalelor. 

O altă contribuţie a mea vizează problematica 
sării, mai ales din perspectiva exploatării şi utilizării 
acestui mineral de către comunităţile umane mai 
vechi şi mai noi. Izvoarele sărate din microzona Agapia-
Bălţăteşti-Ghindăoani este volumul tipărit în 2017 şi, 
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potrivit titlului, constituie o analiză asupra surselor 
de sare dintr-un areal geografic restrâns. Ca o 
completare aş spune că zona Neamţului este una 
foarte bogată în clorură de sodiu, care apare în 
natură sub forma izvoarelor, iar aceste surse au fost 
cunoscute încă din vremuri preistorice. În lucrarea 
menţionată am valorificat deopotrivă rezultatele 
investigaţiilor arheologice, etnografice, botanice şi 
istorice, dar am adus în atenţie şi contribuţii mai 
vechi, publicate la sfârşitul seculului al XIX-lea şi 
începutul secolului XX, şi care fac referire la 
emergenţele saline din localităţile amintite. Din câte 
cunosc, acest modest volum este prima cercetare 
microzonală asupra unor surse de sare, din pers-
pectivă inter-disciplinară. 

Activitatea mea ştiinţifică a inclus şi editarea 
unei broşuri, a unei cărţi, dar şi a unui catalog de 
expoziţie.  

Pentru că într-un anume fel coordonez şi 
activitatea Muzeului Cetatea Neamţ, am considerat 
utilă republicarea unui studiu al preotului Contantin 
Matasă – întemeietorul arheologiei şi muzegrafiei 
nemţene – dedicat monumentului amintit. Broşura 
respectivă prezintă cetatea muşatină într-o manieră 
foarte pitorească, cu accente legendare, completată şi 
cu adevăruri istorice aşa cum erau ele cunoscute la 
nivelul deceniului trei al secolului trecut.  

Anul 2019 a fost unul mai bogat în ceea ce 
priveşte munca mea editorială, astfel că am reuşit 
publicarea unui volum, dar şi al unui catalog.  

Pentru că în 2018 au fost organizate diverse 
manifestări legate de momentul centenarului, am 
lansat ideea realizării unei lucrări care să sintetizeze 
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cele mai importante direcţii în cercetarea arheo-
logică din ultimul secol, din Moldova istorică. Cu 
sprijinul colegei dr. Ludmila Pârnău, de la Institutul 
de Arheologie din Iaşi, am editat lucrarea Un secol 
de arheologie în spaţiul est-carpatic. Concepte, metode, 
tendinţe, demers ce a putut fi publicat datorită contri-
buţiilor a numeroşi arheologi din România şi Repu-
blica Moldova. După opinia noastră, volumul res-
pectiv, tipărit în 2019, constituie un instrument de 
lucru util pentru toţi cei care doresc să aibă o imagine 
de ansamblu asupra cercetării arheologice din 
spaţiul cuprins între Carpaţi şi Nistru. 

Pentru că unul dintre obiectivele instituţiei 
noastre este acela de a promova patrimoniul pe care 
îl deţinem, tot în 2019 am publicat şi un catalog 
dedicat obiectelor de faianţă şi porţelan din colec-
ţiile Complexului Muzeal Naţional Neamţ. Deşi este 
o lucrare cu caracter ştiinţific, amintitul catalog este 
destinat atât specialiştilor, cât şi publicului larg. La 
realizarea lui şi-au adus aportul încă doi colegi din 
instituţiile muzeale din Piatra Neamţ şi Roman, 
respectiv dr. Alexandru Gafincu şi dr. George Hân-
ceanu.  

 
− Pentru unele dintre cărţile publicate aţi fost 

premiat. Ce for ştiinţific v-a oferit respectivele distincţii? 
 
− Ca o recunoaştere a muncii mele, pentru trei 

dintre volumele publicate am fost premiat de către 
Societatea de Ştiinţe Istorice din România. În 2013 
am luat premiul „A.D. Xenopol” pentru cartea De-
presiunea Neamţ. Contribuţii arheologice, în 2017 am 
primit aceeaşi distincţie, dar pentru volumul Reper-
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toriul descoperirilor atribuite epocii bronzului din judeţul 
Neamţ, iar în 2020 am primit premiul „Aurelian Ior-
dănescu” pentru editarea cărţii Un secol de arheologie 
în spaţiul est-carpatic. Concepte, metode, tendinţe. Pen-
tru acest din urmă volum am fost nominalizat şi la 
premiul „I.C. Brătianu” al Ministerului Culturii, tot 
în anul 2020. 

În mod cert, toate aceste distincţii reprezintă o 
confirmare a faptului că eforturile mele de până în 
prezent au fost apreciate de comunitatea ştiinţifică, 
lucru care mă obligă să fiu la fel de determinat şi pe 
viitor în munca mea de cercetare.  

 
− Sunteţi secretarul de redacţie al cunoscutei revis-

te „Memoria Antiquitatis”. Creionaţi-ne un scurt istoric 
al revistei. Care sunt secţiunile acesteia? Cine semnează 
în paginile revistei? 

 
− Revista „Memoria Antiquitatis” este publica-

ţia periodică cea mai cunoscută a actualului Com-
plex Muzeal Naţional Neamţ. A fost fondată în anul 
1969 şi a reuşit să se impună în scurt timp în peisa-
jul publicaţiilor muzeale. Încă de la începuturi a 
reunit în paginile sale studii şi articole consistente şi 
cu impact ştiinţific, ceea ce a făcut ca circulaţia re-
vistei sa fie destul de bună, nu doar în ţară, ci şi în 
exterior. 

La o analiză a sumarelor revistei se poate con-
stata cu uşurinţă că printre semnatari au fost arheo-
logi şi istorici de renume, români, dar şi străini. În 
cele peste 10.000 de pagini tipărite până acum au 
fost tratate subiecte privitoare la arheologia zonei 
est-carpatice, cu precădere, dar se întâlnesc şi studii 
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care privesc alte spaţii geografice. În ceea ce priveşte 
structura periodicului, încă de la început au existat 
câteva secţiuni distincte, precum Studii şi materiale, 
Note şi discuţii, Muzeologie şi Cronica, ulterior fiind 
aduse unele completări cu ceea ce înseamnă Istorie, 
Restaurare şi conservare, Cercetări interdisciplinare, To-
ponimie, In Honorem, Necrolog, Viaţa ştiinţifică şi Re-
cenzii. 

În ceea ce mă priveşte, aşa cum bine aţi men-
ţionat, de câţiva ani doar sunt şi secretarul de redac-
ţie al revistei şi încerc, alături de colectivul editorial, 
să menţinem publicaţia la un nivel ştiinţific onorant, 
pentru că, în fond, este una dintre cărţile de vizită 
ale instituţiei noastre.  

 
− Aminteaţi mai devreme de Cetatea Neamţ şi cred 

că este necesar să punctăm câteva detalii esenţiale despre 
acest monument. Ce trebuie cunoscut din istoria acestei 
importante fortificaţii medievale? Cum o percep oamenii 
care ajung să o viziteze? 

 
− Îmi place să spun, şi pe bună dreptate, că 

Cetatea Neamţ este unul dintre cele mai importante 
obiective militare ale Moldovei medievale. Chiar 
dacă o bună perioadă de timp, de la sfârşitul secolu-
lui al XIX-lea şi în primele decenii ale secolului XX, 
s-a crezut că această cetate a fost opera cavalerilor 
teutoni, cercetarea istorică şi descoperirile arheolo-
gice au adus unele lămuriri importante vizavi de 
începuturile acestei fortificaţii. La ora actuală spe-
cialiştii sunt de acord că Cetatea Neamţ este o ctito-
rie a Muşatinilor, mai precis a lui Petru I, care, în a 
doua parte a secolului al XIV-lea, ridică în apropiere 
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de Târgu Neamţ, pe un pinten montan, un obiectiv 
cu rol defensiv. La puţin timp cetatea este implicată 
într-o confruntare cu armata regelui maghiar Sigis-
mund de Luxemburg, prilej cu care avem şi prima 
atestare documentară, la 2 februarie 1395. 

Dacă iniţial fortificaţia era una destul de sim-
plă ca planimetrie şi capacitate defensivă, în timpul 
lui Ştefan cel Mare, odată cu intensificarea conflicte-
lor cu turcii, Cetatea Neamţ trece printr-o serie de 
transformări arhitecturale, dintre care cele mai im-
portante au fost supraînălţarea zidurilor, construi-
rea bastioanelor semicirculare pe latura de nord, 
realizarea podului de acces, dar şi a şanţului de apă-
rare. Astfel pregătită, cetatea va opune rezistenţă 
armatelor sultanului Mahomed al II-lea care au ata-
cat-o după confruntarea din iulie 1476 de la Războ-
ieni. Începând din a doua jumătate a secolului al 
XVI-lea, fortificaţia muşatină va deveni un loc aprig 
disputat între diverşii pretendenţi la tronul Moldo-
vei. Cetatea nu a avut de suferit doar din partea 
oştilor maghiare, turceşti şi polone, ci şi din cauza 
unor măsuri luate de domnii ţării. Astfel, la începu-
tul celei de-a doua domnii a lui Alexandru Lăpuş-
neanu, cetăţile Neamţ şi Suceava au fost incendiate 
din ordinul turcilor pentru a diminua capacitatea de 
apărare a Moldovei. Cu toate acestea, în timpul lui 
Ieremia Movilă, Cetatea Neamţ a fost refăcută, iar la 
1600 şi-a deschis porţile în faţa lui Mihai Viteazu, 
care încerca unirea ţărilor române.  

Un episod istoric arhicunoscut este cel legat 
de confruntarea dintre corpul de oaste care apăra 
cetatea şi armata lui Ian Sobieski, eveniment desfă-
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şurat în anul 1691 şi zugrăvit într-o manieră roman-
tică în scrierile lui Negruzzi. 

La începutul sec. XVII, fortul muşatin de pe 
Culmea Pleşu a fost angrenat în conflictul austro-
turc. După acel moment, cetatea va fi abandonată, 
devenind în scurt timp ruină. Abia la jumătatea se-
colului al XIX-lea s-au luat măsuri pentru a se îm-
piedica distrugerea ei sistematică prin exploatarea 
pietrei din ziduri, fiind recunoscută de către autori-
tăţile centrale importanţa sa istorică.  

La sfârşitul anilor ’30 ai secolului trecut, în in-
cinta monumentului s-au desfăşurat şi primele cer-
cetări arheologice, care au avut ca principal scop 
evidenţierea zidurilor cetăţii şi stabilirea planimetri-
ei acesteia. Ulterior, peste câteva decenii, s-au desfă-
şurat şi primele lucrări de restaurare ale monumen-
tului. 

În 2007-2009, Cetatea Neamţ a fost inclusă în-
tr-un nou proiect de reabilitare, destul de amplu, în 
urma căruia s-au obţinut numeroase spaţii închise, 
care ulterior au devenit încăperi ale muzeului cetăţii.  

 
− Într-un interviu mai vechi aţi declarat că „ştiin-

ţa reprezintă unul dintre cele mai frumoase acte de altru-
ism”. Cum poate fi înţeleasă această afirmaţie? 

 
− Dincolo de interesul particular al oricărui 

cercetător de a rezolva o enigmă, de a găsi soluţii, 
de a descifra necunoscute, trebuie văzut efortul şti-
inţific şi mai ales rezultatele acestuia. Iar atunci 
când rezultatele sunt spre folosul unui grup uman 
consistent, se poate spune că ştiinţa este un act de 
altruism, pentru că, în fond, oferi în mod gratuit, 
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celorlalţi, o bună parte din munca ta. Aşa cum pre-
cizam cândva, ştiinţa nu trebuie să fie un domeniu 
închis, ci unul care să fie în slujba omenirii. Iar una 
dintre marile satisfacţii ale oricărui cercetător este 
aceea de a vedea că rezultatele muncii sale au o fi-
nalitate precisă şi stau la baza progresului. 

 
− Dacă ar fi să sfătuiţi pe cineva să se îndrepte spre 

arheologie, ce recomandări aveţi? 
 
− Arheologie fără pasiune nu există! Dacă un 

tânăr vrea să se apuce de arheologie, nu este sufici-
ent să aibă numai dorinţă, ci e nevoie şi de înclinaţie 
pentru asta. Este o profesie pentru care îţi trebuie 
vocaţie, chiar dacă foarte multe lucruri le înveţi pe 
parcurs. Probabil că unii dintre puţinii tineri care se 
mai îndreaptă spre arheologie fac şi greşeala să o 
privească drept un domeniu accesibil, la limita din-
tre un hobby şi o profesie. În realitate lucrurile nu 
sunt deloc aşa, mai ales că de ceva timp şi la noi 
arheologia tinde să aibă implicaţii din ce în ce mai 
mari, nu doar în sfera ştiinţifică, ci şi în domeniul 
economic.  

Una dintre recomandările mele ar fi aceea po-
trivit căreia intenţia de a practica arheologia trebuie 
să aibă la bază serioase motivaţii intelectuale şi mai 
puţin argumentaţii financiare.  

Arheologia este un domeniu fascinant, în care 
e nevoie de perfecţionare permanentă, de adaptare, 
de dorinţă de cunoaştere, de intuiţie şi perseverenţă. 
Spre deosebire de alte profesii, în arheologie recu-
noaşterea vine târziu, iar acest lucru trebuie asumat 
ca atare.  
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Plecând de la propria constatare că există din 
ce în ce mai puţini studenţi interesaţi să practice 
arheologia, riscăm, în scurt timp, să nu mai putem 
asigura „necesităţile” pieţei, în condiţiile în care 
numărul proiectelor economice care implică şi ser-
vicii de arheologie este într-o permanentă creştere. 
Asta, fără să luăm în calcul esenţa, respectiv necesi-
tatea continuării cercetărilor sistematice. Din punc-
tul meu de vedere, arheologia nu trebuie să devină 
un serviciu complementar altor ramuri economice, 
ci trebuie să se individualizeze ca domeniu de acti-
vitate şi prin implicaţiile la nivel economic. Spre 
deosebire de multe alte ştiinţe, arheologia are meri-
tul de a completa în cel mai fericit chip tabloul nos-
tru identitar, prin vestigiile pe care le scoate la ivea-
lă. 

Aş concluziona şi aş spune că recomand tine-
rilor prezentului să încerce măcar să se gândească şi 
la acest domeniu, pentru că ar putea să descopere în 
esenţa lui lucruri surprinzătoare.  

 
− Pentru că pe parcursul interviului nostru ne-am 

raportat, în contexte diverse, la arheologie, aş vrea să 
încheiem spunându-ne ce înseamnă acest domeniu pen-
tru dumneavoastră? 

 
− Pe cât de simplu ar putea să pară răspunsul, 

pe atât de complicat este.  
Arheologia este ştiinţă, dar, într-o anumită 

măsură, este şi artă. Aş putea să spun că este şi un 
stil de viaţă activ, pentru că în permanenţă te 
confrunţi cu lucruri şi situaţii noi, care necesită 
aprofundate. Este şi un privilegiu, pentru că doar 
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un arheolog poate să scoată din liniştea pământului 
vestigii care să ne spună ce am fost şi cum am 
evoluat. Şi mi-aş dori ca cititorii să mă creadă că nu 
există onoare mai mare decât să dai pământul la o 
parte şi să ai în faţa ochilor lucruri făurite acum mii 
de ani şi care înmagazinează poveştile unor oameni 
pe care nu i-am cunoscut niciodată. Un vas de lut 
dintr-o săpătură arheologică nu este doar un simplu 
artefact, este un întreg univers; un om a adus lutul, 
poate altul a făurit vasul, altcineva a adus lemnele 
necesare pentru arderea lui, poate un detaliu din 
natură l-a inspirat pe meşterul olar să-l picteze, sau 
poate credinţele acelor vremuri impuneau asta, o 
femeie a gătit în acel vas sau a oferit în schimbul lui 
o unealtă de piatră, iar un copil în fugă l-a răsturnat 
şi l-a spart, transformându-l în istorie. Iar eu, 
arheologul, trebuie să reconstitui obiectiv, pentru 
ştiinţă şi publicul larg, tot acest posibil traseu. 
 

  





„ÎNFIAT” DE IAŞI, SORIN IFTIMI DEVINE 
FIU AUTENTIC AL URBEI, 

OM DE CULTURĂ, ISTORIC, MUZEOGRAF, 
CONTOPIT PENTRU ETERNITATE 

CU GLIA CETĂŢII 
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Născut la 27 septembrie 1965, în satul Milean-

ca din judeţul Botoşani, stins la 13 noiembrie 2021, 
la Iaşi, Sorin Iftimi a fost istoric renumit al Iaşului 
zilelor noastre, muzeograf grad IA la Muzeul de 
Istorie din cadrul Complexului Muzeal Naţional 
„Moldova” şi expert atestat în patrimoniul cultural 
mobil. Între anii 1988-1993 a urmat cursurile Facul-
tăţii de Istorie din cadrul Universităţii „Alexandru 
Ioan Cuza”, susţinând examenul de licenţă în luna 
iunie a anului 1993 cu lucrarea Ţinutul Iaşilor în Evul 
Mediu, sub îndrumarea profesorului universitar, 
doctor în istorie, Ioan Caproşu. În urma a trei stagii 
de pregătire profesională, organizate de Ministerul 
Culturii, în cadrul Centrului de Pregătire şi Formare 
a Personalului din Instituţiile de Cultură, obţine 
diploma de muzeograf, fapt petrecut în anul 1999. 
Anul 2006 îi aduce titlul de doctor în istorie, cu teza 
Curtea Doamnei în Moldova şi Ţara Românească (XV-
XIX), elaborată în cadrul Facultăţii de Istorie – Filo-
sofie – Geografie a Universităţii din Craiova, lucra-
rea fiind publicată la Editura Istros din Brăila, în 
anul 2015. 
Amintim cele mai semnificative volume: 
− Cercetări privitoare la istoria bisericilor ieşene, Iaşi, 

Editura Doxologia, 2014; 
− Iaşii. Simbolurile unui oraş simbol, Iaşi, Editura 

Trinitas, 2008; 
− Alexandru Ioan Cuza. Steme, monograme, decoraţii 

(studii şi album), Iaşi, Editura Kolos, 2009; 
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− Uniforme militare ilustrate de Alex Asachi (album), 
Iaşi, Editura Vasiliana '98, 2012; 

− Vechile blazoane vorbesc. Obiecte armoriate din colecţii 
ieşene, Iaşi Editura Palatul Culturii, 2014. 

− Piaţa Mihai Eminescu din Iaşi. Repere istorice şi cerce-
tare arheologică, Iaşi, Editura Palatul Cultu-
rii, 2015 (împreună cu Mădălin-Cornel Vă-
leanu); 

− Strada Ştefan cel Mare. Memoria monumentelor, Iaşi, 
Editura Palatul Culturii, 2016;  

− Iaşi, Capitala României 1916-1918, Bucureşti, Edi-
tura Dar Development Publishing, 2017;  

− Heraldica Palatului Sturdza de la Miclăuşeni, Iaşi, 
Editura Doxologia, 2017;  

− Giovanni Schiavoni – un pictor italian în Moldova 
(1837-1844), Iaşi, Editura Doxologia, 2017;  

− Iaşi, capitala istorică a României. Misiuni diplomatice 
în România, 1916-1944, Bucureşti, Editura 
Dar Development Publishing, 2018. 
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tunci când doreşti să aprofundezi din trecutul 
istoric al urbei ieşene, dar şi a judeţului ape-

lezi la cercetările muzeografului Sorin Iftimi. A fost 
un om cu o sensibilitate aparte, cu un glas cald, care 
despica firul în patru, aducând, în orice discurs, 
amănuntele necesare în a crea conturul complet al 
subiectului la care făcea referire – de la simbolurile 
oraşului Iaşi, până la palatele pe care judeţul le are 
în patrimoniu. 

Am rămas plăcut impresionat de Sorin Iftimi 
chiar din ziua în care l-am audiat, în incinta Muzeu-
lui Municipal „Regina Maria” din Iaşi, atunci când 
ne-a prezentat lucrarea − Despre monumente ale Iaşu-
lui şi personalităţi: realizări şi restituiri între 1992 şi 
2018 − apărută la Editura Vasiliana '98 în anul 2019, 
editată cu sprijinul Societăţii ACREMIS. Volumul 
este semnat de către regretatul profesor universitar 
Gheorghe Macarie. 

 Imediat după lansarea volumului i-am pro-
pus istoricului Iftimi un periplu prin cariera Dom-
niei Sale, cu accent pe principalele cercetări surprin-
se în cărţi, albume, care reflectă scoaterea din arhive 
a unor informaţii preţioase despre trecutul oameni-
lor de pe aceste ţinuturi. Toate aceste subiecte sunt 
surprinse în dialogul de mai jos, invitându-vă a le 
descoperi. 

 

A 
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‒ Înainte de toate, Domnule Sorin Iftimi povestiţi-
ne în câteva fraze copilăria dumneavoastră. Ce se ştia, de 
exemplu, despre târgul Iaşilor în perioada copilăriei, aca-
să, în familia dumneavoastră?  

‒ M-am născut în 1965, într-un sat din nordul 
îndepărtat al Moldovei, la Mileanca, din judeţul 
Botoşani, un sat care îmi este tare drag. Dar în 1969 
părinţii mei s-au mutat pe un mare şantier din Olte-
nia. Este vorba despre o localitate de munte − 
Ciunget, comuna Mălaia, din judeţul Vâlcea − unde 
se construia o hidrocentrală. Acolo am urmat prime-
le clase primare, cu o doamnă învăţătoare al cărui 
nume nu îl voi uita niciodată: Margareta Darie. Am 
revenit la Mileanca în clasa a IV-a, locuind un an la 
bunici (1974-1975), unul dintre cei mai frumoşi ani 
ai copilăriei. În Iaşi am venit împreună cu părinţii 
mei, Gheorghe şi Lucica Iftimi, care au construit 
multe blocuri. Aveam vârsta de 10 ani când am de-
venit „ieşean” şi eram elev la Şcoala Generală nr. 25 
din cartierul Alexandru cel Bun (Liceul „Miron Cos-
tin” de astăzi).  

Am întâlnit această întrebare şi formulată în-
tr-un mod neaşteptat: „cum se face că, deşi nu sun-
teţi ieşean, iubiţi atât de mult istoria Iaşului?”. Fap-
tul că o doamnă reporter punea problema în aceşti 
termeni, m-a surprins. Nu m-am gândit niciodată în 
ultimii zeci de ani că nu aş fi... ieşean. Mediul cultu-
ral ieşean este cel în care m-am format. Am urmat 
un liceu prestigios, Colegiul „Emil Racoviţă” (1980-
1984) şi apoi Facultatea de Istorie (1988-1993) a Uni-
versităţii din Copou. Pot spune că absolvind aceste 
cursuri şi locuind în Iaşi cu familia, din 1975, am 
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devenit ieşean. De altfel, oraşul s-ar descoperi pe 
sine ca fiind foarte sărac dacă şi-ar socoti drept fii 
doar pe cei născuţi în maternităţile ieşene. O dilemă 
metodologică de acest fel a avut şi domnul Ionel 
Maftei, autorul celor zece volume din „Personalităţi 
ieşene”, care s-a văzut nevoit să depăşească definiţia 
potrivit căreia un „ieşean” este doar cineva născut 
în oraşul Iaşi... 

Am descoperit Iaşul în 1975, mai întâi prin în-
tâlnirea cu familia extinsă. Aveam deja la Iaşi unchi, 
mătuşi, veri, stabiliţi aici cu mulţi ani în urmă, deci 
mă puteam simţi oarecum „acasă”. Oricum, eram în 
Moldova, nu la Bucureşti sau la Constanţa, alterna-
tive care au fost luate atunci în discuţie de familie. 
Alegerea oraşului a aparţinut părinţilor, şi în special 
tatălui meu, Gheorghe Iftimi, un zidar priceput şi 
harnic, ce nu a avut şansa de a învăţa pre multă car-
te, deşi ar fi avut suficientă minte pentru aceasta. 
Dar noi, fraţii, da. Am fost aduşi la Iaşi ca într-un 
„Oraş al şcolilor”, pentru a învăţa carte. Bineînţeles 
că pentru copilul de atunci primele contacte cu Iaşul 
a lăsat o impresie profundă. Fosta capitală a Moldo-
vei, o urbe cu universitate, teatru, operă, cu multe 
muzee, biblioteci şi cu o dezvoltare industrială re-
marca-bilă... Voiam să mă bucur de acest oraş, fără 
să fi sperat că într-o zi voi avea şi eu ceva de oferit 
Iaşului. 

 
‒ Aţi venit către Iaşi la Facultatea de Istorie din 

cadrul celei mai vechi universităţi din ţară. Ce amintiri 
vă leagă de perioada studenţiei? Sunt profesori care v-au 
schimbat, poate, percepţia asupra istoriei? Cum aţi găsit 
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Iaşul în prima clipă când i-aţi călcat pământul? Cum este 
astăzi?  

 
‒ După cum spuneam, nu am venit la Iaşi di-

rect la facultate. Multă vreme am crezut că nici nu 
voi avea şansa de a face o facultate şi că voi fi cel 
mult un autodidact. Admiterea în învăţământul 
superior era o piatră de hotar foarte dificilă. Potrivit 
liceului absolvit, ar fi trebuit să mă îndrept spre o 
Facultatea de Medicină, sau spre cea de chimie, dar 
pierdusem ritmul profilului respectiv. Biologia a 
fost pasiunea mea din anii de studiu, însă treptat 
relaţia s-a răcit...  

Facultatea de Istorie şi Filozofie din cadrul 
Universităţii „Al.I. Cuza” a fost cea care m-a atras. 
În copilărie, treceam adesea prin faţa impozantului 
Palat al Universităţii, în drumurile mele spre Grădi-
na Copou, dar nu speram că într-o zi voi fi suficient 
de vrednic pentru a deschide uşa grea a acestui 
templu al învăţăturii. Ţinta mea iniţială era secţia de 
filosofie, pentru care „tocisem” puţin şi în armată. 
Dar am picat examenul de admitere doi ani la rând, 
cu succes. Aşa că, între timp, a trebuit să îmi caut un 
loc de muncă. M-am angajat la Fabrica de Antibioti-
ce, ca operator chimist la Centrul de Cercetări. Am 
intrat la facultate abia în al treilea an (1988), când m-
am decis să îmi depun dosarul pentru secţia de isto-
rie. Era o concurenţă greu de imaginat astăzi, 17 
candidaţi pe un loc, aşa că totul era o loterie. Însă 
şansa mi-a surâs, de această dată... 

Am avut şansa de a avea colegi foarte buni, o 
grupă de 25 de studenţi, majoritatea cu origini mo-
deste. Îndrumătorul nostru de an era tânărul profe-
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sor Florin Platon. Decanul, domnul profesor Vasile 
Cristian, ne-a încurajat spunând că profilul dublu, 
de Istorie şi Filosofie, este „ca o căsătorie făcută de 
părinţi”, care s-ar putea să nu placă tuturor la înce-
put, dar care este o alianţă înţeleaptă. Locuind la 
părinţii mei, am pierdut mult din farmecul vieţii de 
student, desfăşurate mai ales în colectivitatea din 
cămin. Dintre colegii de an, pot aminti câteva nume 
care au dobândit în timp relevanţă publică: Mihai-
Răzvan Ungureanu, care a optat pentru o carieră 
politică, medievistul Petronel Zahariuc, devenit 
decan al Facultăţii de Istorie, Constantin Buchet, 
cunoscut ca preşedinte la CNSAS, Marcel Lutic, un 
harnic animator, etnograf şi muzeograf la Palatul 
Culturii. În ultimul an de studii s-a adăugat şi mai 
tânăra colegă Maria-Magdalena Székely, care a ex-
celat în domeniul medievisticii.  

Statutul de „profesor universitar” era unul cu 
totul special înainte de 1989 şi am avut şansa unor 
profesori deosebiţi, adevărate modele pentru noi. În 
funcţie de specializarea aleasă, fiecare dintre noi am 
fost marcaţi de profesori diferiţi, cu personalităţile 
lor distincte. Domnul Gheorghe Platon, de la Cate-
dra de Istorie Modernă, cu pletele sale dalbe şi pro-
filul olimpian, se bucura de cel mai mare prestigiu 
şi se situa în panteonul multor generaţii de profesori 
de istorie. Ca medievist, mi-am început ucenicia cu 
documentele medievale pe lângă profesorul Ioan 
Caproşu, cunoscutul slavist şi paleograf, având ală-
turi câţiva colegi. Revenit în ţară după mai mulţi ani 
petrecuţi în Marea Britanie şi Statele Unite, profeso-
rul avea un „ce” deosebit. Îi plăcea să cultive un 
grup de studenţi care au ales să lucreze la pregătirea 
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pentru editare a documentelor medievale, la alcătu-
irea de indici etc. Uneori cald şi apropiat, dar cel 
mai adesea ursuz şi ironic, Ioan Caproşu, avea ceva 
din aerul profesorului Higgins din My Fair Lady. 
Perioada petrecută sub îndrumarea sa a fost o uce-
nicie foarte utilă, fără însă a avea parte de prea mul-
tă simpatie din partea magistrului, care mi-a fost şi 
îndrumătorul tezei de licenţă. Un alt model a fost 
acela al profesorului Ştefan S. Gorovei, venit la ca-
tedră de la Institutul de Istorie „A.D. Xenopol”. Mai 
tânăr şi mai empatic, istoricul Ştefan Gorovei a re-
prezentat un model atât pentru mine, cât şi pentru 
ceilalţi colegi care au optat pentru istoria medievală. 
Un model greu de urmat, deoarece formaţia sa inte-
lectuală nu era la îndemâna oricui. Ştia însă să încu-
rajeze pe orice student să meargă pe drumul ales şi 
să îşi depăşească propriul nivel. Preocupările mele 
de genealogie şi heraldică i se datorează, în mare 
măsură. Poate fi amintit şi Ion Solcanu, profesorul 
de Istoria Artei, bărbat cu o ţinută elegantă şi o ves-
timentaţie foarte îngrijită, care mi-a deschis porţile 
spre un domeniu în care aveam să mă specializez 
ceva mai târziu.  

 
‒ Şi dacă am amintit de Universitatea „Al.I. Cu-

za”, în câteva fraze, conturaţi-ne începuturile acestei 
prestigioase instituţii, în jurului căreia s-au ţesut şi încă 
se ţes o sumedenie de întâmplări, cu oameni şi despre 
oameni.  

 
‒ Se ştie că Universitatea ieşeană a fost ctitori-

tă de Alexandru Ioan Cuza, domnitorul Unirii Prin-
cipatelor, fiind inaugurată la 26 octombrie 1860. 
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Primul sediu al instituţiei a fost în clădirea de pe 
bulevardul Independenţei, de lângă Spitalul Sf. Spi-
ridon, fiind astăzi sediul Universităţii de Medicină. 
Clădirea, construită în stil neoclasic, nu a fost zidită 
pentru acest scop, ci era doar o veche casă boiereas-
că, spaţioasă, care putea să acopere necesităţile de 
spaţii pentru organizarea învăţământului universi-
tar. Acel palat are o istorie bogată, servind şi de 
Curte domnească, în anii 1785-1799.  

Antecedentele organizării învăţământului su-
perior în capitala Moldovei sunt însă vrednice de a 
fi luate în seamă. Astfel, multă vreme momentul 
fondator a fost considerat întemeierea Academiei 
Mihăilene, la 1835, de către domnitorul Mihail Stur-
dza, într-o veche clădire cu cupolă, ce se afla în zona 
Pieţii Unirii, vizavi de Colegiul Naţional de astăzi 
(pe locul blocului TAROM). Rădăcinile instituţiona-
le pot coborî până în secolul al XVII-lea când dom-
nitorul Vasile Lupu a întemeiat în incinta Mănăstirii 
Trei Ierarhi un colegiu, cu predare în limbile latină 
şi greacă (1640).  

În anul 1897 a fost inaugurat noul sediu al 
Universităţii, amplasat în Copou. Arhitectul impo-
zantului palat era elveţianul Louis Blanc, un adevă-
rat „star” al epocii sale. În domnia regelui Carol I, 
când oraşul a pierdut mult în dezvoltare, faţă de 
perioada în care avea statutul de capitală, acest dar 
compensatoriu hrănea iluzia că Iaşul va putea exista 
ca o „capitală culturală” a ţării, o republică a spirite-
lor alese. Palatul Universităţii a fost clădit pe locul 
Teatrului Mare de la Copou (1846-1888), clădire care 
a sfârşit într-un misterios incendiu. Era o casă mare 
ce aparţinuse anterior baş-boierului Theodor Balş 
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(zis şi „Frederic”); anterior, casa aparţinuse domni-
torului Ioan Sandu Sturdza (1822-1828). Pentru con-
strucţii, a fost demolată şi o casă Ghica de alături, 
care servise ca sediu Academiei de Belle Arte din 
Iaşi. 

Cel care s-a luptat pentru întemeierea Univer-
sităţii, la 1860, a fost Mihai Kogălniceanu, om poli-
tic, dar şi cărturar de mare anvergură. Nu întâmplă-
tor, în faţa noului Palat al Universităţii a fost ampla-
sată, după 1910, statuia acestuia. Este o statuie de 
„ctitor”. Pe de altă parte, noua instituţie din Copou 
s-a numit multă vreme „Universitatea Mihăileană”, 
raportându-se la momentul fondator din 1835. Abia 
prin 1940 a fost adoptată denumirea de Universita-
tea „Cuza Vodă”, cu raportare la momentul fondă-
rii, din 1860. Puţin ieşeni ştiu de extinderea Palatu-
lui Universităţii, realizată în anii 1930. Astfel, partea 
centrală, cu intrarea monumentală şi aripa din vale 
a clădirii au fost adăugate cu acest prilej. Clădirea 
veche se întindea doar cât este astăzi „Sala Paşilor 
Pierduţi”. Aici se află atât Aula Veche, cât şi fru-
moasa bibliotecă de epocă ce a trezit interesul public 
prin prezenţa în topurile sălilor de studiu de acest 
gen.  

Facultăţile cu profil umanist, cum ar fi cele de 
Istorie, Filosofie, Litere şi Drept, au dobândit săli de 
curs şi cabinete în aripa nouă a Universităţii, cea 
adăugată după 1930. În această parte se aflau nea-
tinse catedrele profesorilor de la Istorie şi sălile de 
curs, cu vestitul Amfiteatru II.7 „A.D. Xenopol” 
(locul ceremoniilor şi examenelor de doctorat), în 
anul 1988, când am intrat la facultate. 
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‒ Ştim cu toţii despre dubla alegere a lui Alexan-
dru Ioan Cuza, de la Iaşi, respectiv Bucureşti. Prezentaţi-
ne contextul Unirii Principatelor cu accent pe rolul jucat 
de oraşul Iaşi, gândindu-ne chiar la situaţia că Alexan-
dru Ioan Cuza, cu greu a fost desemnat să poată înfăptui 
acest măreţ act.  

 
‒ Într-adevăr, istoria oraşului Iaşi se împarte 

în funcţie de momentul de la 1859: înainte şi după 
pierderea statutului de capitală. Secolul al XIX-lea a 
fost denumit „Secolul Naţionalităţilor” iar clasa po-
litică din Moldova şi Ţara Românească şi-a fixat 
idealul întemeierii unui stat naţional încă din do-
cumentele revoluţiei de la 1848. Pentru acest ideal 
înalt, Iaşul a ales să se sacrifice pe sine. „‒ Să crească 
iarbă pe uliţele Eşului, dar să se facă Unirea!” pro-
clama Mihail Kogălniceanu... Nu voi obosi niciodată 
să subliniez că „Unirea Mică” este o etichetă como-
dă şi nedreaptă pentru marele act de la 24 ianuarie 
1859, care este actul de naştere al statului român, al 
României de astăzi. 

O unire în termeni de egalitate şi echilibru era 
greu de imaginat. Valahia era întreagă şi puternică, 
în timp ce Moldova îşi pierduse partea de nord la 
1775 şi încă jumătate din teritoriu dintre Prut şi Nis-
tru, la 1812. În plus, principalul pericol pentru exis-
tenţa statală a românilor nu mai era considerată a fi 
Imperiul Otoman, de la sud de Dunăre, ci Imperiul 
Ţarist, ajuns cu stăpânirea directă, la mai puţin de 
20 km de Iaşi. 

Unirea de la 1859 s-a făcut sub sceptrul şi în 
persoana lui Alexandru Ioan Cuza, considerat can-
didatul-surpriză. Totuşi, în momentul alegerilor din 
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ianuarie 1859, Cuza avea o situaţie foarte avantajoa-
să, care îl recomanda pentru tron: era vicepreşedinte 
a Adunării şi conducătorul efectiv al Armatei. Uni-
oniştii au învins, printr-o strategie mai bună; ei au 
reuşit să se decidă asupra unui singur candidat şi 
să-şi reunească forţele pentru acest obiectiv. Candi-
datul a fost desemnat cu greu, într-adevăr, la 3 ia-
nuarie 1859, în furtunoasele şedinţe de la „Cabinetul 
Elefantului”, cum era denumit Muzeul de Istorie 
Naturală. Candidatul favorit era poetul Vasile Alec-
sandri, care a renunţat însă la un asemenea onor, 
recomandând pe Costache Negri. Acesta se remar-
case prin pledoariile sale pentru reforma agrară în 
folosul ţăranilor, considerate prea radicale de către 
unii electori, reprezentanţi ai clasei marilor proprie-
tari rurali. Cuza a fost ales în lipsă, cumulând şi 
voturi din partea acestor unionişti conservatori.  

Unirea nu s-a făcut, sau în orice caz nu s-a 
terminat, la 24 ianuarie 1859. Au urmat trei ani de 
reforme şi unificare instituţional-administrativă, 
astfel încât în noiembrie 1861, Cuza putea să afirme 
că „alesul vostru vă dă astăzi o singură Românie!” 

 
‒ Despre Alexandru Ioan Cuza, prin popor, au cir-

culat şi încă mai putem auzi mărturii, povestiri inedite. 
Pentru cei care citesc dialogul nostru, vă invităm să ne 
faceţi cunoscute câteva întâmplări trăite de Prinţul Cuza, 
dar pe care noi le ştim mai puţin... 

 
‒ Într-adevăr, memoria populară, sedimentată 

în mituri, reţine cu dificultate figurile istorice, cu 
dimensiunea onomastică a acestora. S-a observată 
însă că, după legendele privitoare la Ştefan cel Ma-
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re, cele mai numeroase sunt cele care îl au în centru 
pe Cuza Vodă (De la Dragoş la Cuza-Vodă: legende 
populare româneşti, Editura pentru Literatură, 1966). 
Domnul justiţiar, apropiat de oamenii simpli, luptă-
tor împotriva corupţiei şi pentru drepturile celor 
mulţi, a fost iubit de popor. De timpuriu acest tip de 
povestioare au fost culese sau inventate, folosite 
adesea în scop didactic. Astăzi cu greu s-ar mai pu-
tea descoperi povestiri noi despre Cuza. Sunt doar 
culegeri vechi, prea puţin citite în zilele noastre.  

Cuza a mers la inima celor mulţi, din lumea 
satelor, pentru două fapte de căpătâi: reforma agra-
ră, prin care ţăranii intrau în posesia pământurilor 
pe care le lucrau şi înfiinţarea şcolilor săteşti, care 
ofereau învăţământ gratuit şi obligatoriu pentru 
ciclul primar. Prin proprietate şi şcoală, vechii clă-
caşi erau transformaţi în „cetăţeni”. Iar ţăranii re-
prezentau aproape 80 % din populaţia Principatelor. 
Corpul învăţătorilor au reprezentat „armata memo-
riei” lui Cuza Vodă. Aceştia au cules şi au scris po-
vestiri despre Alexandru Ioan Cuza, sădind în sufle-
tele tinerilor învăţăcei iubirea pentru Domnul Unirii 
de la 1859. 

 
‒ Până a vorbi despre simbolurile Iaşilor, ştiind că 

sunteţi reputat istoric, heraldist şi genealogist, conturaţi-
ne, în câteva fraze, mai multe amănunte despre heraldică. 
Ce reprezintă şi cu ce se ocupă această disciplină?  

 
‒ Heraldica o ştiinţă a blazoanelor, este un cod 

vizual, o artă a însemnelor de prestigiu, apărută în 
Europa occidentală cu 1000 de ani în urmă, pe vre-
mea Cruciadelor. Treptat, şi-a constituit o întreagă 
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paletă de reguli şi uzanţe care au guvernat modul 
de alcătuire a stemelor. La început, folosirea steme-
lor era rezervată doar elitei aristocratice, militare, 
dar ulterior uzul stemelor s-a extins, pătrunzând în 
mediul eclesiastic, universitar şi burghez. Roman-
tismul secolului al XIX-lea a revitalizat această artă, 
prin redescoperirea valorilor medievale. Heraldica a 
rămas o sursă de prestigiu, la care se apelează chiar 
şi în secolul al XXI-lea. Vechimea, excelenţa şi no-
bleţea (în sensul cel mai generos) sunt valori întru-
chipate de stemele heraldice. Multe din logo-urile 
unor mari „branduri” de astăzi au la bază simboluri 
heraldice simplificate, stilizate. Limbajul simboluri-
lor heraldice se apropie de limbajul „iconic”, vizual 
din lumea calculatoarelor zilelor noastre. 

 
‒ În volumul IAŞII – simbolurile unui oraş 

simbol, după o cercetare amănunţită, aţi surprins simbo-
lurile oraşului şi heraldica ieşeană. Prezentaţi-ne, în câ-
teva fraze, volumul de faţă. Ce ne puteţi spune despre 
stema municipiului Iaşi?  

 
‒ Este vorba despre o carte-album apărută în 

anul 2008, la Editura Trinitas. Calea spre universul 
heraldicii mi-a fost deschisă de un curs universitar 
susţinut de istoricul Ştefan S. Gorovei, la începutul 
anilor 1990. Am publicat un prim studiu privitor la 
sigiliile „medievale” ale oraşului Iaşi în 1993, adu-
nând pe atunci vreo 20 de amprente sigilare ale Ia-
şului, păstrate în Arhivele Naţionale de la Bucureşti. 
Acestea au oferit substanţa unui subcapitol din teza 
mea de licenţă, dedicată Ţinutului Iaşi în evul mediu 
(secolele XV-XVIII) (coordonată de prof. Ioan Capro-
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şu). Continuând preocupările de heraldică, am de-
venit membru al Comisiei Naţionale de Genealogie, 
Heraldică şi Sigilografie ‒ Filiala Iaşi, precum şi 
membru al Institutului Român de Genealogie şi 
Heraldică „Sever Zotta” (ambele coordonate de is-
toricul Ştefan S. Gorovei). 

Impresiuni sigilare ale oraşului Iaşi s-au păs-
trat abia din secolul al XVII-lea, dar sunt indicii că 
oraşul folosea un sigiliu propriu cel puţin din seco-
lul al XVI-lea, înainte de a deveni capitală. Toate 
oraşele sau „târgurile” Moldovei au beneficiat de 
dreptul la sigiliu, iar acesta reprezenta autonomia 
localităţilor respective, dreptul lor de autoadminis-
trare şi scutirile de la diverse obligaţii. Sigiliul avea 
valoare juridică, fiind folosit la autentificarea diver-
selor documente. De aceea este greu de înţeles de ce 
primăriile de astăzi folosesc sigilii cu stema de stat, 
când ar trebui să aplice pe acte propria stemă. Pri-
marii sunt aleşi de locuitorii oraşelor, nu numiţi de 
guvern... 

Pe sigiliile din secolele XVII-XVIII ale oraşului 
Iaşi figurează un patruped, în diverse formule grafi-
ce. Acesta a fost identificat cu „un cal” şi a fost 
transmis ca atare în stema de la 1930. La 1850, ora-
şul nu s-a mulţumit cu însemnul său medieval, ci şi-
a dorit un simbol antic, ce avea să invoce temeliile 
romane ale „Oraşului celor şapte coline”. Noul sim-
bol, un turn „roman”, demolat pe la 1834, a fost 
identificat de Mihail Kogălniceanu. Turnul a ajuns 
însă în stema Iaşilor la 1850, prin proiectul alcătuit 
de Gheorghe Asachi, directorul Arhivelor Statului şi 
profesorul Gheorghe Săulescu. De la 1859 până la 
1930, oraşul Iaşi a folosit în steme şi sigilii un 



198 
 

„turn”. Comisia Naţională de Heraldică, în procesul 
de creare a unei heraldici teritoriale, a reexaminat şi 
stema oraşului Iaşi. Atunci s-a constatat că în zes-
trea heraldică a localităţii se afla căluţul din sigiliile 
medievale şi că acesta ar trebui recuperat pentru 
simbolistica oraşului. Astfel a apărut stema Iaşului 
de la 1930, care combina poarta Curţii Domneşti 
(amintirea vechiului turn) cu ecusonul în care este 
înfăţişat calul. După 1990, când heraldica noastră 
urbană a fost reevaluată, specialiştii au recomandat 
revenirea la stema interbelică, aflată în uz şi astăzi. 
În heraldică schimbările frecvente de simboluri nu 
sunt binevenite. Vechimea, continuitatea, sunt sem-
ne ale tradiţiei şi nobleţei. 

 
‒ Am putut constata că în volumul de faţă aţi de-

dicat pagini întregi şi unui drapel al oraşului Iaşi din 
secolul al XIX-lea. Prezentaţi-ne rolul pe care l-a avut 
acest drapel pentru administraţia ieşeană. Ni-l puteţi 
descrie? Unde se află acest drapel? 

 
 ‒ De întocmirea drapelelor se ocupă o altă 

disciplină, vexilologia, un domeniu înrudit cu he-
raldica. Drapelul respectiv are o formă arhaizantă, 
aceea a unei baniere medievale sau a unui prapur. 
Este o realizare romantică de după 1867 şi a făcut 
parte din colecţia Muzeului Cuza Vodă, înfiinţat la 
iniţiativa lui Nicolae Iorga, la 1938, în clădirea Mu-
zeului Unirii de astăzi. Este vorba despre un drapel-
banieră, a cărui flamură atârnă de o traversă cilin-
drică din lemn, cu ajutorul unui şnur tricolor fru-
mos lucrat, terminat în canafi preţioşi, din fir auriu. 
Simbolul principal este situat într-un scut cu bordu-
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ră aurie, având un câmp tricolor: roşu, galben şi 
albastru. Avea culorile dispuse orizontal, cu roşul 
deasupra, ca în stema domnitorului Alexandru Ioan 
Cuza. Peste câmpurile de culoare broşează un turn 
de argint, ce a dobândit acum forma porţii curţii 
domneşti. Scutul flancat de doi delfini conturnaţi, 
având cozile în sus. Sub scut, pe o eşarfă, se poate 
citi deviza „Patria şi dreptul meu”. Steagul oraşului 
ar fi putut fi introdus în timpul lui Cuza, odată cu 
legiferarea comunelor urbane (1864), primul primar 
al Iaşului fiind Dimitrie Gusti. Două elemente da-
tează însă această piesă în domnia lui Carol I. Este 
vorba despre tricolorul cu benzi verticale şi deviza 
amintită, introdusă în 1866, după detronarea lui 
Cuza şi înfiinţarea „gărzilor civice”, care foloseau 
această deviză. Nu este exclus ca drapelul să fie 
chiar al Gărzii civice şi nu al Primăriei. Oricum, 
complexitatea problemelor ridicate şi calităţile artis-
tice ale drapelului sunt de apreciat, deoarece nu 
avem de a face cu o simplă pânză albă pe care a fost 
aplicată stema, ci chiar o încercare de alcătuire a 
unui drapel, folosind regulile artei vexilologice. 
Drapelul, ca şi stema, este un semn al identităţii şi al 
autonomiei oraşului Iaşi. Astăzi piesa se află în co-
lecţia Muzeului de Istorie a Moldovei de la Palat. 

 
 ‒ Mergând prin târgul Iaşilor de foarte multe ori 

vedeam, analizam, fotografiam acele steme pe care le gă-
sim în/pe anumite instituţii. Iată-ne că a venit şi momen-
tul de a afla amănunte despre toate acestea. Ce ne puteţi 
spune despre heraldica din arhitectura Iaşilor? Oferiţi-ne 
câteva exemple de astfel de simboluri. Ce reprezintă aces-
tea? Cu siguranţă au un istoric în spate...  
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‒ Câteva dintre vechile clădiri ale Iaşului păs-

trează încă diverse steme, uitate parcă de timp. Mai 
întâi ar fi heraldica civică, turnul din stema Iaşilor 
fiind înfăţişat la Teatrul Naţional, esplanada de la 
Râpa Galbenă, Baia Comunală, şcolile de tip „Spiru 
Haret” sau pe stâlpii de iluminat de pe la anul 1900. 
Clădirile care au fost sedii de bănci sunt decorate cu 
însemne specifice: simboluri ale zeului lui Mercur 
(casca înaripată sau caduceul), stupi de albine, cor-
nuri ale abundenţei etc. Heraldica eclesiastică este şi 
ea prezentă, la Catedrala Mitropoliei, la palatul Mi-
tropolitan sau în interiorul vechii biserici romano-
catolice. În fine, câteva din fostele case boiereşti mai 
păstrează stemele aristocraţiei de altădată. Stema 
familiei Sturdza a fost coborâtă de pe palatul Ro-
setti-Roznovanu (sediul Primăriei), pe la 1890, dar 
se păstrează lângă Palatul Culturii, pe locul fostului 
lapidarium. În schimb, Muzeul Unirii are încă pe 
frontispiciu, supravieţuind regimului comunist, 
stema familiei Ghyka-Comăneşti, având în scut pa-
tru vulturaşi. La restaurarea trecută a casei Pogor, 
sediul Muzeului Literaturii Române, a fost descope-
rită stema de piatră a familiei Moruzi, devenită pro-
prietară a clădirii la 1900. Tot în curtea casei Pogor, 
la terasă, se păstrează o stemă din piatră a familiei 
Aslan, adusă însă de la cimitirul „Eternitatea”. Mo-
dul de viaţă al vechii boierimi moldovene, reflectat 
în aceste reşedinţe cu steme, aminteşte de vremurile 
de glorie ale oraşului nostru. Reîmprospătarea he-
raldicii familiale, pe la 1830, după modele franceze 
sau austriece, a reprezentat şi o formă de integrare 
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simbolică a spaţiului românesc într-o Europă încă 
aristocratică şi monarhică. 

 
‒ Am ajuns şi la instituţia în care activaţi ca spe-

cialist în muzeografie şi nu numai. Descrieţi-ne arhitec-
tura Palatului Culturii cu accent pe simbolurile acestuia, 
simboluri care trimit la trecutul neamului nostru.  

 
‒ Un capitol al volumului Iaşi. Simbolurile unui 

oraş simbol se referă la zecile de steme de pe faţada şi 
din interiorul Palatului Culturii, clădirea-efigie a 
oraşului Iaşi. O parte dintre acestea amintesc de le-
genda originii romane ale Iaşului: „Municipiul 
Iassiorum”. Altă categorie de simboluri indică calita-
tea de sediu administrativ a Palatului. Sunt prezente 
şi simbolurile care indică destinaţia de Palat de Jus-
tiţie pe care l-a avut clădirea. Nu în ultimul rând, o 
altă categorie de simboluri aminteşte de Instituţia 
Regalităţii, sub patronajul căreia se făcea atât împăr-
ţirea dreptăţii, cât şi activitatea administrativă. Mai 
ales holul de onoare şi Sala Voievozilor sunt locuri 
marcate de acest simbolism prin faptul că, în pardo-
seală se află o rozetă din mozaic, decorată cu anima-
le fantastice, heraldice, care aminteşte de un decor 
similar, dar realizat în teracotă, din catedrala Saint 
Pierre sur Dives din Franţa, un edificiu din secolul 
al XIII-lea. 

 
‒ Până a ne vorbi, de exemplu, despre bisericile ie-

şene, propun să facem un periplu înspre Miclăuşeni. Am 
putut constata că Palatului Sturdza din această localitate 
ieşeană i-aţi dedicat câteva „file dintr-un album risipit”. 
De ce aţi intitulat astfel lucrarea? Descrieţi-ne, în câteva 



202 
 

fraze, activitatea culturală de la sfârşitul secolului al 
XIX-lea şi începutul secolului XX din jurul acestui pres-
tigios monument.  

 
‒ Despre castelul de la Miclăuşeni am publicat 

două albume. Primul a fost Heraldica Palatului Stur-
dza de la Miclăuşeni, Editura Doxologia, 2014. Este o 
incursiune generală pe tărâmul blazoanelor familiei 
Sturdza, stemele de la castel grupându-se pe două 
direcţii: tradiţia simbolică despre originea familiei şi 
alianţele matrimoniale (căsătoriile) făcute de fiii lui 
Alecu Sturdza de la Miclăuşeni.  

Cel de-al doilea album, alcătuit împreună cu 
istoricul Narcis Dorin Ion s-a intitulat Palatul Stur-
dza de la Miclăuşeni. File dintr-un album risipit, apărut 
la Editura Doxologia, în anul 2015. Titlul se dato-
rează faptului că, deşi trebuie să fi existat, nu ştim 
să se fi păstrat nicăieri un album cu amintiri foto-
grafice al Sturdzeştilor de la Miclăuşeni. Asta cu 
atât mai mult cu cât avem cunoştinţă de funcţiona-
rea unui laborator fotografic al castelului, care tre-
buie să fi produs o cantitate însemnată de imagini. 
Dar, împreună cu domnul Narcis Dorin Ion, direc-
torul Muzeului Naţional Peleş am găsit câteva serii 
de imagini legate de Miclăuşeni, în diverse colecţii 
publice şi private. Erau fotografii cu membri famili-
ei Sturdza, din grădina castelului sau din interior, în 
care era surprinsă înfăţişarea mai multor odăi. De 
aici şi ideea de a recompune un album imaginar, 
care să dea viaţă, prin imagini, castelului de la Mi-
clăuşeni. 

Acest castel romantic a jucat într-adevăr un 
rol special în istoria culturii române, fapt pus în 
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evidenţă, în mod deosebit, de regretatul profesor 
Costin Merişca. La Miclăuşeni se afla una dintre cele 
mai mari şi mai preţioase biblioteci, constituită prin 
grija a cel puţin trei generaţii de Sturdzeşti. Erau aici 
zeci de mii de tomuri, în diverse limbi, cu sute de 
exemplare deosebit de preţioase. Manuscrisele ocu-
pau şi ele o parte importantă din colecţie. Atunci 
când Mihail Kogălniceanu s-a hotărât să publice 
prima ediţie a vechilor cronici moldoveneşti, el a 
folosit în primul rând manuscrisele de la Miclău-
şeni. S-a scris mult despre distrugerea bibliotecii în 
cel de-al doilea război mondial, o bună parte a co-
lecţiei a fost însă salvată. Să nu uităm că unul din 
proprietarii castelului şi bibliotecii a fost D. A. Stur-
dza, fostul prim-ministru liberal, care a exercitat 
multă vreme funcţia de preşedinte al Bibliotecii 
Academiei Române şi de secretar general, făcând 
numeroase donaţii de carte veche, documente, mo-
nede către Biblioteca Academiei.  

De asemenea, în generaţia anterioară, vechea 
bibliotecă a familiei Sturdza a fost împărţită între 
Sturdzeştii de la Miclăuşeni şi cei de la Şcheia, mo-
şia învecinată. Or, familia Sturdza-Şcheianu a făcut, 
de asemenea, mari donaţii către Academie, cu mult 
înainte de tragedia finală. Castelul de la Miclăuşeni 
a fost o adevărată „arcă” a lumii vechi, aici fiind 
tezaurizate comori nepreţuite din zestrea vechii 
boierimi a Moldovei. Pe lângă bibliotecă, acolo se 
afla o interesantă colecţie de inscripţii vechi (lapida-
rium), un muzeu de familie, o colecţie de armuri şi 
arme medievale, o colecţie de busturi, efigii, medalii 
şi o valoroasă colecţie de numismatică. Interesantă 
este şi activitatea ultimei proprietare de la Miclău-
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şeni, Maria, soţia lui George Sturdza, care era fiica 
celebrului Ion Ghica din Ţara Românească, fostul 
principe de Samos. Sub îndemnul epocii romantice, 
aceasta a reînviat arta vechilor manuscrise cu minia-
turi medievale, remarcându-se în domeniul pictării 
unor delicate ornamente, păstrate, în mare parte şi 
astăzi. 

 
‒ Vizitând Iaşii, putem constata că bisericile prin 

arhitectura şi frumuseţea lor oferă o imagine cu un con-
tur aparte oraşului. În acest context, în anul 2014, la 
Editura Doxologia v-a apărut lucrarea Cercetări privi-
toare la istoria bisericilor ieşene: monumente, ctito-
rii, mentalităţi. Prezentaţi-ne conţinutul acestei lu-
crări.  

 
‒ În anul 2014 a apărut cea de-a doua ediţie a 

lucrării; prima ediţie a fost tipărită în 2008, pe când 
editura din incinta Mănăstirii Golia se numea „Tri-
nitas”. Ideea acestei cărţi nu a fost aceea de a pre-
zenta sistematic bisericile istorice ieşene. Făcusem 
aceasta, anterior, împreună cu părintele Nicolae 
Dascălu, în micul ghid, intitulat Pelerin în Iaşi (2000). 
Volumul amintit reunea mai multe studii, pe care 
le-am scris în perioade diferite, care aveau ca factor 
comun istoria bisericească a Iaşului, de fapt istoria 
medievală şi modernă a oraşului în sens mai gene-
ral. Textele privitoare la biserica Sf. Nicolae Dom-
nesc şi biserica din Curtea domnească au legătură 
cu lucrul la teza mea de doctorat, privitoare la Cur-
tea Doamnei în Moldova şi Ţara Românească (publicată 
în 2015).  
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Secţiunea În umbra Trei Ierarhilor, cuprinde trei 
studii mai vechi privitoare la arhitectura vestitei 
biserici a lui Vasile Lupu, la istoria moaştelor Sfintei 
Cuvioase Parascheva. rescrisă pe documente şi măr-
turii contemporane, precum şi istoria aducerii de la 
Moscova, în 1935 a osemintelor domnitorului cărtu-
rar Dimitrie Cantemir. Două turnuri istorice au in-
spirat secţiunea III: turnul-clopotniţă de la Trei Ie-
rarhi a marcat istoria capitalei Moldovei prin orolo-
giul instalat în zidurile sale, la 1640. Era cel mai 
vechi orologiu public din principate, care s-a rapor-
tat deosebit la timpul istoric (cel al principelui), la 
timpul Bisericii (timpul lui Dumnezeu) şi timpul 
modern al negustorilor („Time is money!”). Celălalt 
turn, şi el cu ceas, impresionează mai ales prin cele 
două fântâni gemene, cu steme şi inscripţii în osma-
nă, greacă şi chirilică. Am încercat să redau această 
dimensiune multiculturală a monumentului, care a 
cunoscut mai multe prefaceri istorice.  

Secţiunea a IV-a cuprinde portrete de ctitori şi 
pomelnice, după cum arată şi titlul. Sunt evocaţi 
vornicul Ioan Tăutu şi biserica Bunavestire; banul 
Toma Cosma şi biserica sa din spatele Universităţii; 
logofătul Iordache Catargiu şi portretul său de la 
Epitropia „Sf. Spiridon”; doamna Smaranda Calli-
machi şi mormântul ei din biserica Golia. Pomelni-
cul bisericii „Sfinţii Teodori” este un bun prilej de a 
schiţa înfăţişarea mahalalei învecinate, din zona 
locantei „Bolta Rece”. În final am adăugat un text 
privitor la Episcopia Armeană din Iaşi, precum şi 
un studiu referitor la scapeţii ruşi din Păcurari, sub-
iecte mai puţin cunoscute. Am considerat că este de 
folos, pentru cititori, să găsească aceste studii, atât 



206 
 

de variate, între coperţile unui singur volum, decât 
să le caute, risipite în paginile a numeroase publica-
ţii ştiinţifice, mai greu de găsit. 

 
‒ O secţiune din cadrul volumului se intitulează 

În umbra Trei Ierarhilor cu accent pe Biserica Mănăs-
tirii „Sfinţii Trei Ierarhi”, moaştele Cuvioasei Parasche-
va, respectiv aducerea osemintelor lui Dimitrie Cantemir 
la Iaşi. Punctaţi-ne rolul moaştelor Cuvioasei Parascheva 
în istoria Moldovei.  

 
‒ Pentru cititorii care doresc o hagiografie a 

Sfintei Cuvioase Paraschiva există publicaţii specifi-
ce. Ceea ce am dorit a fost o abordare istorică a sub-
iectului, o adunare a surselor narative istorice care 
mărturisesc despre relicvele Sfintei Paraschiva, care 
oferă un postament mai consistent întregii discuţii. 
Am subliniat caracterul pan-balcanic al Sf. Paras-
chiva, aceasta fiind foarte populară nu doar în Ţări-
le Române, ci şi la greci, bulgari şi sârbi. Este o di-
mensiune nevalorificată, astăzi, suficient. Moaştele 
Sf. Paraschiva se păstrau în capitala Imperiului Bi-
zantin, la Constantinopol. În 1238 au fost aduse la 
Patriarhia de la Târnovo, capitala Imperiului Bulgar, 
fiind cunoscută ca Sf. Petka; după 1396 (bătălia de la 
Nicopole) moaştele au ajuns la Vidin şi apoi la Pa-
triarhia sârbă de la Belgrad. Observăm cum moaşte-
le s-au retras spre vest, pe măsura înaintării turcilor 
în Balcani, oferind o ultimă protecţie popoarelor 
creştine. În 1521, Solomon Magnificul cucerind Bel-
gradul, a poruncit ca moaştele Sfintei să fie duse la 
Constantinopol, în capitala sa. Vasile Lupu este cel 
care a făcut toate eforturile pentru a aduce moaştele 
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patriarhale ale Sf. Paraschiva la Iaşi, în anul 1641. 
Acest domnitor a făcut mai multe gesturi ce erau 
paşi pentru înălţarea Mitropoliei Moldovei la rangul 
de patriarhie. Aducerea moaştelor Sfintei Cuvioase 
Paraschiva, care se perindase anterior pe la alte trei 
patriarhii, reprezenta o parte însemnată a acestui 
plan. Aducerea moaştelor au jucat un anumit rol în 
şi în consolidarea statutului de capitală a Moldovei 
pentru oraşul Iaşi. Dacă domnia îşi stabilise treptat 
principala reşedinţă la Curtea Domnească Iaşi, Mi-
tropolia avea inerţia de a rămâne în vechea capitală, 
Suceava, unde se aflau şi moaştele întregi ale Sf. 
Ioan cel Nou. Darul făcut Iaşilor de Vasile Lupu a 
determinat ca oraşul să devină principalul centru de 
greutate şi din punct de vedere religios.  

 
‒ Despre aducerea osemintelor lui Dimitrie Can-

temir la Iaşi, în anul 1935, ce trebuie să ştie cei care lec-
turează dialogul nostru? 

 
‒ Se ştie că, după campania militară eşuată 

din 1711, domnitorul Dimitrie Cantemir a fost nevo-
it să se refugieze în Rusia lui Petru cel Mare. Neşan-
sa omului politic a fost şansa cărturarului, Cantemir 
scriind, în exil, majoritatea operelor sale. Domnito-
rul a decedat în 1723, fiind înhumat în biserica Sf. 
Nicolae din Moscova. Se ştie că la sfârşitul primului 
Război Mondial relaţiile diplomatice dintre Româ-
nia şi Rusia au fost suspendate, din cauza revoluţiei 
din fostul imperiu ţarist şi a neînţelegerilor interve-
nite. În anul 1935, prin eforturile celor doi miniştri 
de externe, Nicolae Titulescu şi Maxim Litvinov, a 
apărut posibilitatea dezgheţului şi a reînnodării 
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relaţiilor diplomatice. Ca gest de prietenie, Rusia a 
acceptat atunci să dăruiască României osemintele şi 
piatra de mormânt a lui Dimitrie Cantemir, figură 
luminoasă, preţuită deopotrivă în cele două ţări. 
Această restituire a oferit prilejul unor mari cere-
monii, prin aducerea relicvelor cu vaporul, de la 
Odessa, şi apoi cu trenul până la Iaşi, în fosta capita-
lă a lui Dimitrie Cantemir. Osemintele au fost reîn-
humate în biserica Trei Ierarhi, iar piatra de mor-
mânt a ajuns în patrimoniul muzeelor ieşene. La un 
studiu heraldic şi paleografic, reiese că această pia-
tră tombală nu putea să aparţină lui Dimitrie Can-
temir. Dar gestul de deschidere al Rusiei, pentru 
reluarea relaţiilor diplomatice, la 1935, rămâne de 
apreciat. 

 
‒ În Secţiunea a III-a a volumului vorbiţi despre 

Turnul Bisericii „Sfântul Spiridon”, un monument 
între două lumi. Creionaţi-ne un istoric al Bisericii 
„Sfântul Spiridon” din curtea Spitalului cu acelaşi nu-
me. Despre Turnul de la intrare, parcă trimiţând la o 
lume orientală, ce ne puteţi spune?  

 
‒ Biserica cu acest hram a fost construită pe la 

1750, fiind refăcută din temelii după marele cutre-
mur din 1802. Nu este un monument deosebit, fiind 
preţioasă prin catapeteasma ale cărei icoane au fost 
realizate de marele pictor ieşean Eustatie Altini, la 
1803. În interior se află şi piatra de mormânt a lui 
Grigore al III-lea Ghica, domnul-martir executat de 
turci la 1777, pentru a fi protestat la cedarea terito-
riului din nordul Moldovei către Austria, cunoscut 
astăzi sub denumirea de „Bucovina”. De fapt, bise-
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rica a fost o necropolă a Ghiculeştilor. Mai preţios ca 
monument istoric mi se pare a fi turnul-clopotniţă 
pe sub care se face accesul în incinta bisericii. Tur-
nul este flancat de două cişmele cu ornamente de 
marmură, lucrate în stilul barocului otoman, şi care 
datează din 1765. Stemele Ghica şi Mavrocordat 
(1786), alături de inscripţiile în greacă, osmană şi 
română (cu grafie chirilică) dau o valoare deosebită 
turnului, marcând şi diversele perioade de refacere 
a monumentului. Cişmele de la Spiridonie constitu-
ie şi un capitol special în aprovizionarea cu apă a 
capitalei Moldovei, prin captarea izvoarelor de la 
Copou prin conducte de olane din lut ars. 

Dar, poate, faptul cel mai puţin cunoscut a 
fost Epitropia „Sf. Spiridon”, care a organizat mare-
le spital din incinta mănăstirii, rămas şi astăzi cel 
mai mare spital din Moldova. Apărut dintr-o iniţia-
tivă privată, la care s-a asociat ulterior şi Domnia, 
spitalul a adunat o avere considerabilă din donaţii. 
A stăpânit circa 200 de sate, câteva orăşele, precum 
Slănic Moldova, mai multe fabrici şi alte surse de 
venit. Această bază materială a făcut ca Epitropia Sf. 
Spiridon să administreze toate spitalele existente pe 
atunci în Iaşi, dar şi multe spitale care funcţionau în 
alte oraşe ale Moldovei. Documentele din Arhiva 
Spiridoniei, păstrate la Arhivele Naţionale Iaşi, con-
stituie, şi astăzi, o sursă excelentă pentru istoria 
Moldovei. 

 
‒ De-a lungul anilor, despre trecutul Păcurarului 

s-au scris câteva lucrări. Dacă ne gândim la clădirile de 
ieri, la sfintele biserici, dar şi la oamenii care au însufleţit 
această zonă, se poate alcătui o adevărată enciclopedie. Ce 
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ne puteţi spune despre Banul Toma Cozma şi biserica sa 
din Păcurari?  

 
‒ Este vorba despre biserica „Sf. Apostol To-

ma” construită pe la 1800 în mahalaua „Muntenimii 
se Sus”. Pe teritoriul parohiei a fost construit, la 
1897 palatul Universităţii din Copou. Nu întâmplă-
tor, statuia lui Mihai Eminescu, realizată de Schmidt- 
Faur, amplasată iniţial în faţa Universităţii, a fost 
realizată la iniţiativa Ateneului Bisericii „Toma 
Cosma”. 

Biserica înălţată de banul Toma Cosma şi de 
soţia sa Ecaterina a funcţionat şi ca biserică a Breslei 
olarilor, dar ea a avut şi statutul de mănăstire, fiind 
închinată la mănăstirea georgiană Ivirion de la 
Muntele Athos. Neavând pictură interioară, în bise-
rică sunt expuse mai multe icoane de mari dimensi-
uni, pictate pe pânză de veneţianul Giovanni Schia-
voni, profesor la clasa de pictură de la Academia 
Mihăileană. Arhiva bisericii permite reconstituirea 
istoriei mahalalei şi a oamenilor care erau enoriaşii 
acestei parohii. O categorie specială de enoriaşi 
arondaţi acestui lăcaş au fost scapeţii ruşi din maha-
laua Păcurari. 

 
‒ Ştim că de-a lungul secolelor Iaşii au adăpostit 

foarte mulţi minoritari, de la francezi, evrei, lipoveni 
până la maghiari, polonezi, ţigani, armeni şi alţii. Un alt 
subiect care ne interesează şi pe care l-aţi tratat în volu-
mul Cercetări privitoare la istoria bisericilor ieşene: 
monumente, ctitorii, mentalităţi – se referă la Episco-
pia Armeană din Iaşi. Prezentaţi-ne din perspectivă isto-
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rică o imagine a acesteia, punctându-ne şi câteva dintre 
activităţile culturale desfăşurate în jurul Episcopiei... 

 
‒ Într-adevăr, fosta capitală a Moldovei a cu-

noscut numeroase asemenea etnii, care au marcat 
istoria oraşului. Am abordat acest subiect într-un 
album special, Iaşi multicultural editat în 2019 de 
Asociaţia Culturală AltIaşi. Despre istoria armenilor 
din Iaşi m-am ocupat, în mod special, vreo doi ani, 
pe când eram cercetător la Centrul de Istorie şi Civi-
lizaţie Europeană al Academiei Române, Filiala Iaşi, 
al cărui director era istoricul Gheorghe Buzatu. Am 
participat şi la săpăturile arheologice desfăşurate în 
curtea bisericii, dar şi în interiorul sfântului lăcaş, 
sub conducerea doamnei arheolog Stela Cheptea. 
Textul privitor la Episcopie este doar „vârful ais-
bergului”, cum se spune. 

Acum câţiva ani, când se preconiza organiza-
rea unei mari expoziţii privitoare la armenii din 
România, spuneam că acest subiect nu poate fi înţe-
les decât pornind din Moldova, de la Suceava şi Iaşi. 
În secolele XIV-XV Episcopia armeană de la de la 
Liov/Lemberg (Polonia) îşi exercita autoritatea spi-
rituală şi în Moldova. Din secolul al XVI-lea a exis-
tat un episcop armean şi la Suceava, acolo unde 
existau vreo şase biserici armeneşti. După 1775, 
când vechea capitală Suceava a fost desprinsă de 
trupul ţării odată cu cedarea Bucovinei, Episcopia 
armenilor din Moldova s-a stabilit la Iaşi. Arhiepi-
scopul Grigor Zaharian este cel care a făcut, în îm-
prejurări istorice speciale, ca Iaşul să piardă acest 
statut. În anul 1812, când jumătatea de peste Prut a 
Moldovei a fost ocupată şi transformată în gubernie 
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rusească, episcopul Zaharian a preferat să fixeze 
sediul Episcopiei Armene la Chişinău, acolo unde 
primise, ca donaţie, un mare teren, situat chiar în 
centrul oraşului (aşa numita „Ogradă Armeneas-
că”). Ironia sorţii a făcut ca episcopul Grigor Zaha-
rian să moară la Suceava, în timpul unei călătorii 
pentru sănătate, fiind înmormântat la mănăstirea 
Hagigadar. 

 
‒ Păşind înspre mijlocul secolului al XIX-lea, în 

Iaşi îi găsim şi pe scapeţii ruşi. Cum au ajuns aceştia la 
Iaşi? Cine erau şi care erau principalele ocupaţii? 

 
‒ Deşi episcopul Melchisedec a publicat, la 

1871, o carte foarte documentată, despre acest sub-
iect se cunosc încă puţine lucruri. Autorul arăta că 
scopismul era o sectă mistică desprinsă din curentul 
chlystismului, care se desprinsese la rândul său din 
lipovenism. Iniţiatorul a fost un anume Selivanov 
care şi-a predicat învăţătura sa în Rusia, în gubernii-
le Orel şi Tula, pe la 1772. În câţiva ani, noua învăţă-
tură ajunsese să se extindă şi la Sankt-Petersburg.  

Scapeţii au ajuns şi în Moldova după ce au 
fost alungaţi din Rusia. Ei s-au stabilit mai ales în 
capitală, la Iaşi. Mitropolia Moldovei le-a oferit pro-
tecţie, sub angajamentul că vor renunţa la rătăcirile 
lor şi că vor reveni la dreapta credinţă. Astfel, scape-
ţii au fost arondaţi pe lângă biserica Stratenia, sediul 
Mitropoliei. Ulterior au fost arondaţi la biserica Sf. 
Haralambie din Sărărie şi, în final, la biserica Toma 
Cosma din Păcurari. Mulţi dintre scapeţii sosiţi la 
Iaşi, fiind foşti militari, şi-au găsit ca principală 
ocupaţie droşcăria şi serviciul de „poşte”. Aveau cai 
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frumoşi, trăsuri elegante şi prestau servicii de „ta-
ximetrie” (cum am spune astăzi). Alţi scapeţi se 
ocupau de grădinile lor de zarzavat din Păcurari, cu 
care îndestulau pieţele alimentare ieşene. Unii au 
ajuns şi mari comercianţi precum fraţii Ermacov, 
care deţineau cel mai elegant magazin cu produse 
de băcănie din Piaţa Unirii. Documentele statistice 
găsite la Arhivele Naţionale din Iaşi au permis cu-
noaşterea mai detaliată a componenţei acestei co-
munităţi. 

 
‒ În anul 2014, sub egida Complexului Muzeal 

„Moldova” Iaşi la Editura Palatul Culturii aţi editat 
volumul-album Vechile blazoane vorbesc: obiecte 
armoriate din colecţiile ieşene. Aduceţi-ne detalii 
despre această interesantă lucrare cu accent pe tezaurul 
heraldic din muzeele ieşene... 

 
‒ Da, este un album care a avut la bază o ex-

poziţie realizată la Muzeul Unirii din Iaşi, în anul 
2014. Acest album este una dintre cele patru lucrări 
de heraldică pe care le-am publicat până acum. O 
primă parte a cărţii este un catalog care cuprinde 
obiecte cu steme din colecţiile mai multor muzee 
ieşene şi ale Arhivelor Naţionale Iaşi. A doua parte 
cuprinde câteva studii mai detaliate, referitoare la 
mai multe asemenea blazoane. Obiectele purtătoare 
de steme sunt, în sine piese mai rafinate, legate de 
istoria vechilor familii boiereşti din Moldova. Istoria 
agitată a ultimului secol a făcut ca multe dintre 
aceste obiecte să se „rătăcească” prin diverse colecţii 
publice sau private, pierzându-se apartenenţa iniţia-
lă. Blazoanele sunt însă adevărate „acte de identita-
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te”, ce permit, adesea, recuperarea integrală a me-
moriei unor asemenea obiecte.  

Heraldica este un limbaj simbolic special, apă-
rut acum 1000 de ani, în vremea marilor cruciade. 
Blazoanele erau create după reguli speciale de îm-
binare a culorilor şi metalelor, de asociere a unor 
simboluri, o artă care a dobândit un rafinament spe-
cial în timp. Asociate cu nobleţea, vitejia, bogăţia, 
însemnele heraldice au devenit simboluri prin care 
se exprimă, şi astăzi, vechimea, calitatea şi presti-
giul. De aceea farmecul artei blazonului îşi exercită 
şi astăzi magia, mai ales în zona publicităţii şi mar-
ketingului. 

 
‒ Cu prilejul CENTENARULUI, sub egida Pri-

măriei Municipiului Iaşi, aţi publicat lucrarea IAŞI – 
capitala României (1916-1918), în anul 2017. Chiar 
dacă a fost greu, la Iaşi, „România a reînviat şi noul pro-
iect naţional, a început de aici”. Reliefaţi-ne rolul avut de 
Iaşi în prima conflagraţie mondială... 

 
‒ De fapt, sărbătorirea centenarului Marii 

Uniri de la 1918 a fost un moment deosebit de rod-
nic pentru mine, din punct de vedere editorial. Cu 
finanţarea Primăriei Municipiului Iaşi, am publicat 
un număr de patru albume, dintre care cel amintit 
este cel mai cunoscut. Au mai fost: Misiuni diploma-
tice în România/Diplomatic Missions in Romania/Mi-
ssions Diplomatiques en Roumanie (1916-1918), care 
este un fel de continuare a primului album, dar la 
fel de consistent (263 p.). Un loc special l-a avut al-
bumul Familia Regală la Iaşi/The Royal Familiy in Iasi 
(1916-1918), care a cunoscut trei ediţii succesive. 
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Aceste trei albume au dobândit o înfăţişare deosebit 
de elegantă, datorită Editurii DAR Developmnet 
Publishing din Bucureşti. Mai puţin cunoscut este 
un alt album, „Teatrul Naţional din Iaşi. Scena marilor 
reprezentaţii (1916-1918)”. Toate aceste albume au 
avut la bază o serie de patru expoziţii, organizate în 
anii 2016-2018 la Palatul Culturii, Muzeul Unirii şi 
holul de onoare al Teatrului Naţional. Am mai scris 
paginile privitoare la mausoleele militare ieşene 
pentru volumul Drumuri în memorie. Mausoleele, 
coord. Dana Mihai, publicat în 2018 de Institutul 
Naţional al Patrimoniului, din Bucureşti. 

Dar să revenim la primul album, Iaşi ‒ Capitala 
României/Jassy ‒ Capital city of Romania (1916-1918). 
Într-adevăr, după Unirea de la 1859 fosta capitală a 
Moldovei s-a retras discret din istorie, lăsând noii 
capitale, Bucureştiului, toate şansele de afirmare. 
Multă vreme a clamat Iaşul şi ieşenii un rol secund, 
de „capitală culturală”, care era oricum o formulă 
iluzorie. Principele Carol I a numit în repetate rân-
duri Iaşul „a doua mea capitală”. Un ieşean, N.A. 
Bogdan, a publicat chiar o voluminoasă carte cu 
acest titlu. Dar totul intra în categoria „formelor fără 
fond”. Această indiferenţă avea să capete un gust 
amar în 1916, atunci când frontul s-a prăbuşit şi 
capitala a fost nevoită să revină la Iaşi, cu toate mi-
nisterele şi stufoasele instituţii centrale. Iaşul, nefi-
ind deloc la capacitatea unei „capitale de rezervă”, a 
făcut cu mare dificultate faţă unei asemenea solici-
tări. 

Şi totuşi, după o prăbuşire până aproape de 
fundul prăpastiei, la Iaşi românii şi-au regăsit spe-
ranţele. Încrederea a fost reclădită pas cu pas. La 
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Iaşi si-au stabilit sediile Marele Cartier General al 
Armatei şi Marele Cartier Regal, în care s-au luat 
deciziile pentru evoluţia ulterioară a războiului. 
Armata a renăscut şi soldaţii români au fost în stare 
să ofere marile momente de vitejie din vara anului 
1917. 

Noul proiect de ţară a dobândit contur tot la 
Iaşi, într-un context istoric ce diferea de cel existent 
la începutul războiului. La Iaşi au sosit, cu gânduri 
de unire şi înălţare, voluntarii ardeleni, în iunie 
1917. Aici a sosit delegaţia Sfatului Ţării de la Chişi-
nău, după 27 martie 1918, aducând documentele 
unirii lor cu Patria-Mamă. Şi tot aici au venit delega-
ţii Bucovinei, însufleţiţi şi ei de aceeaşi dorinţă de 
unire. Putem spune că, în acel an de graţie, 1918, 
oraşul Iaşi a revenit în istorie pentru a înscrie încă o 
pagină glorioasă a istoriei noastre, aceea de a readu-
ce în graniţele naţionale pe toţi cei care vorbeau şi 
simţeau româneşte. În acest sens, putem spune, pe 
bună dreptate, că în 1918, „România s-a născut la 
Iaşi”!  

 
‒ Pentru că la începutul dialogului nostru am vor-

bit despre copilărie, propun să încheiem în acelaşi ton. În 
ciuda faptului că, în 2018, cu prilejul CENTENARU-
LUI, din păcate, nu am reuşit să înfăptuim niciun proiect 
major, cu excepţia Catedralei Mântuirii Neamului din 
Bucureşti, ce transmitem tinerei generaţii? La ce ar tre-
buie să fie aceştia atenţi, pentru ca, mâine, să nu repetăm 
greşelile trecutului?  

 
‒ Cred încă în înţelepciunea anticilor, cei care 

clamau „Historia, magistra Vitae!”. Este bine să cerce-
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tăm trecutul cu onestitate, atât faptele glorioase, cât 
şi momentele dificile şi deciziile neinspirate. Ştefan 
cel Mare, prin condeiul lui Delavrancea, ne lăsa ca 
testament ideea că „Moldova nu e a noastră, ci a urma-
şilor noştri şi a urmaşilor urmaşilor noştri, în veacul 
vecilor!” Făcând apel la responsabilitate, Regele Mi-
hai relua ideea, arătând că această ţară „Romania, n-
am primit-o moştenire de la părinţii noştri, ci am luat-
o împrumut de la copii noştri”. „Ţara” nu ne aparţine 
doar nouă, celor din prezent, ci deopotrivă celor din 
trecut şi celor din viitor. Este expresia solidarităţii şi 
coerenţei dintre generaţii. 

Dar fiecare generaţie are dreptul de a săvârşi 
propriile greşeli. Din păcate, la nivel de politici pu-
blice, se consideră că în prezent disciplina „Istorie” 
are un rol conservator şi chiar nefast. Spiritul „naţi-
onal” este asimilat celui „naţionalist”, fiind conside-
rat în dezacord cu spiritul epocii. De aceea, noile 
programe de învăţământ au diminuat semnificativ 
numărul orelor de istorie. Cred că aceasta este o 
greşeală nouă, pe care tocmai o comitem: disocierea 
de propria noastră istorie şi reconsiderarea memori-
ei istorice.  

Serbarea „Centenarului Marii Uniri” de la 1918 
a venit cumva contra curentului, stăvilind, pentru 
scurt timp, evoluţiile arătate. Poate chiar de aceea 
nu s-a făcut nimic semnificativ cu prilejul „Centena-
rului”, nimic de durată. Dintre toate ţările din estul 
Europei, foste comuniste, aflate acum în proces de 
integrare în noile structuri europene, numai Româ-
nia are o astfel de abordare, aruncând peste bord 
propria memorie istorică. Personal cred că România, 
aşa cum este ea, reprezintă un tezaur istoric şi cultu-
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ral fără de care românii din viitor nu îşi vor putea 
regăsi prea uşor identitatea. Marile întrebări despre 
sine îşi au răspunsurile în istoria acestei ţări. 
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	În anul 1897 a fost inaugurat noul sediu al Universităţii, amplasat în Copou. Arhitectul impozantului palat era elveţianul Louis Blanc, un adevărat „star” al epocii sale. În domnia regelui Carol I, când oraşul a pierdut mult în dezvoltare, faţă de per...
	Cel care s-a luptat pentru întemeierea Universităţii, la 1860, a fost Mihai Kogălniceanu, om politic, dar şi cărturar de mare anvergură. Nu întâmplător, în faţa noului Palat al Universităţii a fost amplasată, după 1910, statuia acestuia. Este o statui...
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	‒ Despre Alexandru Ioan Cuza, prin popor, au circulat şi încă mai putem auzi mărturii, povestiri inedite. Pentru cei care citesc dialogul nostru, vă invităm să ne faceţi cunoscute câteva întâmplări trăite de Prinţul Cuza, dar pe care noi le ştim mai p...
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	Pe sigiliile din secolele XVII-XVIII ale oraşului Iaşi figurează un patruped, în diverse formule grafice. Acesta a fost identificat cu „un cal” şi a fost transmis ca atare în stema de la 1930. La 1850, oraşul nu s-a mulţumit cu însemnul său medieval, ...
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	De asemenea, în generaţia anterioară, vechea bibliotecă a familiei Sturdza a fost împărţită între Sturdzeştii de la Miclăuşeni şi cei de la Şcheia, moşia învecinată. Or, familia Sturdza-Şcheianu a făcut, de asemenea, mari donaţii către Academie, cu mu...
	‒ Vizitând Iaşii, putem constata că bisericile prin arhitectura şi frumuseţea lor oferă o imagine cu un contur aparte oraşului. În acest context, în anul 2014, la Editura Doxologia v-a apărut lucrarea Cercetări privitoare la istoria bisericilor ieşene...
	‒ În anul 2014 a apărut cea de-a doua ediţie a lucrării; prima ediţie a fost tipărită în 2008, pe când editura din incinta Mănăstirii Golia se numea „Tri-nitas”. Ideea acestei cărţi nu a fost aceea de a prezenta sistematic bisericile istorice ieşene. ...
	Secţiunea În umbra Trei Ierarhilor, cuprinde trei studii mai vechi privitoare la arhitectura vestitei biserici a lui Vasile Lupu, la istoria moaştelor Sfintei Cuvioase Parascheva. rescrisă pe documente şi mărturii contemporane, precum şi istoria aduce...
	Secţiunea a IV-a cuprinde portrete de ctitori şi pomelnice, după cum arată şi titlul. Sunt evocaţi vornicul Ioan Tăutu şi biserica Bunavestire; banul Toma Cosma şi biserica sa din spatele Universităţii; logofătul Iordache Catargiu şi portretul său de ...
	‒ O secţiune din cadrul volumului se intitulează În umbra Trei Ierarhilor cu accent pe Biserica Mănăstirii „Sfinţii Trei Ierarhi”, moaştele Cuvioasei Parascheva, respectiv aducerea osemintelor lui Dimitrie Cantemir la Iaşi. Punctaţi-ne rolul moaştelor...
	‒ Pentru cititorii care doresc o hagiografie a Sfintei Cuvioase Paraschiva există publicaţii specifice. Ceea ce am dorit a fost o abordare istorică a subiectului, o adunare a surselor narative istorice care mărturisesc despre relicvele Sfintei Parasch...
	‒ Despre aducerea osemintelor lui Dimitrie Cantemir la Iaşi, în anul 1935, ce trebuie să ştie cei care lecturează dialogul nostru?
	‒ Se ştie că, după campania militară eşuată din 1711, domnitorul Dimitrie Cantemir a fost nevoit să se refugieze în Rusia lui Petru cel Mare. Neşansa omului politic a fost şansa cărturarului, Cantemir scriind, în exil, majoritatea operelor sale. Domni...
	‒ În Secţiunea a III-a a volumului vorbiţi despre Turnul Bisericii „Sfântul Spiridon”, un monument între două lumi. Creionaţi-ne un istoric al Bisericii „Sfântul Spiridon” din curtea Spitalului cu acelaşi nume. Despre Turnul de la intrare, parcă trimi...
	‒ Biserica cu acest hram a fost construită pe la 1750, fiind refăcută din temelii după marele cutremur din 1802. Nu este un monument deosebit, fiind preţioasă prin catapeteasma ale cărei icoane au fost realizate de marele pictor ieşean Eustatie Altini...
	Dar, poate, faptul cel mai puţin cunoscut a fost Epitropia „Sf. Spiridon”, care a organizat marele spital din incinta mănăstirii, rămas şi astăzi cel mai mare spital din Moldova. Apărut dintr-o iniţiativă privată, la care s-a asociat ulterior şi Domni...
	‒ De-a lungul anilor, despre trecutul Păcurarului s-au scris câteva lucrări. Dacă ne gândim la clădirile de ieri, la sfintele biserici, dar şi la oamenii care au însufleţit această zonă, se poate alcătui o adevărată enciclopedie. Ce ne puteţi spune de...
	‒ Este vorba despre biserica „Sf. Apostol Toma” construită pe la 1800 în mahalaua „Muntenimii se Sus”. Pe teritoriul parohiei a fost construit, la 1897 palatul Universităţii din Copou. Nu întâmplător, statuia lui Mihai Eminescu, realizată de Schmidt- ...
	Biserica înălţată de banul Toma Cosma şi de soţia sa Ecaterina a funcţionat şi ca biserică a Breslei olarilor, dar ea a avut şi statutul de mănăstire, fiind închinată la mănăstirea georgiană Ivirion de la Muntele Athos. Neavând pictură interioară, în ...
	‒ Ştim că de-a lungul secolelor Iaşii au adăpostit foarte mulţi minoritari, de la francezi, evrei, lipoveni până la maghiari, polonezi, ţigani, armeni şi alţii. Un alt subiect care ne interesează şi pe care l-aţi tratat în volumul Cercetări privitoare...
	‒ Într-adevăr, fosta capitală a Moldovei a cunoscut numeroase asemenea etnii, care au marcat istoria oraşului. Am abordat acest subiect într-un album special, Iaşi multicultural editat în 2019 de Asociaţia Culturală AltIaşi. Despre istoria armenilor d...
	Acum câţiva ani, când se preconiza organizarea unei mari expoziţii privitoare la armenii din România, spuneam că acest subiect nu poate fi înţeles decât pornind din Moldova, de la Suceava şi Iaşi. În secolele XIV-XV Episcopia armeană de la de la Liov/...
	‒ Păşind înspre mijlocul secolului al XIX-lea, în Iaşi îi găsim şi pe scapeţii ruşi. Cum au ajuns aceştia la Iaşi? Cine erau şi care erau principalele ocupaţii?
	‒ Deşi episcopul Melchisedec a publicat, la 1871, o carte foarte documentată, despre acest subiect se cunosc încă puţine lucruri. Autorul arăta că scopismul era o sectă mistică desprinsă din curentul chlystismului, care se desprinsese la rândul său di...
	Scapeţii au ajuns şi în Moldova după ce au fost alungaţi din Rusia. Ei s-au stabilit mai ales în capitală, la Iaşi. Mitropolia Moldovei le-a oferit protecţie, sub angajamentul că vor renunţa la rătăcirile lor şi că vor reveni la dreapta credinţă. Astf...
	‒ În anul 2014, sub egida Complexului Muzeal „Moldova” Iaşi la Editura Palatul Culturii aţi editat volumul-album Vechile blazoane vorbesc: obiecte armoriate din colecţiile ieşene. Aduceţi-ne detalii despre această interesantă lucrare cu accent pe teza...
	‒ Da, este un album care a avut la bază o expoziţie realizată la Muzeul Unirii din Iaşi, în anul 2014. Acest album este una dintre cele patru lucrări de heraldică pe care le-am publicat până acum. O primă parte a cărţii este un catalog care cuprinde o...
	Heraldica este un limbaj simbolic special, apărut acum 1000 de ani, în vremea marilor cruciade. Blazoanele erau create după reguli speciale de îmbinare a culorilor şi metalelor, de asociere a unor simboluri, o artă care a dobândit un rafinament specia...
	‒ Cu prilejul CENTENARULUI, sub egida Primăriei Municipiului Iaşi, aţi publicat lucrarea IAŞI – capitala României (1916-1918), în anul 2017. Chiar dacă a fost greu, la Iaşi, „România a reînviat şi noul proiect naţional, a început de aici”. Reliefaţi-n...
	‒ De fapt, sărbătorirea centenarului Marii Uniri de la 1918 a fost un moment deosebit de rodnic pentru mine, din punct de vedere editorial. Cu finanţarea Primăriei Municipiului Iaşi, am publicat un număr de patru albume, dintre care cel amintit este c...
	Dar să revenim la primul album, Iaşi ‒ Capitala României/Jassy ‒ Capital city of Romania (1916-1918). Într-adevăr, după Unirea de la 1859 fosta capitală a Moldovei s-a retras discret din istorie, lăsând noii capitale, Bucureştiului, toate şansele de a...
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